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روزنامه

صادرکنندگان خواب دشمنان را آشفته کردند
باید از صادر کنندگان حمایت ویژه شود

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم :

طرح جامع یادمان شهدای کوه خضر ردیف بودجه می خواهد

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

پروتکل ها رعایت نشود 
قم قرنطینه می شود

رئیس اتاق بازرگانی استان قم:

اقتصاد کشور برنامه ریزی 
و نقشه راه  ندارد
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5۰1 هزار تا یک میلیون تومان؛ جرایم کرونایی

 

بر ممنوعیت دفن  تأکید  با  قم  آرامستان های شهرداری  مدیرعامل سازمان 
اموات کرونایی در داخل شهر، گفت: شهروندان بعد از دریافت گواهی فوت 
و تسویه حساب با بیمارستان برای انتقال متوفا با 1530 تماس بگیرند. سید 
سیف الدین موسوی نیارکی با توجه به آغاز موج سوم بیماری کرونا در قم، اظهار 
داشت: مردم باید برای آگاهی از مراحل اداری لازم برای متوفا با 1530 تماس 
بگیرند. مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم زمان اطلاع رسانی دقیق 

به بهشت معصومه)س( و تماس با 1530 را بعد از دریافت گواهی فوت

از  پایین رعایت محدودیت ها و پروتکل های بهداشتی  استاندار قم میزان 
سوی مردم را غیرقابل قبول دانست و گفت: تا زمانی که مردم مشارکت خود 
را بیشتر نکنند نمی توانیم در کنترل بیماری موفق باشیم.  بهرام سرمست 
صبح دیروز در حاشیه جلسه ستاد ملی کرونا در جمع خبرنگاران ضمن تقدیر 
از همراهمی هیئت های مذهبی و اصناف در رعایت پروتکل های بهداشتی و 
محدودیت های اعمال شده در ایام اربعین اظهار داشت: متاسفانه وضعیت در 

استان قم از حیث بیماری کرونا بحرانی است از همین رو محدودیت ها

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم تاکید کرد

ممنوعیت دفن اموات کرونایی در داخل شهر
استاندار قم تاکید کرد:

ادامه محدودیت ها تا کنترل بیماری کرونا 
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سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه نظر فقهای شورای 
ریاست جمهوری  انتخابات  در  زنان  حضور  درباره  نگهبان 
تغییری نکرده است، گفت: ثبت نام زنان در انتخابات ریاست 
سخنگوی  کدخدایی  عباسعلی  است.   بلامانع  جمهوری 
شورای نگهبان صبح دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه 
در پاسخ به سوال خبرنگاری  مبنی بر اینکه با وجود عدم اتمام 
بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات در کمیسیون شوراها و 

امور داخلی مجلس، برخی افراد هجمه های خود به شورای

مدیرکل بازرسی استان قم با اشاره به اولویت برنامه های این نهاد در 
سال ۹۹گفت: مبارزه با فساد اداری  از اولویت هایی است که در این 
زمینه هیچ گونه مسامحه ای با هیچ مسوول و مقامی نداریم و همه 
موظف به رعایت قانون هستند. حجت الاسلام طالبی ظهر دیروز 
در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به وظایف سازمان بازرسی اظهار 
کرد: نظارت بر حسن جریان امور و اجرای صحیح قانون هدف اصلی 
این نهاد قضایی است. وی با بیان اینکه بازرسی از تمام دستگاهای 

دولتی و غیردولتی برعهده سازمان بازرسی است، تصریح کرد: 

سخنگوی شورای نگهبان:

ثبت نام زنان در انتخابات ریاست 
جمهوری بلامانع است

مدیرکل سازمان بازرسی استان قم :

هیچ گونه مسامحه ای درمبارزه با 
فساد اداری نداریم
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عکس:هادی چهرقانی

بدون کمک مردم از کرونا عبور نمی کنیم

و  مواسات  رزمایش  مرحله  چهارمین  قالب  در  حسینی  شمیم  طرح 
همدلی به همت  اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم ، با توزیع 3 هزار 

بسته معیشتی در بین نیازمندان آغاز شد.
آیین آغاز چهارمین مرحله رزمایش مواسات و همدلی اوقاف قم با عنوان 
امام  از ظهردیروز در مجتمع فرهنگی  طرح »شمیم حسینی«، پیش 

خمینی)ره( در مجاورت گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( برگزار شد.
جمعه  امام  سعیدی  محمد  سید  آیت الله  مراسم  این  ویژه  مهمان 
اینکه  ضمن  بود  معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  تولیت  و  قم 
حجت الاسلام ذوالنوری نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، 
اعضای شورای اسلامی شهر قم و برخی دیگر از مسئولان استان و شهر 

قم حضور داشتند.
آیت الله سعیدی:

اجرای طرح شمیم حسینی یکی از برکات وقف در جامعه است
امام جمعه قم دراین آیین گفت: رزمایش مواسات و همدلی مومنانه 
و اجرای طرح هایی مانند شمیم حسینی از محل عواید موقوفاتی که 
سال هاست از وقف آنها می گذرد، نشان می دهد وقف هیچگاه از بین 

نمی رود و آثار و برکات آن برای همیشه ماندنی است.
  آیت الله سید محمد سعیدی اظهار کرد: لازم است از خیرین و واقفانی 
که بساط خیر و نیکوکاری را گسترده اند قدردانی ویژه ای داشته باشیم، 

آنها که از نام و مال خود می گذرند تا رضایت الهی را کسب کنند.
وی افزود: عمر انسان هر چقدر باشد تمام شدنی است ولی آنچه باقی 
می ماند انفاق و کار نیکی است که از آدمی به جا می ماند و چه بهتر که 
آدمی صدقه ای جاریه از خود بجا بگذارد زیرا این کار عمری جاودانه به 

انسان می بخشد.
امام جمعه قم با بیان اینکه انفاق از بهترین و پاکیزه ترین اموال در راه 
خدا، بهترین کاری است که می توان انجام داد خاطرنشان کرد: به قول 
شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی، ما ملت امام حسین)ع( هستیم و ملت 
امام حسین، در راه اعتلای فرهنگ عاشورا و کمک به جامعه اسلامی، از 

جان و مال خود می گذرد.
نبوی وقف  به سنت حسنه  افراد می خواهیم  از همه  داد:  ادامه  وی 
بپیوندند و با وقف اموالشان، گامی در راه حل مشکلات نیازمندان و جامعه 

اسلامی بردارند.
سعیدی گفت: رزمایش مواسات و همدلی مومنانه و اجرای طرح هایی 
مانند شمیم حسینی از محل عواید موقوفاتی که سال هاست از وقف آنها 
می گذرد، نشان می دهد وقف هیچگاه از بین نمی رود و آثار و برکات آن 

برای همیشه ماندنی است.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( تصریح کرد: اداره 
کل اوقاف و امور خیریه استان قم با امانتداری در این زمینه حرکت و درآمد 

موقوفات را در راستای نیت واقفان هزینه می کند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

6 هزار بسته معیشتی در قالب طرح »شمیم حسینی«
 توزیع می شود

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم نیزدراین آیین گفت: طرح شمیم 
حسینی در مراحل چهارم و پنجم و با اعتباری 20 میلیارد ریالی با هدف 

توزیع 6 هزار بسته معیشتی در بین نیازمندان اجرایی می شود.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری اظهار کرد: سعی 
شده حداکثر پروتکل های بهداشتی اعلام شده از سوی ستاد ملی 
مقابله با کرونا در تهیه و توزیع بسته های معیشتی و برگزاری این 

مراسم رعایت شود.
وی افزود: در این مرحله 3 هزار بسته معیشتی از محل عواید موقوفاتی 
با نیت کمک به نیازمندان، تهیه شده که با شناسایی مراکز افق و توسط 

عوامل اجرایی بقاع متبرکه در محلات مختلف شهر توزیع می شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به طرح شمیم حسینی 
سال گذشته عنوان کرد: این طرح به همت سازمان اوقاف و با هدف 
پشتیبانی از هیئت های مذهبی در سال 98 اجرایی شد ولی امسال به 
خاطر شیوع کرونا و عدم برگزاری مراسم مذهبی مانند گذشته، تغییراتی 
در طرح به وجود آمد به این ترتیب که کمک ها به سمت تهیه بسته های 
معیشتی و توزیع در بین نیازمندان سوق یابد زیرا به خاطر وضعیت امروز و 
همچنین شیوع کرونا، شرایط اقتصادی برخی خانواده ها مناسب نیست.

وی ادامه داد: مرحله نخست طرح مواسات و همدلی پیش از نوروز 99 
اجرایی شد، مرحله دوم همزمان با ماه رمضان بود و همزمان با عید غدیر 

خم و روزهای نخست ماه محرم هم مرحله سوم را شاهد بودیم.
اختصاص 20 میلیارد ریال برای تهیه بسته های معیشتی

اسکندری عنوان کرد: مرحله چهارم امروز اجرایی شده و مرحله پنجم 
این دو مرحله 6 هزار بسته  بود؛ در مجموع  هم در دهه وقف خواهد 
معیشتی با اعتباری بالغ بر 20 میلیارد ریال از محل عواید موقوفات خاص 

و درآمد بقاع متبرکه تهیه شده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه هیئت امنا، مدیران 
فرهنگی و اجرایی بقاع متبرکه با همراهی خدام آستان مقدس امامزادگان 
کار اصلی را در این زمینه انجام داده اند گفت: ادارات اوقاف کار نظارت و 

پشتیبانی برای توزیع بسته ها را بر عهده دارند.
وی تصریح کرد: طرح مواسات و همدلی تنها منحصر به توزیع بسته های 
معیشتی نیست، از محل عواید موقوفاتی که دارای نیت های مختلفی 
زندانیان  آزادی  نیازمند،  بیماران  رایگان  درمان  و  دارو  تامین  هستند، 

جرایم غیر عمد و مسائلی مانند اینها هم در دستور کار قرار دارد همچنین 
اشتغال زایی برای جوانان بیکار هم یکی دیگر از برنامه های اوقاف به شمار 
می رود که در این زمینه آموزش رایگان و تضمین خرید برای محصولات 
خیریه  امور  و  اوقاف  اصلی  برنامه های  جزو  خانگی  مشاغل  تولیدی 

محسوب می شود.
اسکندری با بیان اینکه به زودی آموزش مرحله نخست با حضور 40 نفر 
از افرادی که ثبت نام کرده اند آغاز می شود گفت: برنامه ریزی برای آموزش 

400 نفر تا پایان سال صورت گرفته است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم از همه خیرین و واقفان دعوت کرد 
در حوزه های مختلف و برای رفع نیازهای جامعه، با وقف اموالشان به خیل 

عظیم نیکوکاران در طول تاریخ بپیوندند.
 حجت الاسلام ذوالنور:

اقدامات اوقاف استان قم در رزمایش مواسات و همدلی
 ستودنی است

نماینده مردم قم در مجلس نیز دراین آیین گفت: اجرای طرح هایی 
مانند شمیم حسینی در قالب رزمایش مواسات و همدلی از سوی اوقاف 

استان قم ستودنی است.
  حجت الاسلام مجتبی ذوالنوراظهار کرد: از زحمات اداره کل اوقاف 
قم به ویژه حجت الاسلام والمسلمین اسکندری و همچنین هیئت امنا 
و خدام بقاع متبرکه استان تشکر می کنم که نسبت به اجرای این طرح 

اهتمام داشته اند.
وی افزود: بسیاری از افراد این روزها تلاش می کنند گامی در راستای 
کمک به مردمی که به شدت زیر فشار هستند بردارند که از همه آنها تشکر 
می کنم، مردمی داریم که هیچگاه یکدیگر را تنها نمی گذارند و دست یاری 

به سوی هم دراز می کنند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تحریم های 
ظالمانه دشمنان حتی در شرایط شیوع کرونا یکی از مشکلات اساسی 
اقتصادی کشور به شمار می رود گفت: عامل دوم فشارهای اقتصادی، 
مسئله شیوع این بیماری است که جا دارد همینجا از مردم بخواهیم با 

رعایت پروتکل های بهداشتی، نقش خود را در کاهش شیوع ایفا کنند.
وی ادامه داد: از همه مدافعان سلامت که مجاهدانه و فداکارانه در معرض 
خطر قرار گرفته اند تا جان دیگران را نجات دهند قدردانی می کنیم و این 
را هم باید بدانیم و مد نظر قرار دهیم که با بی توجهی به مسائل بهداشتی، 
در حق این عزیزان جفا کرده ایم و از نظر شرعی هم مسئولیت خواهیم 

داشت.
وی با بیان اینکه مردم ایران همواره اهل حضور در میدان و همراهی و 
کمک به یکدیگر هستند گفت: مسئولان هم باید از مردم بیاموزند و تلاش 
کنند تا شاهد کاهش مشکلات باشیم. ذوالنور ادامه داد: چند نقطه از 
شهر قم دارای وضعیت مناسبی از نظر پروژه های عمرانی نیست، طرح ها 
نیمه تمام مانده اند و حتی در مرکز شهر و اطراف بقاع متبرکه مشهوری 
مانند آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( شاهد به هم ریختگی 
هستیم که سال هاست به همین شکل مانده اند به همین دلیل نمایندگان 
قم در خانه ملت برای این پروژه ها اولویت قائل هستند و سعی داریم با 
همراهی مسئولان شهر و استان، هر چه سریع تر شاهد بهره برداری از 
اینگونه طرح ها باشیم. گفتنی است در این مرحله از طرح شمیم حسینی، 
3 هزار بسته معیشتی به ارزش حدودی هر بسته 500 هزار تومان تهیه و 
با کمک عوامل اجرایی بقاع متبرکه و مراکز افق در بین نیازمندان محلات 

مختلف شهر توزیع خواهد شد.

به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم صورت گرفت

آغاز طرح شمیم حسینی با توزیع 3 هزاربسته معیشتی بین نیازمندان 

به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم صورت گرفت

آغاز طرح شمیم حسینی با توزیع
 3 هزاربسته معیشتی بین نیازمندان

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: این اخطار را می 
دهم که اگر درخصوص پروتکل های بهداشتی رعایت لازم 
صورت نگیرد ممکن است نیاز باشد کل شهر قرنطینه شده 

اعمال شود.  محمدرضا  بیشتری  و محدودیت های بسیار 
قدیر اظهارداشت: عادی انگاری مردم نسبت به این بیماری 

مشکلات بسیاری به دنبال داشته است در حالی که اگر
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رئیس جمهور در گفتگویی تلفنی با رئیس جمهور 
قره  مسئله  حل  راه  را  جنگ  اینکه  بیان  با  روسیه 
کمک  هرگونه  آماده  ایران  گفت:  نمی دانیم،  باغ 
و همکاری برای حل و فصل مناقشه آذربایجان و 

ارمنستان است.
حجت الاسلام حسن روحانی روز شنبه در تماس 
تلفنی با رئیس جمهور روسیه، با بیان اینکه درگیری 
ارمنستان  و  آذربایجان  همسایه  کشور  دو  نظامی 
اظهار  است،  کننده  نگران  و  تلخ  بسیار  ما  برای 
ثالث  کشورهای  برخی  احتمالی  مداخله  داشت: 
شدن  طولانی  و  گسترده  موجب  درگیری  این  در 
بحران خواهد شد و آن را به نفع کشورهای منطقه 

نمی دانیم.
رئیس جمهور با بیان اینکه اساساً جنگ را راه حل 
مسئله قره باغ نمی دانیم، گفت: جمهوری اسلامی 
ایران آماده هرگونه کمک و همکاری برای حل و فصل 
مناقشه آذربایجان و ارمنستان از طریق گفت و گو و 
مذاکره بر مبنای موازین حقوقی و بین المللی و با 

احترام به تمامیت ارضی کشورها است.
دو  با سران  تماس های خود  به  اشاره  با  روحانی 
کشور آذربایجان و ارمنستان و تاکید بر ضرورت حفظ 
در  ساکن  هموطنان  جان  و  ایران  مرزهای  امنیت 
مناطق مرزی، اظهار داشت: صلح در منطقه برای ما 

از اهمیت بالایی برخوردار است.

رئیس جمهور همچنین با ابراز نگرانی از حضور 
و مشارکت برخی گروه های تروریستی در درگیری 
تروریست ها  حضور  کرد:  تاکید  باغ،  قره  منطقه 
می تواند هم برای ایران و روسیه و هم کل منطقه 

خطرناک باشد.
و  مشترک  تلاش  ضرورت  بر  تاکید  با  روحانی 
درگیری ها،  به  دادن  پایان  برای  جمعی  همکاری 
برای حل  ها  گو  و  آغاز گفت  و  آتش بس  برقراری 
اختلافات، افزود: در صورت ادامه درگیری ها اوضاع 
و  خسارات  موجب  و  شده  پیچیده تر  منطقه  در 

آسیب های مالی و جانی گسترده تر خواهد شد.
آتش  برقراری  برای  روسیه  تلاش  جمهور  رئیس 
بس و آغاز گفت و گو ها بین آذربایجان و ارمنستان 
را ارزشمند توصیف کرد و با مهم خواندن اجرای آتش 
بس و تداوم آن از آمادگی جمهوری اسلامی ایران 
زمینه  این  در  و همکاری  ارائه هرگونه کمک  برای 
خبر داد. روحانی در ادامه این گفت و گو با اشاره به 
آثار منفی شیوع ویروس کرونا بر تبادلات اقتصادی 
و  اقتصادی  روابط  سرگیری  از  خواستار  کشور  دو 
و  پروازها  برقراری  از جمله  روسیه  و  ایران  مبادلات 
تردد کامیون های ترانزیتی دو کشور با رعایت کامل 

پروتکل های بهداشتی شد.
برای  ایران  علاقمندی  همچنین  جمهور  رئیس 
همکاری با روسیه در زمینه تولید واکسن کرونا را مورد 

تاکید قرار داد.
از مواضع حمایتی  با قدردانی  ادامه  روحانی در 
خصوص  در  المللی  بین  مجامع  در  روسیه 
قطعنامه های مختلف و همچنین مخالفت با اعمال 
اظهار  ایران،  ملت  علیه  غیرقانونی  تحریم های 
امیدواری کرد رایزنی های مشترک و همکاری های 
دو کشور در زمینه های مختلف بیش از پیش توسعه 

یابد.
که  تلفنی  تماس  این  در  روسیه  جمهور  رئیس 
بیش از یک ساعت به طول انجامید، ضمن تشریح 
باغ،  قره  مناقشه  حل  برای  کشور  این  اقدامات 
بحران  این  از  ایران  نگرانی های  کرد:  خاطرنشان 
منطقه ای را درک می کنیم و علاقمند به همکاری با 
تهران برای حل و فصل این درگیری از مسیر مذاکره 

و گفت و گو هستیم.
ولادیمیر پوتین تصریح کرد: مواضع ایران در مسائل 
منطقه از جمله بحران قره باغ از اهمیت بالایی برای 
ما برخوردار است و از ادامه رایزنی با تهران برای حل و 

فصل موضوع استقبال می کنیم.
رئیس جمهور روسیه با بیان اینکه در وهله اول باید 
جنگ متوقف شود، گفت: در گفت و گو با مقامات 
آذربایجان و ارمنستان در مورد آتش بس از تاریخ ۱0 
اکتبر به توافق رسیده ایم و امیدوارم با برقراری آتش 

بس زمینه برای گفت و گو و مذاکره فراهم شود.
پوتین مداخله کشورهای ثالث و همچنین حضور 
را  باغ  قره  بحران  در  تروریستی  گروه های  برخی 
برای منطقه خطرناک خواند و گفت: تلاش همه ما 
همسایگان باید پایان دادن به جنگ و خونریزی و 

حل بحران از طریق گفت و گو و مذاکره باشد.
رئیس جمهور روسیه در بخش دیگری از این گفت 
و گو با تاکید بر اینکه مواضع این کشور در مورد برجام 
و تحریم های غیر قانونی علیه ایران روشن و شفاف 
با اقدامات غیر قانونی علیه  است، افزود: همواره 

ایران مخالف بوده ایم.
پوتین با اشاره به تأثیر شیوع ویروس کرونا بر روابط 
اقتصادی و تجاری کشورها از جمله ایران و روسیه 
روابط  سطح  کرونا  مهار  با  که  کرد  امیدواری  ابراز 
دوباره به سطح قبل بازگردد و توافقات قبلی دو کشور 

اجرایی و عملیاتی شود.

سخنگوی دولت:

مبتلایان از طریق ردیابی موبایل 
شناسایی می شوند

 سخنگوی دولت گفت:هر فردی که در آزمایشگاه به او اعلام شود که مبتلاست،از 
شیوه های مختلف از جمله ردیابی موبایل مورد کنترل قرار می گیرد و در صورت خروج از 

خانه،جرایم سنگینی به وی تعلق می گیرد.
علی ربیعی از مجازات مبتلایان به کرونا در صورت بیرون آمدن از منزل خبر داد و 
گفت: در جلسه امروز ستاد ملی کرونا در مورد مجازات افرادی که پروتکل های بهداشتی 

را رعایت نمی کنند، تصمیم گیری می شود.
وی اضافه کرد: آزمایشگاه های دولتی و خصوصی باید همه اطلاعات را در اختیار 
وزارت بهداشت قرار دهند و وزارت بهداشت نیز آن ها را به صورت آنلاین در اختیار نیروی 

انتظامی و بسیج و سایر بازرسان قرار می دهد.
از  باشد که مبتلاست،  او اعلام شده  به  آزمایشگاه  ربیعی گفت: هر فردی که در 
شیوه های مختلف از جمله ردیابی موبایل مورد کنترل قرار می گیرد و در صورت خروج 

از خانه، جرایم سنگینی به وی تعلق می گیرد.
وی تصریح کرد: نمی خواهیم درگیری فیزیکی در قبال اجرای این طرح رخ دهد و 

شیوه هایی اتخاذ خواهد شد که افرادی که رعایت نمی کنند، جریمه شوند.
سخنگوی دولت با بیان اینکه مبارزه با کرونا به رعایت پروتکل ها به خصوص استفاده 
از ماسک نیاز دارد گفت: همه کشورهایی که پروتکل های بهداشتی مربوط به کرونا را 
رعایت کرده اند، در مبارزه با کووید ۱9 موفق شده اند؛ در مدتی که ما پروتکل ها را بیشتر 
رعایت می کردیم نیز میزان مرگ و میر پایین بود، اما در دوره های اخیر در شهر تهران 
رعایت پروتکل ها به زیر 40 درصد رسید. وی افزود: مشکل ما در محل های تجمع مردم، 
چون فرودگاه ها، پاساژها و بعضی از صنوف مثل نانوایی هاست و از سوی دیگر نیز کمبود 

وسایل حمل و نقل در شهرهای بزرگ هم وجود دارد.
ربیعی گفت: برنامه ریزی برای رفع این کمبود به خوبی پیش می رفت، ولی با توجه به 

تحریم های ظالمانه، واردات قطعات به ارز زیادی نیاز داشت و به مشکل برخورد کردیم.
با  را  وی اضافه کرد: در دو جلسه قبل ستاد اقتصادی دولت، وزیر کشور طرحی 
همکاری وزارت صمت و با کمک شهرداری ها مطرح کرد تا از محل منابع تهاتر یا به 

شکلی دیگر، ارز تأمین کرده و اتوبوس هایی را در داخل تولید کنیم.
سخنگوی دولت گفت: اکنون سه وزارتخانه روی طرحی برای تأمین منابع مالی و ارزی 
کار می کنند تا اتوبوس هایی که از رده خارج شده، اما نوسازی آن ها امکانپذیر است، به 

چرخه حمل و نقل برگردد.
  

مشاوره معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه خبرداد:

تحقق ۱۹ درصدی صلح و سازش 
در زوجین متقاضی طلاق

مشاوره معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه گفت: با شرکت زوجین 
قانون  مراکز مشاوره خانواده موضوع  از طلاق  پیش  کارگاه های  متقاضی طلاق در 

حمایت از خانواده، تا تیر سال جاری، ۱9 درصد صلح و سازش محقق شده است. 
علی محمد زنگانه در جلسه ویدیویی با مدیران دفاتر زنان و خانواده در ۱5 استان کشور 
افزود: با اقدامات و مداخله های انجام شده به منظور کنترل و کاهش دعاوی خانواده 
موفق شدیم با چهار درصد بیش از پیش بینی انجام شده، ۱9 درصد صلح و سازش را 
به ثبت برسانیم. وی ادامه داد: با همکاری کانون سردفتران و با ارجاع متقاضیان ازدواج 
با حقوق متقابل زوجین که توسط قوه قضاییه برگزار می شود  به دوره های آشنایی 
توانسته ایم ۱63 هزار و 496 زوج را برای ازدواج پایدار آماده کنیم. مدیرکل دفتر زنان 
و خانواده معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه با اشاره به استقرار 
بیش از یکهزار مرکز مشاوره در معیت دادگاه خانواده بیان کرد: استقرار این مراکز با ابلاغ 
شیوه نامه تدوین شده توسط دکتر الفت معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم انجام 
شد. زنگانه با بیان اینکه به استناد تبصره ذیل ماده 4۱ قانون حمایت از خانواده و ماده 
68 آیین نامه قانون، روسای دادگستری ذیل ماده 68 باید مراکزی که از نظر روحی و 
روانی برای کودکان مناسب هست را راه اندازی کنند، گفت: تا کنون 20۷ مرکز ملاقات 
فرزندان طلاق در سراسر کشور با همکاری سازمان بهزیستی و سازمان های ذیربط در 
پارک ها و فرهنگسراها راه اندازی شده است. وی افزود: در این مراکز بیش از ۱40 هزار 
ملاقات انجام شده است و به همت مددکاران و مشاوران مستقر در این مراکز توانسته ایم 

8 و نیم درصد صلح و سازش و بازگشت به زندگی زوجین را فراهم کنیم.

نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس:

دادگاه ها رویکرد خود را
 به متهمان مالی تغییر دهند

از قضات دادگاه ها  یازدهم  نایب رییسه دوم کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس 
خواست رویکرد خود را نسبت به متهمان به ویژه در بخش های مالی،   دیه و مهریه تغییر 
دهند و سازندگی را جایگزین حبس و زندان کنند.  حجت الاسلام و المسلمین »حسن 
نوروزی« درباره آخرین برنامه و طرح هایی که در کمیسیون حقوقی و قضایی بررسی می 
شود، افزود: بررسی لایحه الحاق یک تبصره به ماده ۱0 قانون آیین دادرسی دادگاه های 
عمومی و انقلاب )در امور مدنی( مصوب ۱3۷9 و  بررسی طرح الحاق دو ماده به کتاب 
پنجم قانون مجازات اسلامی )تعزیرات و مجازات های بازدارنده( -که هر دو اعاده شده از 
شورای نگهبان است-  در کمیسیون بررسی می شود. نایب رییس کمیسیون حقوقی و 
قضایی بررسی مشکلات مربوط به طلاق و پرداخت مهریه را از اولویت های کمیسیون 
حقوقی و قضایی عنوان کرد و گفت: در سال 98 طبق بخشنامه رییس قوه قضائیه، 
زندان و حکم جلب برای پرونده های مربوط به مهریه حذف شد و زوج، زمانی بازداشت 
و زندانی می شود که توان پرداخت مهریه را داشته باشد ولی از انجام آن امتناع کند. اما 
در صورت عدم توانایی او، پرداخت مهریه از سوی زوج به زوجه به صورت اقساط و با 
توجه به درآمد او انجام می شود. نماینده مردم رباط کریم در مجلس افزود: هنوز برخی از 
دادگاه ها از این قانون طفره می روند و به زوج فشار وارد می کنند که باید هر ماه یا دوماه، 
یک سکه به عنوان مهریه به زوجه پرداخت کند که در حقیقت این روش علاوه بر فروپاشی 
زندگی ها، اعمال فشار به افراد کم درآمد است که شرعی و قانونی نیست. نوروزی با بیان 
اینکه در بیشتر دادگاه های کشور همچنان روحیه خشن بر متهمان مهریه و دیگر اتهام ها 
حاکم است، افزود: باید این روحیه در دادگاه ها از بین برود و البته تغییر آن هم نیاز به 
زمان دارد ولی انتظار می رود قضات دادگاه ها رویکرد خود را نسبت به متهمان مالی، 
دیه و مهریه تغییر دهند و سازندگی را جایگزین حبس و زندان قرار دهند تا شاهد افزایش 

فرزندان طلاق و تعداد زندانیان نباشیم.

محمد جواد ظریف: 

با چین برسر طرح ۲۵ ساله توافق کردیم
 وزیر امور خارجه گفت: بر تقویت روابط دوجانبه  ایران و چین از جمله طرح 25 ساله، 

همکاری منطقه ای، حفظ برجام و همکاری درباره واکسن توافق کردیم. 
محمد جواد ظریف پس از گفت وگو با وزیر امور خارجه چین در حساب کاربری 
خود در توییتر نوشت: در تنگ چانگ زیبا گفت وگوهای مثمر ثمری با دوستم وانگ 
یی در خصوص مشارکت جامع راهبردی ایران و چین داشتیم. ظریف تاکید کرد: با 
یکجانبه گرایی ایالات متحده و تلاش های آن برای ایجاد جهانی تک قطبی مخالفت 
کردیم. وی تصریح کرد: بر تقویت روابط دوجانبه مان از جمله طرح 25 ساله، همکاری 

منطقه ای، حفظ برجام و همکاری درباره واکسن توافق کردیم.
 

واکنش خطیب زاده به سخنان ترامپ: 

مردم ایران مرعوب لفاظی های
 قلدرمآبانه نمی شوند

قلدرمآبانه  لفاظی  مرعوب  ایران  مردم  اینکه  بیان  با  امور خارجه  وزارت  سخنگوی 
نمی شوند، گفت: این ماییم که پاسخ به جنایات آمریکا را انتخاب می کنیم. سعید 
خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه در صفحه شخصی خود در توئیتر در واکنش 
به اظهارات ضد ایرانی رئیس جمهور آمریکا، نوشت: مردم ایران مرعوب لفاظی قلدرمآبانه 
رژیم شکست خورده و بی قانون ایالات متحده نمی شوند. وی افزود: مردم ما از هیچ کاری 
برای دفاع از عزت خود فروگذار نمی کنند. این ماییم که پاسخ به جنایات ایالات متحده 
- از جمله تحریم های جنون آمیز و ترور جنایتکارانه سردار سلیمانی دشمن شماره یک 

داعش - را انتخاب می کنیم.

امان از ما مردم!
آرام  ابدی  خانه  در  شجریان  استاد  پیکر  که  حالا 
گرفت، خوب است رفتار برخی از مردم در این دو روز را 
با هم مرور کنیم. رفتن مردم و تجمع جلوی بیمارستان 
جم تهران، قابل پیش بینی بود. تقریبا اولین واکنش 

هر فردی برای از دست دادن عزیزی، رساندن خود به بیمارستان یا خانه اوست.
در عصر کرونا اما انتظار این بود، کسانی که هنر دوست هستند، کمی بیشتر 
رعایت می کردند. به طرز فجیعی پروتکل های بهداشتی زیر پا گذاشته شد و مردم 

در کنار هم حتی گاهی بدون ماسک، برای شجریان عزیز اشک ریختند.
اتفاق بدتر وقتی افتاد که این جمع تصمیم گرفتند، جلوی بیمارستان آهنگ های 
ماندگار شجریان را زمزمه کنند. بدون اینکه حواس شان به بیماران خوابیده در 

بیمارستان باشد.
بوق زدن جلوی بیمارستان ممنوع است، چه برسد به اینکه یک جمعیت چند 
هزار نفری با هم یک تصنیف را زمزمه کنند. داغدار بودن یک حرف است و مردم 

آزاری داستان دیگری.
باید یاد بگیریم اگر جلوی بیمارستان هم رفتیم، احساسات خود را کنترل کنیم. 
زمانی که ناصر حجازی فوت کرد، طرفداران او جلوی بیمارستان شعار می دادند 
که »ناصر بلند شو« و این درحالی بود که بیماران در بیمارستان بستری بودند و 

احتیاج به آرامش داشتند.
مردمی که در کرونا جلوی بیمارستان جمع شده و آواز خواندند، همایون شجریان 
را هم مواخذه کردند که چرا پیکر استاد را به مشهد می برید و شما چه کاره هستید؟
واقعا چه عجیب! آیا همایون و دیگر اعضای خانواده حق ندارند در مورد محل 
دفن پدرشان تصمیم بگیرند و حتما باید از مردم اجازه بگیرند؟ بهتر بود مردم 
کمی خود را جای اعضای خانواده شجریان می گذاشتند و بعد آنها را به خاطر 
تصمیم شان محکوم می کردند. شجریان اول پدر آنهاست بعد خواننده محبوب ما. 
در آن لحظات دلم برای همایون شجریان سوخت، مانده بود به آن مردم چه بگوید.
متاسفانه این رفتارها از سوی کسانی اتفاق افتاد که هنر دوست بودند و یا حداقل 
ادعای این کار را داشتند. دیدن رفتار این بخش از مردم نشان می دهد که مدیریت 

کرونا و نهادینه کردن برخی از رفتارها چقدر سخت است.
باید به بخش مذهبی جامعه توضیح داد که در ایام محرم و صفر نباید همچون 
گذشته مراسم برگزار کنند. نباید به پیاده روی اربعین بروند. حتی کار به جایی 
رسید که مقام رهبری وارد میدان شدند و در مورد اربعین اظهار نظر کردند و مردم را 

از رفتن به سمت مرزها برحذر داشتند.
باید به اهالی هنر و موسیقی گفت که در هنگام وداع با پیکر یک هنرمند، باید 

پروتکل های بهداشتی رعایت شود تا جمعی درگیر کرونا نشوند.
باید به مردم عادی توضیح داد که باید در مکان های عمومی ماسک بزنند و تا 
جایی که می شود نکات بهداشتی را رعایت کنند و تا جایی که می شود سفر نروند.
نکته جالب این است که بخش های مختلف جامعه دیگری را متهم به رعایت 

نکردن شرایط کرونایی می کنند.
فرایند درگذشت استاد شجریان نشان داد که برای شکست کرونا ما راه زیادی در 
پیش داریم و با این شرایط نمی شود چندان امید داشت که ما پشت این ویروس 

قدرتمند و در عین حال کوچک را به خاک بمالیم.

حسین جان! مرا ببخش
من  کردم.  اشتباه  من  ببخش.  مرا  جان!  حسین 

چوب بدی هایم را خوردم که کربلایی نشدم!
چند سالی بود که همین طوری در مسیر پیاده روی 
اربعین به راه می افتادم ولی آداب سفر و زیارت را بلد 

نبودم. عاشقی بود و شوریدگی و دلدادگی! 
باید مثل جابر و عطیه قدم ها را کوتاه برمی داشتم ولی دلتنگ  بودم، گاه می 
دویدم و گاه به بی راهه می زدم تا زودتر به کربلای تو برسم. خسته که می شدم به 
دنبال جای دنجی برای استراحت بودم. به دنبال حسینیه و موکبی با صفا بودم، 
یادم می رفت که خسته تر کاروان زینب و بچه های او نیستم. یادم می رفت که 

زینب، خواهر تو خیمه نشین و گاه خاک نشین بود.
هرچه خوردنی و آشامیدنی می دیدم، می خوردم و می نوشیدم. می گفتم باید 
توان راه رفتن داشته باشم. هیچ حواسم نبود هنوز صدای العطش کودکان تو به 
گوش می رسد.  حسین من! تو بر من ببخش. یادم رفته بود در مسیری قدم می 
گذارم که انبیا، اولیا و  مقربان الهی در آن قدم گذاشته اند و من بی اعتنا به آن 
معرفت ها، فقط عشق را در طی طریق می دیدم. می خواستم هیاتی و سیاه لشکر 

تو باشم ولی چه می دانستم که باید کربلایی و حسینی می شدم. 
مرا ببخش که تو عنایت کردی و در جمع عاشقان خود راه داده بودی ولی من 
مغرور  شده بودم و برای سفرهایم حساب و کتابی باز کردم و هر بار  آن را می 
شمردم، خودت می دانی کوله بارم خالی بود و برای فردای تنهایی ام و قبر و قیامتم 

توشه ای جز  قدم نهادن نداشتم و دلم را به این خوش می کردم.
به خودم وعده و وعیدها می برای امسال می دادم. چقدر برای اربعینی دیگر 

امیدوار بودم ولی چه می دانستم که جا می مانم.
حسین من!  برای پیاده روی چند کیلومتری ام که از آن ده ها عکس یادگاری 
گرفته ام و به رخ دوستان جامانده کشیده ام،  تصور کرده ام همه چیز باید در 
خدمت من و همه برایم بسیج شده باشد، چه خیال خام و باطلی و چه انتظار بی 
جایی داشتم!   حالا هرچند به تو شکوه می کنم اما خوب یاد گرفته ام که باید 

لیاقت داشته باشم تا زائر کوی تو شوم!
حسین من! تو می دانی عاشق کوی توام و حالا که راه و رسم آن را نمی دانم جز 

دلدادگی   راهی نمی شناسم. تو دستم را بگیر و مرا کربلایی کن.
راستی چه می شد من هم زایر تو باشم. سایه به سایه عرب های بادیه نشین قدم 
برمی داشتم همان ها که با پای برهنه به زارت تو و برادرت عباس می آیند، همان 

ها که اهل معرفتند و مال و منالشان را در این راه می دهند.
 کاش به من هم گوشه چشمی داشتی و روسیاهی ام را نادیده می گرفتی. حالا  
در این غروب های دلگیر  بعد از اربعین با همه روسیاهی ام، به تو  و صاحب اربعین 
شکوه می کنم، به خاطر بغض های گلویم و به خاطر عقده هایم، من دل شکسته 
را اربعینی و کربلایی کن. حسین من! با خود عهد می بندم اگر اربعین روزیم شود 
حسینی باشم و در تمام مسیر  تنها این فراز از از زیارت عاشورا را زمزمه کنم؛ اللهم 

اجعل محیای محیا محمدا و آلِ محمد و مماتی ممات محمدا و آل محمد...

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۱۹۵ نفر دیگر را در ایران گرفت
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۱95 بیمار 
دیگر مبتلا به کرونا در 24 ساعت گذشته، شمار جانباختگان بیماری کووید۱9 در 
کشور به 28 هزار و 293 نفر رسید و 30 استان در وضعیت قرمز یا هشدار هستند. 
سیما سادات لاری روز شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا 
در کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس افزود: در 24 ساعت گذشته تا ظهر امروز 
)۱9 مهر ۱399( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، سه هزار و 8۷5 بیمار 
جدید مبتلا به کووید۱9 در کشور شناسایی شد و هزار و 2۷3 نفر بستری شدند. 

با این حساب، مجموع بیماران کووید۱9 در کشور به 496 هزار و 253 نفر رسید.
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 403 هزار و 950 نفر از 
بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 4439 نفر 
از بیماران مبتلا به کووید۱9 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار 
دارند و تاکنون چهار میلیون و 284 هزار و 4۱3 آزمایش تشخیص کووید۱9 در 
کشور انجام شده است. لاری گفت: استانهای تهران، اصفهان، قم، آذربایجان 
شرقی، خراسان جنوبی، سمنان، قزوین، لرستان، اردبیل، خوزستان، کرمانشاه، 
کهگیلویه و بویراحمد، گیلان، بوشهر، زنجان، ایلام، خراسان رضوی، مازندران، 
چهارمحال و بختیاری، البرز، آذربایجان غربی، مرکزی، کرمان، خراسان شمالی، 
همدان و یزد در وضعیت قرمز قرار دارند و استانهای کردستان، هرمزگان، فارس و 

گلستان نیز در وضعیت هشدار قرار دارند.

اخبار

روحانی در گفتگو با پوتین: 

جنگ را راه حل مسئله قره باغ نمی دانیم
حضور تروریست ها در منطقه خطرناک است

سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه نظر فقهای شورای نگهبان درباره حضور زنان 
در انتخابات ریاست جمهوری تغییری نکرده است، گفت: ثبت نام زنان در انتخابات 

ریاست جمهوری بلامانع است.
 عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان صبح دیروز در نشست خبری با 
اصحاب رسانه در پاسخ به سوال خبرنگاری  مبنی بر اینکه با وجود عدم اتمام بررسی 
طرح اصلاح قانون انتخابات در کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس، برخی افراد 
هجمه های خود به شورای نگهبان را آغاز کرده اند و اینگونه وانمود می کنند که شورای 
نگهبان پیرو این قانون و به دنبال توسعه اختیاراتش است، گفت: اختیارات شورای 
نگهبان روشن و شفاف است و این اختیارات در اصل 99 و در چند اصل تقنینی 
موجود است. وی افزود: نه تنها ما نمی توانیم اختیارات خود را توسعه دهیم که هیچ 
نهادی هم نمی تواند توسعه اختیاراتی در انتخابات داشته باشد. این موارد که گفته 
می شود یک فضاسازی است وگرنه پس از ارسال این طرح از مجلس و بررسی شورای 
نگهبان خواهید دید که نظر شورای نگهبان و فقها براساس قانون اساسی و شرع 

مقدس خواهد بود.
کدخدایی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا نظر فقهای شورای نگهبان درباره 
مصادیق رجل سیاسی تغییر کرده است یا خیر اظهار داشت: در این زمینه یک سری 
بحث های فرهنگی در کشور ما جاری است و مسئله ای نیست که صرفاً با یک قانون 
آن را حل کنیم. در وهله اول باید این بحث فرهنگی حل شود که فعلًا تغییری در این 

زمینه به وجود نیامده است.
وی بیان کرد: با وجود این ثبت نام زنان در انتخابات ریاست جمهوری بلامانع است.

سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به بررسی قوانین انتخاباتی در مجلس شورای 
اسلامی گفت: در خصوص همه قوانین انتخاباتی، شورای نگهبان فعلًا در مقام اظهار 

نظر مشورتی است.
مسئول نظارت بر انتخابات شوراها نیستیم

کدخدایی با بیان اینکه شورای نگهبان در بحث نظارت بر انتخابات شوراها هیچ 
مسئولیتی ندارد، اظهار داشت: در خصوص انتخابات شوراها، شورای نگهبان هیچ 
مسئولیت و وظایفی ندارد و نظارت ما بر انتخابات شوراها مغایر با قانون اساسی است.

وی ادامه داد: بخش عمده ای از وظایف مجلس بحث های نظارتی است که در قالب 
تحقیق و تفحص، سوال و استیضاح انجام می شود که در همه ادوار وجود داشته و 
مجلس در این دوره هم قاعدتاً به این وظایف خود البته با تعامل با قوای دیگر توجه 

می کند.
دخالتی در تصویب و اصلاح قوانین نداریم

کدخدایی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه با توجه به اینکه طرح اصلاح قانون 
انتخابات در مجلس در حال بررسی و از آن سو دولت هم لایحه اصلاح قانون انتخابات 
را دارد، موضع شورای نگهبان در این باره چیست؟، گفت: برای شورای نگهبان مصوبه 
مجلس اهمیت دارد و برای ما فرقی ندارد که مجلس به چه شیوه ای به این موضوع 

رسیدگی کند.
سخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: تشخیص درباره اصلاح و تصویب قوانین با 
مجلس شورای اسلامی است و ما در زمینه اصلاح و تصویب قوانین در مجلس هیچ 

گونه دخالتی نداریم.
سخنگوی شورای نگهبان متذکر شد: پس از اینکه در سیاست های کلی به شورای 
نگهبان تکلیف شد که شاخص های رجال سیاسی را مشخص کند ما شاخصه های آن 

را تعیین و رسانه ای کردیم و سپس برای مجلس شورای اسلامی ارسال شد.
وی ادامه داد: بر این اساس ما وظیفه خود را از این جهت انجام دادیم و تعیین 

شاخص ها برای رجال سیاسی مسئله ساده ای نیست.
طرح اصلاح قانون انتخابات به شورای نگهبان ارسال نشده است

کدخدایی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست 
جمهوری و اصلاحات این قانون به انتخابات ۱400 خواهد رسید و یا خیر گفت: در 
حال حاضر نمی شود در این رابطه اظهار نظر کرد چراکه هنوز مصوبه طرح اصلاح 
قانون انتخابات به دست ما نرسیده است لذا ابتدا باید مصوبه مذکور به شورای نگهبان 

ارسال شود و پس از بررسی ایرادات اعلام نظر کرد.
وی افزود: بنابر این اگر این ایرادات در یک فرصت کم قابل رفع باشد طبیعتاً می توان 
امیدوار بود که این طرح به انتخابات بعدی برسد اما اگر این طرح اشکالات جدی 

داشته باشد این طرح باقی خواهد ماند.

سخنگوی شورای نگهبان:

ثبت نام زنان در انتخابات ریاست جمهوری بلامانع است

و  ساخت  درصد   ۷0 اینکه  بیان  با  کشور  وزیر 
سازهای تخریب شده در سیل در حریم رودخانه ها 
بوده است، خواستار برخورد با هرگونه ساخت و ساز 

در حریم رودخانه ها شد. 
عبدالرضا رحمانی فضلی روز شنبه پس از نشست 
فرماندهی  و  هماهنگی  پیشگیری،  ملی  »ستاد 
باید  کرد:  خاطرنشان  بحران«  به  پاسخ  عملیات 
آمادگی لازم را قبل از وقوع بلایای طبیعی داشته 
باشیم و به طور مثال در موضوع سیل، اطلاعات 
الگوهای بارش و دما را حتماً از قبل در اختیار داشته 

باشیم.
وی با تاکید بر اینکه باید حداقل امکان یک هفته 
پیش بینی و آمادگی برای بلایای طبیعی مثل سیل 
را داشته باشیم، تصریح کرد: باید مناطق پرخطر و 
پر حادثه شناسایی و اولویت بندی شود و به تناسب 
قرار  آنها  اختیار  در  خدمات  و  تجهیزات  مناطق، 

گیرد.
در  ارتفاع  کم  پل های  اینکه  بیان  با  کشور  وزیر 
هنگام زیاد بودن بارش ها مشکل ایجاد می کنند، 
خواستار تلاش برای حذف تدریجی این پل ها در 

مناطق مختلف سیل خیز کشور شد.
رحمانی فضلی با تاکید بر این موضوع که نشست 
های ستاد بحران باید به طور مستمر در استان ها 
و شهرستان ها تشکیل شود، تصریح کرد: بعد از 
امروز، لازم است طی یک هفته نشست  نشست 
های مشابه در سراسر کشور برگزار و نیازها و اولویت 

ها مشخص شود.
وی در ادامه به اهمیت تامین سوخت در سراسر 
کشور اشاره کرد و افزود: لازم است سوخت لازم هم 
برای نیروگاه ها و هم برای استفاده مردمی به اندازه 

کافی در مناطق حادثه خیز ذخیره شود.
وزیر کشور، عملکرد خوب دستگاه ها همزمان با 
بارش برف سنگین اخیر در استان گیلان را نتیجه 
افزود: هرچقدر  و  بینی عنوان کرد  داشتن پیش 
بحران سنگین تر باشد آزمون دستگاه های مرتبط 
با بحران هم سخت تر است. رحمانی فضلی با بیان 
اینکه باید در تمامی مناطق حادثه خیر، پیش بینی 
مکان های مناسب برای ارائه خدمات بهداشتی و 
اسکان اضطراری انجام شود، تصریح کرد: مشکل 
ما در بحران ها بیشتر 2 یا سه روز اول بحران است 
که شاهد ناهماهنگی گسترده ای بین دستگاه های 

مسئول در کمک رسانی هستیم.
و  تجهیزات  برخی  شدن  انبار  از  انتقاد  با  وی 
کمبود بعضی دیگر در مناطق بحران زده به خاطر 
ناهماهنگی گفت: باید نهادی برای توزیع خدمات 
در مواقع بحرانی در مناطق شهری و روستایی کشور 

ایجاد شود.
وزیر کشور با تقدیر از نیروهای نظامی  و انتظامی 
در مواقع بحرانی که جلوتر از همه در محل حادثه 
حاضر می شوند، خاطرنشان کرد: باید از ظرفیت 
کمک  تا  شود  استفاده  بسیج  و  مسلح  نیروهای 
رسانی به صورت برنامه ریزی شده و سریع انجام 

شود.
از  یکی  را  ها  بحران  در  رحمانی فضلی، کمک 
نیروهای جهادی و بسیجی  تعریف شده  وظایف 
عنوان کرد و خواستار آموزش و تجهیز این نیروها 
برای کمک در مواقع بحرانی در قالب یک طرح 

جامع شد.
وی بر استقرار تجهیزات برف روب و آتش نشانی 
در مناطق حادثه خیر تاکید کرد و گفت: وضعیت 
و  نظر موادغذایی، چادر  از  انبارهای هلال احمر 

دیگر امکانات کافی نیست که باید تامین شود.
بودن  مقطعی  از  انتقاد  با  وزیر کشور همچنین 
آموزش های حوزه بحران در کشور تصریح کرد: 
لازم است آموزش به صورت مستمر و منظم از طریق 
مختلف مثل مدرسه و صداوسیما در طول سال به 

مردم ارائه شود.
رحمانی فضلی با اشاره به حضور خودجوش مردم 
و خیران در بحران ها تصریح کرد: امکانات دولت 
برای کمک به مردم در شرایط بحرانی کافی نیست 
اما باید مکانیسمی برای استفاده از ظرفیت بخش 
اما  تعریف شود  ها  بحران  در  و خیران  خصوصی 
متاسفانه پروتکل و نظامی برای این موضوع نداریم.

وی در ادامه بر انبار کردن تجهیزات ضروری مورد 
نیاز در استان های سیل خیز مثل پل های موقت 
و لوله های با قطر بالا تاکید کرد و افزود: پاکسازی 
و لایروبی رودخانه ها در حوزه شهری باید با دقت 

انجام شود.

وزیر کشور:

 ساخت و ساز در حریم رودخانه ها باید متوقف شود

مصطفی داننده*

محمد خامه یار*
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اگر به بهانه ای برای خوردن کربوهیدرات نیاز دارید، خوش شانس هستید. یک 
گزارش از محققان جهانی سرطان اظهار کرد که شما می توانید خطر ابتلا به 
سرطان کولورکتال )سرطان روده بزرگ و رکتوم( را با خوردن غلات کامل بیشتر، 

کاهش دهید.
 نکته تکان دهنده این است که سرطان کولون و رکتوم )راست روده( بیش از 

گذشته در حال آسیب رساندن به بزرگسالان جوان می باشد.
سال ۱950،  متولد  افراد  به  نسبت  سال ۱99۱  متولد  افراد  مثال  عنوان  به 
بیش از دو برابر در معرض خطر ابتلا به سرطان کولورکتال هستند. امروزه، این 

بیماری، یکی از سرطان های شایع است.
جهانی  صندوق  و  آمریکا  سرطان  تحقیقات  موسسه   20۱۷ سال  گزارش 
تحقیقات سرطان، خبرهای خوبی به ارمغان آورد: اقدامات زیادی وجود دارد 
که افراد می توانند برای کاهش چشمگیر خطر ابتلا به سرطان کولورکتال انجام 
دهند. یافته ها »قوی و شفاف« هستند. رژیم غذایی و سبک زندگی نقش بزرگی 

در سرطان کولورکتال دارند.
به طور ویژه، این گزارش نشان می دهد که خوردن روزانه غلات کامل، ممکن 
این  دهد.  کاهش  درصد   ۱۷ حدود  را  کولورکتال  سرطان  به  ابتلا  خطر  است 
می دادند  نشان  که  می کند  اضافه  قبلی  علمی  شواهد  به  شاهدی  گزارش، 
غذاهای حاوی فیبر ممکن است خطر ابتلا به این سرطان خاص را پایین بیاورند.
در این گزارش دانشمندان، آنالیز جامع 99 مطالعه علمی موجود، که شامل 
از  بیش  تعداد،  این  از  دادند.  انجام  را  بود،  نفر  میلیون   29 حدود  اطلاعات 
از یک میلیون نفر مبتلا به سرطان کولورکتال تشخیص داده شده  یک چهارم 

بودند.
دقیقاً چه چیزی به عنوان غلات کامل محسوب می شود؟

غلات کامل، هم شامل سبوس و هم شامل جوانه هستند.
شامل  سبوس  است.  خوراکی  دانه  لایه ی  چند  خارجی  پوست  سبوس، 
آنتی اکسیدان های مهم، ویتامین های گروه B و فیبر می باشد. و جوانه، بخشی از 

غله است که توانایی تبدیل شدن به یک گیاه جدید را دارد. جوانه شامل بسیاری 
پروتئین ها، مواد معدنی و چربی های سالم  از  B، برخی  از ویتامین های گروه 
است. غلات کامل، منبعی غنی از مواد شیمیایی گیاهی و آنتی اکسیدان هایی 
است که خاصیت ضد سرطانی دارند. تصور می شود که غلات کامل با کاهش 
سطح انسولین ناشتا، اثرات مفیدی بر جلوگیری از سرطان کولورکتال می گذارد.

چه مقدار از غلات کامل را باید بخورید تا فواید آن را ببینید؟
طبق مطالعه قبلی، سه وعده غلات کامل در روز )مجموعاً 90 گرم( با کاهش 
غلات  وعده  یک  بود.  همراه  کولورکتال  سرطان  به  ابتلا  احتمال  درصدی   ۱۷
کامل برابر است با یک دوم فنجان برنج قهوه ای پخته شده، بلغور جو دوسر یا 

سایر غلات کامل، یا یک فنجان غلات کامل صبحانه.
برخی متخصصین، غلات جوانه زده را پیشنهاد می کنند، اما گزینه های بیشتر 
دیگری وجود دارد. باید مقدار بیشتری از غذاهایی که تنها شامل غلات کامل 
نمی شوند و عناصر دیگری هم دارند )مانند کراکر غلات کامل، گرانولابار، نان و 

مافین( بخورید تا میزان مطلوب غلات کامل را جذب کنید.
این گزارش خاطرنشان می کند که برخی از عادات سبک زندگی با خطر بالاتر 

سرطان روده بزرگ مرتبط است:
· مصرف زیاد گوشت قرمز پخته شده مانند گوشت گاو یا گوشت خوک )بیش 

از 500 گرم یا کمی بیش از یک پوند در هفته(
· خوردن منظم هات داگ، بیکن، و یا سایر گوشت های فرآوری شده

· داشتن اضافه وزن یا چاقی
· مصرف نوشیدنی های الکلی

· سیگار کشیدن
روش های دیگر کاهش خطر ابتلا به سرطان کولورکتال

فعالیت  جسمی  نظر  از  که  افرادی  که  آمده  گزارش  این  در  این،  بر  علاوه 
بیشتری دارند )حداقل 30 دقیقه فعالیت بدنی در روز( در مقایسه با افرادی که 
فعالیت بدنی بسیار کمی دارند، کمتر در معرض خطر ابتلا به سرطان کولون )اما 
نه رکتال( قرار دارند. این گزارش همچنین شواهد کمی مبنی بر ارتباط مصرف 
ماهی و غذاهای حاوی ویتامین C )مانند پرتقال، توت فرنگی و اسفناج( و کاهش 
خطر ابتلا به سرطان کولورکتال، یافتند. همه این ها به قدرت رژیم غذایی گیاهی 

اشاره دارد.
غذاهای  بیشتر  مصرف  کامل،  غلات  با  تصفیه شده  غلات  کردن  جایگزین 
گیاهی مانند، میوه ها، سبزیجات و حبوبات به شما یک بسته رژیم غذایی حاوی 
ترکیبات محافظت کننده در برابر سرطان، ارائه می دهد و به کنترل وزن، که در 

کاهش خطر بسیار حائز اهمیت است، کمک می کند.
وقتی پای سرطان به میان می آید، هیچ تضمینی وجود ندارد، اما اکنون روشن 
است که گزینه هایی وجود دارد که می توانید انتخاب کنید و گام هایی در جهت 

کاهش خطر ابتلا به سرطان کولورکتال و سایر موارد، بردارید.

خطر ابتلا به سرطان کولورکتال را ۱۷ درصد کاهش دهید

پیشگیری از سرطان روده با غلات کامل

پوکی استخوان ممکن است نشانه ای مهم از ابتلای شما 
به یکی از این بیماری های جدی تر و مرگبارتر یعنی بیماری 

قلبی باشد.
پوکی استخوان مساله ای نیست که نادیده گرفته شود. 
این شرایط استخوان ها را تضعیف کرده و آنها را هرچه بیشتر 
مستعد شکستگی می سازد. این به معنای آن است که شما 
می توانید به واسطه شکستگی در استخوان هایی مانند لگن 

در بیمارستان بستری شوید.
متاسفانه افرادی که با شکستگی لگن راهی بیمارستان 
طی  دارد  بیشتری  احتمال  درصد  حدود 25  شوند  می 
شش ماه تا یک سال مرگ را تجربه کنند که بیشتر به واسطه 
برخی  رو،  این  از  است.  جراحی  عمل  با  مرتبط  عوارض 

خطرات جدی با این بیماری رایج مرتبط هستند.
اما از نظر آمار مرگ و میر تفاوت بزرگی بین پوکی استخوان 
و بیماری هایی مانند بیماری قلبی، سرطان و دیابت وجود 
دارد. اینها از جمله دلایل اصلی مرگ افراد هستند، از این 
رو، پوکی استخوان حتی در یک زمین بازی یکسان با آنها 

قرار ندارد.
با این وجود، پوکی استخوان ممکن است نشانه ای مهم 
از ابتلای شما به یکی از این بیماری های جدی تر و مرگبارتر 

یعنی بیماری قلبی باشد.
استخوان های شکننده خطر مرگ ناشی از 

بیماری قلبی را افزایش می دهند
 the Journal of Bone نشریه  در  که  جدید  ای  مطالعه 
and Mineral Research منتشر شد، نشان داد که افرادی 
از سلامت  تراکم استخوانی کم احتمال بیشتری دارد  با 

قلبی عروقی ضعیف برخوردار باشند.
در این مطالعه، پژوهشگران داده های سلامت افراد شرکت 
کننده در بیوبانک انگلیس، مطالعه ای بلند مدت و بزرگ در 
انگلیس که بررسی نقش ژن ها و عوامل محیطی در بیماری 

را هدف قرار داده است، را جمع آوری کردند.

داده های جمع آوری شده از بیوبانک انگلیس این امکان 
را برای پژوهشگران فراهم کرد تا ترکیبی از داده های آزمایش 
های خون و تصویربرداری از بزرگترین نمونه جمعیتی که 
استفاده  استخوان-قلب  مطالعه سلامت  در یک  تاکنون 

شده است را بررسی کنند.
تجزیه و تحلیل تمام این داده ها، پژوهشگران تشخیص 
دادند که افرادی با تراکم استخوانی کمتر احتمال بیشتری 
دارد دارای سفتی سرخرگی باشند که یک نشانه از سلامت 
که  دریافتند  آنها  همچنین،  است.  قلبی عروقی  ضعیف 
افرادی با سلامت استخوانی ضعیف احتمال بیشتری دارد 

مرگ ناشی از بیماری قلبی ایسکمیک را تجربه کنند.
اما استخوان های شکننده چرا فرد را در معرض 

خطر شرایط بد قلب قرار می دهد؟
در ابتدا ممکن است فکر کنید به دلیل آن است که بیماری 

قلبی و پوکی استخوان دارای برخی عوامل خطر مشابه 
مانند سن بالا، سیگار کشیدن و سبک زندگی کم تحرک 
هستند. اما پژوهشگران این عوامل خطر را در محاسبات 
خود گنجانده و مشخص شد ارتباط بین سلامت ضعیف 

استخوان و سلامت ضعیف قلب به واسطه آنها نیست.
با این وجود، دانشمندان می دانند که کلسیفیکاسیون 
عروقی )ایجاد رسوبات معدنی در سرخرگ ها که می تواند 
به سفتی سرخرگی منجر شود( و مینرالیزاسیون استخوان 
بسیاری از فرآیندهای همپوشانی را در بدن به اشتراک می 
گذارند. پژوهشگران معتقدند که دلیل این ارتباط به واسطه 
چندین عامل پیچیده است و این عوامل بین مردان و زنان 

متفاوت هستند.
عاداتی که از استخوان ها و قلب شما محافظت می کنند

این گونه به نظر می رسد که اقداماتی که در راستای حفظ 

سلامت استخوان ها خود انجام می دهید می تواند احتمال 
بیماری قلبی را نیز کاهش دهد. از این رو، زمانی که موضوع 
پیشگیری از پوکی استخوان مطرح می شود باید همه چیز 
را جدی بگیرید. عادات زیر می توانند به حفظ و تقویت 

سلامت استخوان ها کمک کنند:
مصرف یک رژیم غذایی متعادل و سالم مانند رژیم غذایی 
مدیترانه ای. از این طریق شما مواد مغذی پشتیبان سلامت 
استخوان مانند کلسیم، منیزیم و ویتامین D را به میزان کافی 

دریافت می کنید.
به میزان زیاد ویتامین K2 مصرف کنید. طی یک مطالعه 
ارتباط بین ویتامین K2، کلسیم و سلامت قلب بررسی شد. 
پژوهشگران به این نکته اشاره داشتند که ویتامین K2 با 
مهار کلسیفیکاسیون سرخرگی و سفتی سرخرگی مرتبط 
بوده است زیرا این ماده مغذی پروتئینی را فعال می کند 
که رسوب کلسیم در دیواره رگ های خونی را مهار می کند. 
همچنین، این ویتامین کلسیم را به سمت استخوان ها یعنی 

جایی که به آن نیاز است، هدایت می کند.
مکمل پروبیوتیک مصرف کنید. پروبیوتیک ها نه تنها برای 
سلامت روده بزرگ بلکه برای سلامت استخوان نیز مفید 
هستند. نتایج یک مطالعه در سوئد نشان داد که مصرف 
مکمل های پروبیوتیک می تواند از دست دادن استخوان 
مطالعه  این  در  دهد.  کاهش  نصف  به  را  مسن  زنان  در 
پژوهشگران از یک سویه پروبیوتیک به نام لاکتوباسیلوس 

روتری 64۷5 استفاده کردند.
از  یکی  ورزش  دهید.  حرکت  را  خود  های  استخوان 
مطمئن ترین روش ها برای پیشگیری از پوکی استخوان و 
تحریک رشد استخوان جدید با افزایش سن است. مطالعات 
بسیاری این مساله را اثبات کرده اند. نتایج یک مطالعه در 
دانشگاه میسوری-کلمبیا نشان داد که کار با وزنه و تمرینات 
توده  افزایش  و  استخوان  تراکم  بهبود  به  خاص  پرشی 

استخوانی تنها طی شش ماه کمک کرده اند. 

سلامت استخوان و ارتباط آن با سلامت قلب

یک متخصص طب سنتی عنوان کرد

جایگزین های واکسن آنفلوانزا 
در پاییز و زمستان

 یک متخصص طب سنتی گفت: سبک زندگی درست، تغذیه مناسب و تقویت 
بدن و همچنین دوری از اضطراب منجر به سلامتی میشود و دیگر نیازی به تزریق 

واکسن آنفلوآنزا نیست.
ناصر رضایی پور، اظهار داشت: به افراد توصیه می شود به جای اضطراب زیاد 
و تزریق بیهوده واکسن آنفلوانزا، موارد دیگری را برای تقویت قوای بدن و حفظ 
سلامتی، مدنظر قرار دهید، چراکه سبک زندگی درست، ایمنی غذایی و آرامش، 

سلامت فردی و اجتماعی را به ارمغان می آورد.
وی افزود: اصلاح الگوی خواب یکی از این روش ها است به طوری که بهترین زمان 

خواب از حدود ۱۱-۱0 شب تا حدود 6-5 صبح است.
این متخصص طب سنتی اظهار داشت: انجام ورزش هوازی »انفرادی«، صبح 
اول وقت یا پیش از غروب در روز، دوری از اضطراب و دل شوره بیهوده، اندوه و تنش 
عصبی، خشم و افکار منفی، مصرف نان برشته سبوس دار، کره و مرباهای انجیر، 

سیب، به، بالنگ، شقاقل یا عسل در وعده صبحانه نیز توصیه می شود.
به عنوان چاشنی و  از آب لیموترش در وعده های غذایی  وی گفت: استفاده 
همچنین جعفری، ریحان و نعنا در کنار غذا، افزودن پیاز و سیر به خورش ها و سوپ 

در وعده های غذایی مفید است.
رضایی پور به مواد غذایی که نباید مصرف شود نیز اشاره کرد و افزود: پرهیز از 
گوشت گاو و گوساله، فست فودها، نوشابه ها، انواع کمپوت و کنسرو، سس سفید و 
قرمز، پنیر پیتزا و ترشی جات به ویژه سرکه و کاهش مصرف تخم مرغ به ویژه سفیده 

آن، ماکارونی و لازانیا، قارچ، سیب زمینی، ماست و دوغ ترش و توصیه می شود.
به گفته وی، مصرف روزانه ۱0 عدد مغز بادام، ۱0 عدد عناب و 20 عدد مویز، 
همچنین مصرف روزانه پرتقال شیرین، لیموشیرین، انار ملس، به و سیب مفید است.
این متخصص طب ایرانی، ادامه داد: خوردن یک عدد شلغم پخته، هر شب در 
تمام طول پاییز و زمستان و بخور دادن با بخار آن و مصرف دم نوش های عناب و 
آویشن، نعنا، بابونه، ختمی، به و گل محمدی، به لیمو، دارچین و زنجبیل، به تناوب 
و نوشیدن هرروزه شربت تخم بالنگو با زعفران یا بدون زعفران، حدود 3-2 ساعت 
پس از ناهار توصیه می شود. وی افزود: پرهیز از سفرهای درون شهری غیرضروری 
و استفاده از ماسک در مواجهه نزدیک با افراد و شست وشوی دست ها با آب گرم و 

صابون، پس از تماس با سطوح مشکوک نیز ضروری است.

پژوهش ها نشان می دهد؛

قهوه خطر ابتلا به پارکینسون را 
کاهش می دهد

طبق گزارش جدید محققان، کافئین موجب کاهش خطر بیماری پارکینسون در  
افرادی می شود که دارای جهش ژنی مرتبط با این اختلال حرکتی هستند.

به گزارش  مهر، دکتر »گریس کراتی«، سرپرست تیم تحقیق از بیمارستان عمومی 
ماساچوست، در این باره می گوید: »نتایج این مطالعه بسیار جالب است. ممکن 
از میزان کافئین موجود در خون به عنوان نشانگر زیستی برای کمک به  است 
شناسایی افراد دارای ژن ابتلاء به بیماری پارکینسون استفاده شود.« مطالعات قبلی 
نشان داده اند که کافئین در افرادی که فاکتورهای خطر ژنتیکی ندارند می تواند از 
 LRRK2 ابتلاء به پارکینسون محافظت کند. این مطالعه جدید با تمرکز بر جهش ژن
که خطر ابتلاء به پارکینسون را افزایش می دهد، بوده است. همه افراد مبتلا به این 
جهش ژنی به بیماری پارکینسون مبتلا نمی شوند، از اینرو دانشمندان در تلاش 
برای شناسایی سایر عوامل ژنتیکی یا محیطی که در آن نقش دارند، هستند. این 
مطالعه شامل ۱88 بیمار مبتلا به پارکینسون و ۱80 فرد فاقد این بیماری بود. هر دو 
دارای افرادی با جهش ژن LRRK2 و بدون آن بودند. در بین افراد دارای این جهش 
ژنی، افراد مبتلا به پارکینسون در مقایسه با افراد فاقد پارکینسون، غلظت کافئین 
خون شأن، ۷6 درصد کمتر بود. در بین افراد فاقد این جهش ژنی، افراد مبتلا به 
پارکینسون در مقایسه با افراد فاقد پارکینسون، غلظت کافئین خون شأن، 3۱ درصد 
کمتر بود. محققان دریافتند افراد مبتلا به پارکینسون دارای جهش ژنی، در مقایسه 
با افراد دارای جهش ژنی و فاقد جهش ژنی که مبتلا به پارکینسون نبودند، میزان 

مصرف کافئین روزانه شأن 4۱ درصد کمتر بود.

یک کارشناس تغذیه ؛

فست فودخوری در روزهای کرونایی
 را ترک کنید

یک کارشناس تغذیه، با اشاره به اقدامات پیشگیری و مقابله با کرونا، بر تغذیه 
مناسب در این روزها تاکید کرد.

آرزو چراغی گفت: اولین فاکتور برای تقویت سیستم ایمنی بدن، خواب است و ما 
در شبانه روز باید بین 6 تا 8 ساعت خواب شبانه داشته باشیم.

وی افزود: دومین عاملی که باعث تقویت سیستم ایمنی می شود، انجام فعالیت های 
ورزشی است و باید در طول هفته حدود ۱50 دقیقه فعالیت بدنی داشته باشیم. 
چراغی با عنوان این مطلب که بیماری های زمینه ای و صعب العلاج باعث کاهش 
سیستم ایمنی بدن می شود، تاکید کرد: مهم ترین فاکتور برای تقویت سیستم ایمنی 
بدن، تغذیه مناسب است. این کارشناس تغذیه گفت: استفاده از چهار گروه اصلی 
مواد غذایی به صورت روزانه در وعده های غذایی باعث می شود تغذیه مناسب داشته 
باشیم و سیستم ایمنی بدن ما تقویت شود. چراغی افزود: استفاده از غذاهای سرخ 
کرده بیرون و فست فودها در دوران کرونا اصلًا مناسب نیست. وی گفت: از گرفتن 

رژیم های خودسرانه پرهیز کنید و حتماً با مشاور کارشناسان تغذیه مشورت کنید.

متخصصان تایید کردند

خطر جدیِ ویروس کرونا برای چشم ها
محققان در بررسی های اخیر خود تایید کردند که کروناویروس می تواند چشم ها 
را آلوده کند. به گزارش ایسنا، کووید-۱9 در اصل یک عفونت تنفسی است اما 
کارشناسان احتمال دادند که کروناویروس می تواند به چشم ها نیز نفوذ کند. اکنون، 
محققان به شواهد بیشتری در این رابطه دست یافته اند. این یافته ها بر اساس 
مطالعه روی یک بیمار در چین بدست آمده که در مدت کوتاهی پس از بهبود بیماری 
کووید-۱9 دچار حمله حاد گلوکوم )آب سیاه( شد. پزشکان این بیمار به منظور 
درمان این عارضه، جراحی روی چشم او انجام دادند و تست های بافت چشم بیمار 
حاکی از آلوده شدن آنها به کروناویروس بوده است. محققان بر اساس یافته های 
خود اظهار داشتند: بررسی این مورد نشان می دهد کروناویروس می تواند علاوه بر 
سیستم تنفسی به بافت چشم نیز حمله کند. سخنگوی انجمن بیماری های عفونی 
در آمریکا گفت: این احتمال وجود دارد که چشم ها بتوانند منبع "درونی" و"بیرونی" 
برای کروناویروس باشند. به همین دلیل است که کادر درمان باید چشم های خود را با 
استفاده از عینک یا شیلد صورت محافظت کنند. به گزارش خبرگزاری یونایتدپرس، 
محققان تاکید کردند: نمی توان گفت که این بیمار از طریق چشم به کروناویروس 
آلوده شده اما این امکان وجود دارد که وجود ویروس در هوا یا تماس دست آلوده با 

چشم ها موجب بروز این عارضه شده باشد.

مشاور خانواده و متخصص روانپزشک گفت: افسردگی و نگرانی از جمله عوارض 
پس از سقط جنین یا بارداری ناتمام است که در برخی مواقع آسیب جبران ناپذیری 

به مادر و حتی پدر وارد خواهد کرد.
مهسا شاکردوست اظهار داشت: سقط جنین از شایع ترین عوارض دوران بارداری 
به شمار می رود و متاسفانه یک چهارم زایمان ها دچار این عارضه می شوند و با توجه 
به بوجود آمدن برخی اختلالات خلقی و رفتاری،  برای برخی بانوان تجربه تلخی 

محسوب می شود.
وی برای نمونه گفت: خانمی 25 ساله که بعد از چهار سال ازدواج برای اولین بار 
باردار شده بود وقتی بعد از 25 هفته متوجه شد کیسه آب خالی شده و بچه ای در 
کار نیست، ضربه روحی و روانی سختی را متحمل شد و برای بار دوم و بعد از دو سال 
که برای فرزندآوری اقدام کرد با توجه به تجربه قبلی و استرس از دست دادن جنین، 

یکی از دوقلوهایی را که حامله بود از دست داد و بعد از 26 هفته یک قل مرده را 
به دنیا آورد. این مشاور خانواده و متخصص روانشناس با بیان اینکه تجربه بارداری 
ناتمام نه تنها برای مادر بلکه پدر هم اثر منفی برجای خواهد گذاشت و از این رو 
برای کاهش استرس و ابتلا به هرگونه اختلال، زن و شوهر هر یک وظیفه ای دارند، 

 تصریح کرد: پدر و مادر درد بزرگی را در این بین تجربه می کنند.
وی افزود: زن و شوهر در چنین مواقعی باید با یکدیگر صحبت کنند و در این مورد 
سقط جنین خود را مقصر ندانند. بسیاری از زنان بعد از دست دادن فرزند احساس 
گناه می کنند، از این رو شوهر باید به زن خود اطمینان دهد که هیچ کار اشتباهی 

نکرده و هیچ کس نیز در مورد او قضاوت نمی کند.
این مشاور خانواده تصریح کرد: پدر باید سوگواری و غم و اندوه همسر را بپذیرد 
و از طرفی مراقب علائم ناراحتی های دیگر آن باشد زیرا سقط جنین یا بدنیا آوردن 

کودک فوت شده می تواند باعث اضطراب، افسردگی و استرس پس از سانحه شود.
شاکردوست اظهار داشت: در زندگی مشترک زن و شوهر در کنار یکدیگر قرار دارند 
و به خاطر یک بارداری ناتمام زن داغدیده تنها نیست بلکه شریکی به نام شوهر دارد 
و این احتمال وجود دارد که این سوگ به همان سختی و شاید حتی بیشتر به پدر 
آسیب زده باشد. فقط به این دلیل که پدر مجبور بوده برای حمایت از مادر باردار 

کارها را مدیریت کند و این به معنای خوب بودن و کنار آمدن با این موضوع نیست.
وی با بیان اینکه در مواقع اضطراری و بویژه زایمان ناتمام زن و شوهر نباید یکدیگر 
را سرزنش نکنند، توصیه کرد: شوهر در هنگام مواجهه با همسر بهتر است با بکار 
بردن جملاتی همچون قسمت بود، دوباره می توان باردار شد یا اشکال ندارد فرزند 
دیگری بیاور، می دانم چه احساسی داری و یا خیلی صدمه دیدی، تا حدود بسیاری 

غم و اندوه همسر خود را کاهش دهد. 

مشاور خانواده و متخصص روانپزشک مطرح کرد: 

افسردگی و نگرانی، عوارض سقط جنین

در روزهای بارانی و مرطوب ماسک ها از انتقال کروناویروس پیشگیری نمی کنند.در ادامه با 
چگونگی مراقبت از خود در برابر کرونا، طی روزهای بارانی آشنا می شویم.

ماسک صورت یکی از بهترین و ارزان ترین راه های پیشگیری کروناویروس است که دولت ها 
نیز استفاده از آن را توصیه می کنند؛ اما طبق گزارشی که در سایت »هاف پست« منتشر 
شده  است، ماسک ها در روزهای بارانی به خوبی کار نمی کنند و مانع از انتقال کروناویروس 

نمی شوند.
ماسک های یکبار مصرف را یک بار مصرف کنید

دانشمندانی که بر روی این موضوع مطالعات خود را انجام دادند، از دولت خود خواستار 
یک کمپین به بهداشت عمومی شدند تا به مردم اطلاع رسانی کند، آب و هوای مرطوب 
کارایی ماسک ها را پایین می  آورد. تیم اسپکتور، استاد اپیدمیولوژی ژنتیکی در کینگ کالج 
لندن، پس از توفان های اخیر در لندن به روزنامه تایمز گفت: »اگر حالا این موضوع را اطلاع 
رسانی کنیم و توصیه های روشنی برای مردم پیشنهاد دهیم، نتیجه ی این مطالعات مفید 

خواهد بود. ماسک ها باید به طور منظم تعویض شوند و این امر در شرایط آب و هوای مرطوب 
بسیار اهمیت دارد«.

ماسک ها از کاغذ ساخته شدند
ماسک های جراحی یکبار مصرف هستند؛ ولی اغلب مردم از آنها بارها استفاده می کنند 
که این اشتباه است؛ اما در هوای مرطوب، استفاده ی مکرر از یک ماسک می تواند درصد 
ابتلا به کرونا را به طرز چشمگیری افزایش دهد. پل هانتر، کارشناس بیماری های عفونی و 
استاد پزشکی در دانشگاه آنگلیای شرقی، پیش از این به هاف بریتانیا گفته بود که ماسک ها از 
کاغذ ساخته شدند. او گفته بود به این دلیل آن دسته از ماسک ها را یکبار مصرف می خوانیم 
زیرا در برابر آب آسیب دیده و از هم وا می رود. بنابراین بی فایده می شوند. ماسک های دیگر 
از جمله ماسک N95 و همچنین پوشش صورت پارچه ای نیز در آب و هوای مرطوب، مانند 
ماسک های جراجی آسیب پذیر هستند. تحقیقات می گوید: »به محض اینکه صورتتان 

خیس شد باید آن را خشک کنید و از ماسک جدید و خشک استفاده کنید«.

ماسک ها در روزهای بارانی از کرونا پیشگیری می کنند؟
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خسرو آواز ایران صبح دیروز در حالی در میان چشمان اشک بار دوستداران فرهنگ، 
ادبیات و موسیقی ایران زمین رهسپار خانه ابدی شد که علاوه بر نوای »ربنا« دوستداران 

و فرزندش تصنیف »مرغ سحر« را ناله کردند و از اعماق از این فراق آه حسرت کشیدند. 
طبق اعلام رسمی این مراسم قرار بود ساعت هشت روز شنبه در آرامگاه توس برگزار 
شود اما بسیاری از دوستداران مرحوم شجریان که ازروزجمعه خود را به این خطه رسانده 

بودند، شب را در این مکان صبح کردند. 
وزارت  امور هنری  با حضور اعضای خانواده مرحوم شجریان، معاون  آیین رسمی 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، برخی از مدیران خراسان رضوی همچون مدیران کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان، فرماندار 
شهرستان مشهد، شهردار مشهد، جمعی از اعضای شورای این شهر، پیشکسوتان عرصه 
موسیقی، هنرمندان و علاقه مندان استاد آواز ایران در محوطه داخلی آرامگاه فردوسی 

آغاز شد. 
آخرین آیین های مذهبی خاکسپاری مرحوم محمدرضا شجریان همراه با پخش نوای 
جاودانه ربنای عرفانی استاد آواز ایران در محوطه آرامگاه فردوسی اجرا و پیکر وی در خاک 
توس در کنار آرامگاه حکیم ابوالقاسم فردوسی و جوار مقبره دیگر ادیبان پرآوازه زبان و 

ادبیات پارسی، آرام گرفت.
بخاطر شرایط حاد ناشی از شیوع ویروس همه گیر کرونا و لزوم رعایت فاصله گذاری 
فیزیکی، آیین تدفین به خاک سپردن مرحوم شجریان در محل دفن وی با حضور تعدادی 

محدودی حدود ۱50 نفر در داخل محوطه آرامگاه فردسی صورت گرفت.
جمعیت چند صد نفره علاقه مندان استاد بزرگ موسیقی ایران حاضر در توس نیز که 
بخاطر رعایت پروتکلهای پیشگیرانه بهداشتی امکان حضور در داخل محوطه آرامگاه 
فردوسی را نداشتند این مراسم را بطور همزمان با استفاده از تلویزیونهای بزرگ نصب 
شده در بیرون محوطه داخلی و جلوخان آرامگاه فردوسی بطور مستقیم و همزمان نظاره 

کردند. 
حین اجرای مراسم خاکسپاری، مردم حاضر در این منطقه به نشانه علاقه خود به 
مرحوم شجریان برخی از نواها و اشعار خوانده شده توسط آن استاد فقید همچون "مرغ 

سحر ناله سرکن" و "ای ایران مرز پر گهر" را زمزمه کردند.
استفاده از ماسک صورت برای رعایت پروتکلهای بهداشتی پیشگیرانه از ابتلا به بیماری 
کووید ۱9 یکی از نکات بارز در طول مراسم امروز بود. همچنین ماموران انتظامی با 
مشارکت نیروهای حفاظت فیزیکی شهرداری مشهد با نظمی خاص ضمن ادای احترام 
به مرحوم شجریان و دوستداران استاد آواز ایران برقراری نظم و امنیت این مراسم را به 

خوبی و در کمال آرامش تامین کردند. 

خانواده مرحوم استاد محمدرضا شجریان جمعه شب وارد مشهد شده  و صبح روزشنبه 
دقایقی پیش از آغاز مراسم خاکسپاری به جمع دوستداران استاد آواز ایران در محوطه 
آرامگاه فردوسی در حومه مشهد پیوستند که با دست نوشته هایی بر دست همچون 
"بدرود ای آفرین صدای صداها، صدایت هیچ وقت از دهان نمی افتد، شجریان زنده 

است" در همین محل منتظر آغاز مراسم رسمی خاکسپاری بودند.
پیکر مرحوم شجریان پس از ورود به محوطه آرامگاه فردوسی به سوی محل دفن تشییع 
شد و با قرار گرفتن درون قبر، آداب ویژه تدفین نظیر قرائت شهادتین و تلقین برایش ادا 
شد. پس از قرار گرفتن سنگ لحد بر محل دفن مرحوم شجریان، "همایون" فرزند هنرمند 
استاد فقید آواز ایران با چشمانی خیس از اشک فراق، مشغول خواندن ترانه "مرغ سحر" 

در سوگ پدر شد که صحنه ای عاطفی و تاثیرگذار را برای همه حاضران ایجاد کرد.
همچنین اوایل بامداد روز متولیان برگزاری مراسم خاکسپاری مرحوم شجریان با چیدن 
منظم و بافاصله حدود پنج هزار صندلی در محوطه بیرونی آرامگاه فردوسی و جلوخان این 
مکان شرایط رفاهی لازم را با رعایت پروتکلهای بهداشتی برای رفاه حال جمعیت دوستدار 

استاد فقید آواز ایران که در محل این گردآمده بودند فراهم کردند.  
اعمال محدودیت خاص ترافیکی در منطقه توس از دیگر اقدامات به منظور تامین 
رفاه و راحتی عموم مردم بود. معاونت فنی، حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد به 
این منظور محدودیتهایی را برای حرکت خودروها در میدان شاهنامه منتهی به آرامگاه 
فردوسی وضع نمود تا از شدت ترافیک و سنگینی آن در مسیرهای منتهی به آرامگاه 
فردوسی کاسته و کنترل شود. بر این اساس در مسیر بلوار شاهنامه از شاهنامه 6۷ تا 
آرامگاه فردوسی از رفت و آمد هرگونه وسایل نقلیه جلوگیری شد. این محدودیت تا پایان 
مراسم خاکسپاری پیکر مرحوم شجریان ادامه یافت. با پایان یافتن مراسم روز، از این پس 

همسایگی پیکر مرحوم محمدرضا شجریان با دیگر ادبای شهیر ایران زمین همچون 
شاعر معاصر و همشهری وی "مهدی اخوان ثالث و دیگر شعرا مانند "گلچین معانی، عماد 
خراسانی، ذبیح الله صاحبکار )سهی( و محمد قهرمان" و گل سرسبد همه آنها یعنی 

حکیم فرزانه توس ابوالقاسم فردوسی آغاز شد. 
این شعرا در مکانی به مساحت دو هزار مترمربع با نام "مقبره الشعرا" در مجموعه 360 

هکتاری شهر تاریخی توس که در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده آرمیده اند.
همایون شجریان: هزاردستان موسیقی را به دست طبیعت سپردیم

همایون شجریان در مراسم خاکسپاری استاد آواز ایران بیت "دست طبیعت گل مرا 
مچین" را قرائت و بیان کرد: هزاردستان موسیقی را به دست طبیعت و به آغوش خاک 

سپردیم. 
فرزند مرحوم محمدرضا شجریان روز شنبه در این مراسم در محل آرامگاه فردوسی در 
سخنانی کوتاه افزود: از همه مردم عزیزی که برای مراسم خاکسپاری استاد شجریان 

آمده اند تشکر می کنم. در این لحظات سخت تمام صبر و شکیبایی ما شمایید.
وی ادامه داد: از همه مردم ممنون و سپاسگزار هستم و از شما معذرت می خواهم زیرا 
برای آمدن به اینجا و حضور در مراسم بخاطر تنگناهای موجود با مشکلاتی مواجه شدید. 
همایون شجریان گفت: به همه شما ادای احترام می کنم و دستانتان را می بوسم، 
دستانی که برای بدرقه پدر آمده اند را یکایک می بوسم و بار دیگر از همه شما سپاسگزاری 

می کنم.
پدر  که  همانطور  است،  همگان  برای  عشق  از  پر  سلامتی  من  آرزوی  افزود:  وی 

می خواستند باشید و برای همه مردم پیروزی و آرامش خواستارم.
مدیرعامل خانه موسیقی: شجریان به تمام فارسی زبانان تعلق دارد

مدیرعامل خانه موسیقی با بیان اینکه شجریان به تمام فارسی زبانان تعلق دارد، پیشنهاد 
کرد روز اول مهر که مصادف با روز تولد استاد شجریان است، به نام ایشان نامگذاری شود. 
حمیدرضا نوربخش در مراسم تشییع و تدفین مرحوم استاد محمدرضا شجریان در 
آرامگاه فردوسی مشهد، این استاد موسیقی را فراتر از آواز و هنر ایران دانست و گفت: 

شجریان بر تارک تاریخ ایران خواهد ایستاد.
مدیرعامل خانه موسیقی اظهار کرد: کمتر هنرمندی را در تاریخ می توان یافت که در 

کنار استاد شجریان قرار دارد؛ فردی که این گونه یک ملت را با خود همراه کرده است.
وی با بیان اینکه شجریان به تمام فارسی زبانان تعلق دارد، پیشنهاد کرد روز اول مهر که 

مصادف با روز تولد استاد شجریان است، به نام ایشان نامگذاری شود.
پیشنهاد ثبت »روز ملی موسیقی« در تقویم

حمیدرضا نوربخش ضمن سخنرانی در این مراسم، از پیشنهاد ثبت روز اول مهرماه 

همزمان با سالروز تولد استاد محمدرضا شجریان به نام »روز ملی موسیقی« در تقویم 
رسمی خبر داد. داریوش پیرنیاکان نیز با قرائت پیام فرهاد فخرالدینی رئیس شورایعالی 
خانه موسیقی از تصویب این پیشنهاد و همچنین اهدای تندیس شجریان در جشن های 

خانه موسیقی خبر داد.
سالار عقیلی:  ایران هرگز استادی همچون شجریان به خود نمی بیند

سالار عقیلی از خوانندگان مطرح کشور گفت: ایران هرگز استادی مانند شجریان به 
خود نخواهد دید و فکر نمی کنم مادر گیتی چنین گوهر و گنجینه ای را دوباره خلق کند. 
سالار عقیلی روز شنبه در حاشیه مراسم خاکسپاری مرحوم شجریان در مشهد طی 
گفت و گویی افزود: استاد شجریان متعلق به این ملت و جامعه و البته تمام دنیاست، با 
فوت ایشان امروز یک ملت عزادار شد، فوت این استاد عزیز را به ملت ایران، خانواده استاد 

و همه هنرمندان ایران تسلیت میگویم.
وی ادامه داد: خواننده زیاد داریم اما به چه صدا و آهنگی؟  استاد شجریان فقط 
هنرمند صدا و آواز نبود، استاد یک مجموعه بود، مجموعه ای از اخلاق، معرفت، رفتار، 

منش، انسانیت و   افتادگی، هنر یک بعد از داشته های استاد شجریان بود.
شهر باستانی توس که قدمتش به پیش از دوران اسلامی بازمی گردد در طول تاریخ 
محل زایش و پرورش افزون بر 500 نام بزرگ ایران زمین همچون "فردوسی توسی، 
خواجه نصیرالدین توسی، شیخ توسی، خواجه نظام الملک توسی و امام محمد غزالی" 
است که شهرت و آوازه آنها جهانی و فراتر از مرزهای ایران است. و اکنون، استاد فقید 
آواز ایران مرحوم محمدرضا شجریان که در گستره تمدنی ایران و کشورهای فارسی زبان 
همچون افغانستان و تاجیکستان و دیگر نقاط سکونت فارسی زبانان در سطح جهان 

چهره ای شناخته شده است به جمع خفتگان در خاک توس پیوست. 

مدیرکل غله وخدمات بازرگانی استان قم: 

انبار ذخیره سازی کالاهای اساسی درقم 
ایجاد شد

مدیرکل غله وخدمات بازرگانی استان قم گفت: در راستای تحقق راهبرد جهش 
تولید، انبار 20 هزارتنی نگهداری کالاهای اساسی درمجتمع ذخیره سازی و سیلوی 

شهید نخعی استان به بهره برداری رسید. 
بهزاد رادمنش اظهارداشت : استان قم تا ماه گذشته فاقد انبار ذخیره سازی 
کالاهای اساسی بود و به همین دلیل تامین و حمل این کالاها برای مصرف صنایع و 

صنوف از سایر استان ها صورت می گرفت.
وی ادامه داد: با اهتمام و پیگیری های صورت گرفته و تامین اعتبارات مورد نیاز، 
انبار کالاهای اساسی استان ایجاد و به بهره برداری رسید و امکان ذخیره سازی و 
نگهداری کلیه کالاهای اساسی استان برای ایجاد شرایط بهتر در خصوص مدیریت 

تنظیم بازار و توزیع به موقع اقلام مورد نظر فراهم شد.
رادمنش گفت: وجود انبار کالاهای اساسی در استان، علاوه بر آنکه موجب افزایش 
قابل توجه ذخایر استراتژیک محصولات مورد نیاز مردم می شود، بالارفتن سطح 

کیفیت نگهداری و توزیع این کالاها را نیز درشرایط مختلف به دنبال دارد.
وی بیان کرد: بر اساس برنامه  ریزی های انجام شده کالاهای مورد نیاز استان در 
بخش های مرتبط با اداره کل غله و خدمات بازرگانی به موقع تامین و ذخیره سازی 
می شود تا در زمان مقرر بر اساس نظر ستاد تنظیم بازار، نسبت به توزیع آن اقدام 

لازم صورت گیرد.
۷00 تن برنج بین هیات های عزاداری در قم توزیع شد

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی قم همچنین گفت: این اداره کل در ماه های محرم 
و صفر با برنامه ریزی و هماهنگی های صورت گرفته نسبت به تامین و توزیع ۷00 
تن برنج مورد نیاز هیات ها و موکب های استان که توسط اداره کل تبلیغات اسلامی 
معرفی شد، اقدام کرد. وی در بخش دیگری از سخنان خود به وضعیت آرد و نان در 
قم اشاره کرد و افزود: بر اساس اعلام نظر کارشناسان بهداشت و استاندارد، گندم، 

آرد و نان تولیدی در این استان همیشه بالاتر از استاندارد تعیین شده بوده است.
رادمنش بیان کرد: همواره سطح ذخایر راهبردی گندم در استان قم را بیش از 
میزان تعیین شده حفظ می کنیم تا در تامین و توزیع آرد مورد نیاز استان مشکل به 

وجود نیاید و مردم به راحتی بتوانند نان مصرفی خود را تهیه کنند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(استان قم :

3میلیارد تومان به مددجویان قمی 
آسیب دیده از کرونا کمک شد

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(استان قم گفت: کمیته امداد استان قم 3 
میلیارد و ۷0 میلیون تومان وجه نقد و 56 هزار ماسک و ۱9 هزار محلول ضد عفونی 

کننده به مددجویان آسیب دیده از کرونا کمک کرد.
اکبر میرشکار امروز در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به اینکه خوشبختانه پویش 
ایران همدل مورد استقبال هم میهنان عزیز به ویژه همشهریان استان قم قرار گرفته 
است گفت: با افزایش کمک های مؤمنانه مردم، خدمت رسانی این نهاد نیز به 
خانواده های تحت حمایت به ویژه خانوارهای آسیب دیده از کرونا نیز افزایش یافته 
است. وی با بیان اینکه از ابتدای شیوع بیماری کرونا تاکنون 500 میلیون تومان به 
22 هزار و 432 خانوار تحت حمایت، کمک نقدی شده است گفت: در این مدت 56 

هزار ماسک و ۱9 هزار محلول ضد عفونی کننده بین مددجویان توزیع شده است.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم ضمن ابراز تأسف از اینکه 63 نفر از 
مددجویان این نهاد در استان قم بدلیل ابتلا به بیماری کرونا جان خود را از دست 
داده اند تصریح کرد: علاوه بر خدمات عمومی مددجویان، 450 میلیون تومان هم 

به این خانوارها پرداخت شده و از آنها دلجویی شد.
میرشکار با اشاره به اینکه کسب و کارهای تعدادی از مجریان طرح های اشتغال نیز 
در ایام کرونا دچار مشکل شده اند گفت: به این افراد و دیگر مددجویان آسیب دیده 
نیز 500 میلیون تومان به صورت بلاعوض کمک شد. وی از عقب افتادن اجاره خانه 
بسیاری از مددجویان در شرایط سخت کرونا خبر داد و اظهار کرد: ۷20 میلون تومان 
هم به عنوان یک مرحله اجاره مسکن فوق العاده به آنها پرداخت کردیم. مدیرکل 
کمیته امداد استان قم، با بیان اینکه تعدادی از مددجویان نیز به این بیماری مبتلا 
شده اند و حتی بعضی از آنها هم اکنون هم با این بیماری دست و پنجه نرم می کنند 
افزود: 900 میلیون تومان هم برای جبران خسارت درمانی به مددجویان کمک شد.
اینکه  به  توجه  با  عزیز کشورمان گفت:  مردم  برای  آرزوی سلامتی  وی ضمن 
مددجویان این نهاد به دلیل مشکلات مالی امکان تقویت سیستم ایمنی بدن خود 
را ندارند، از مردم نیکوکار و خیران خواستارم تا با افزایش کمک های خود امدادگران 

کمیته امداد را در خدمت بیشتر به این خانوارها یاری کنند.

رئیس انجمن عکاسان استان قم:

۲00هنرمند عکاس درقم فعالیت دارند
در  خانم  و  آقا  عکاس  هنرمند  گفت: 200  قم  استان  عکاسان  انجمن  رئیس 
بخش های مختلف خبری و غیرخبری دراین استان مشغول فعالیت هستند که 
از این تعداد تاکنون اطلاعات ۱25 عکاس در بانک اطلاعاتی عکاسان قم به ثبت 

رسیده است 
ابراهیم سلیمانی با بیان اینکه عکاسی قم درسال های اخیر با رشد قابل توجهی 
همراه شده است، ادامه داد: برگزاری نشست های تخصصی نقد عکس باحضور 
هنرمندان و صاحب نظران عکاسی استان و کشور، وجود ظرفیت ها و سوژه های 
خاص مذهبی و همچنین ایجاد رشته عکاسی در2 مرکز علمی کاربردی دراستان 
از جمله دلایل رشد عکاسی در قم است. رئیس انجمن عکاسان قم ادامه داد: با 
توجه به ضرورت به روز رسانی این بانک اطلاعاتی با توجه به ورود هنرمندان جدید 
به عرصه عکاسی در استان، فراخوانی برای ثبت نام عکاسان این هنرمندان و به 
روز رسانی اطلاعات آنها اعلام شده است. سلیمانی با اشاره به ظرفیت های بالای 
عکاسی قم گفت: هنرمندان عکاس استان از ظرفیت های فنی و مهارتی بسیار 
بالایی برخوردار هستند به گونه ای که به طور تقریبی هر هفته شاهد افتخارآفرینی 
آنها در جشنواره های ملی و بین المللی هستیم. رئیس انجمن عکاسان قم افزود: 
شیوع کرونا موجب شد تا آموزش های مجازی، برگزاری نمایشگاه های مجازی و به 
طور کلی استفاده از ظرفیت های شبکه های اجتماعی بیش از پیش مورد توجه قرار 
گیرد که این امر موجب شد تا مخاطبان دوره های آموزشی و فعالیت های انجمن 
عکاسی قم به چند برابر افزایش یابد. سلیمانی ادامه داد: آثار عکاسان استان از 
سطح کیفی قابل توجهی برخوردار هستند به گونه ای که این آثار در زمینه مسایل 
فنی مانند پردازش عکس از استانداردهای رایج چیزی کم ندارند و این موجب 
شده تا در سال های اخیر درخشش هنرمندان قم در جشنواره های شاخص ملی 
و بین المللی در زمینه عکاسی برجسته تر شود. وی اظهار داشت: علاوه برعکاسی 
آئینی، هنرمندان استان در رشته های مختلف عکاسی از جمله عکاسی صنعتی - 
 تبلیغی ، تور مجازی، عکاسی سه بعدی و  پارانومای 360 درجه، عکاسی اجتماعی 
و  عکاسی موبایلی از جمله هنرمندان شناخته شده هستند. سلیمانی، ادامه داد: 
آموزش عکاسی به صورت علمی در 2 مرکز عملی کاربردی قم موجب شده تا علاوه 

بر رشد عکاسی در قم،  سطح عکاسان استان نیز با رشد مواجه شود.
 

مسئول دفتر مدیریت عملکرد بهزیستی قم مطرح کرد؛

راه اندازی سامانه ملی نظارت مردمی 
بهزیستی با نام دیده بان 

کارشناس مسئول دفتر مدیریت عملکرد بهزیستی استان قم با گفت:سامانه 
دیده بان بهزیستی به منظور رسیدگی به شکایات و دریافت پیشنهادات و ایده ها 
راه اندازی شده است.  محمد علیمرادی گفت: شهروندان و جامعه هدف  بهزیستی 
می توانند شکایات خود از مراکز تحت نظارت بهزیستی اعم از مهد های کودک، مراکز 
مشاوره و روانشناسی، مراکز روزانه و شبانه روزی توانبخشی معلولین و سالمندان، 
بیماران روانی مزمن، کمپ های ترک اعتیاد ومراکز نگهداری ایتام و کودکان کار و بی 
سرپرست و کلینیک های مددکاری و ... را در  سامانه دیده بان ثبت کنند تا بررسی 

و رفع شود.

حجت الاسلام و المسلمین ناصر رفیعی:

شرایط نامساعد اقتصادی توجیهی
 برای کسب مال حرام نیست

استاد حوزه علمیه قم با اشاره به این که برخی از پرداخت ها و دریافت های رشوه را 
با توجه به شرایط نامساعد اقتصادی در جامعه توجیه می کنند ادامه داد: سخن دین 
این نیست که حلال خوردن تنها مربوط به شرایط رفاه افراد و جامعه است، بلکه تمرکز 

بر حلال و دوری از حرام مربوط به همه زمان هاست. 
 حجت الاسلام و المسلمین ناصر رفیعی جمعه شب در حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( و درباره ادامه موضوع »إصلاحات« با بیان این که یکی دیگر از اقسام 
إصلاحات، اصلاح اقتصادی و مالی است اظهار کرد: یکی از مهم ترین مسائل دینی 
توجه به نوع »درآمد« و نوع »مصرف« برای دینداران است که هر دو این موارد باید 

حلال و نباید یکی از موارد حلال و دیگری حرام باشد.
وی افزود: در روایت است که پیامبر خدا )ص( برای دوران بعد از خود نگران رواج 
»کسب و کار حرام« در امت بودند و به همین دلیل است که امیرالمؤمنین )ع( در بازار 

کوفه قدم می زد و حتی گاهی با صدای بلند، بازاریان را نصیحت می فرمود.
 یاد ایامی که درس »مکاسب مُحرّمه« در بازار قم رایج بود

عضو هیئت علمی جامعه المصطفی )ص( العالمیّه با اشاره به این که برخی بازاریان 
قم در درس های »مکاسب مُحرّمه« برخی عُلَما حضور پیدا می کردند یادآور شد: 
باید همان گونه که در زمان های نه چندان دور، عُلمایی مانند آیات سید مهدی 
روحانی یا احمدی میانجی در قم و برای بازاریان مکاسب مُحرمّه می گفتند، امروز 
هم شرکت در چنین کلاس هایی حتی به صورت فشرده برای اهالی کسب و کار لازم 
دانسته شود تا آنان اصول دینی کسب و کار را در این کلاس ها فرا گیرند و آن را در کار 
خود به کار ببرند. استاد حوزه و دانشگاه اضافه کرد: اهمیت این مسئله تا آن جاست 
که مال و کسب حرام می تواند در نسل و اعمال انسان اثر منفی بر جای گذارد، آثاری 

که برخی اوقات جبران آن بسیار دشوار و یا حتی غیرممکن است.
 فضای مجازی، مکانی برای بروز شهوت مخفی

رفیعی سپس به نگرانی دیگر حضرت رسول الله )ص( برای اُمّتشان و در دوران 
بعد از خود اشاره و خاطرنشان کرد: نگرانی دیگر حضرت درباره »شهوت مخفی« یا 
همین روابط نامشروع غیرآشکار مانند روابط افراد در فضای مجازی است که متأسفانه 

امروزه برخی به آن مبتلا هستند.
وی با بیان روایتی دیگر از یکی از معصومین )ع( درباره اقسام دزدی ها ادامه داد: 
در این روایت چنین بیان شده که سه گروه دزدند که یکی از آن ها افرادی هستند که 
مانع زکات می شوند، چراکه زکات در چهار مورد از غلات یعنی برای برخی کشاورزان، 
در سه مورد از حیوانات یعنی برای برخی از دامداران و همچنین در موضوع طلا و 

نقره بر اساس شرایطی واجب دانسته شده است.
رفیعی گفت: بنده شنیده ام که بر اساس آمار، تنها ده درصد واجدان شرایط زکات، 
اقدام به پرداخت این واجب الهی می کنند در حالی که خداوند در قرآن و بعد از اشاره 

به اقامه نماز، به پرداخت زکات اشاره می فرماید که نشانه اهمیت آن است.
وی گروه دیگر دزدان را بر اساس این روایت، افرادی دانست که تصمیم به عدم 
پرداخت مهریه دارند و تصریح کرد: گروه سوم دزدان هم افرادی هستند که قرض و 

وام را به نیت عدم پرداخت آن دریافت می کنند.
 تغییر نام برخی گناهان و اقدام به آن

عضو هیئت علمی جامعه المصطفی العالمیّه با بیان این که رشوه نیز در روایات و 
متون دینی کُفر دانسته شده است افزود: حضرت امیرالمؤمنین )ع( در خطبه ۱56 
نهج البلاغه چنین بیان می فرماید که رسول الله )ص( به ایشان فرمود علی جان! 
زمانی خواهد رسید که برخی مردم عنوان گناهان را تغییر می دهند و سپس اقدام به 
آن گناه می کنند، مانند امروز که برخی رشوه را به عنوان پول چای نامگذاری کرده و 

اقدام به دادن و گرفتن آن می کنند که در هر صورت حرام است.
 این کارشناس برجسته علوم دینی با اشاره به این که برخی این نوع پرداخت ها 
و دریافت ها را با توجه به شرایط نامساعد اقتصادی در جامعه توجیه می کنند ادامه 
داد: سخن دین این نیست که حلال خوردن تنها مربوط به شرایط رفاه افراد و جامعه 

است، بلکه تمرکز بر حلال و دوری از حرام مربوط به همه زمان هاست.
استاد حوزه علمیه قم افزود: بنابراین توصیه به همگان این است که هرکس در هر 
جایگاه و شغلی باید به اصلاح مالی و اقتصادی خود توجه داشته باشد، یعنی اگر 
افراد به پرداخت خُمس به عنوان یک واجب الهی بی توجه هستند باید برای خود 
حساب سال خُمسی قرار دهند و حتی اگر فقیر و نیازمند هستند نیز این حساب 
و کتاب را داشته باشند. وی اضافه کرد: پرداخت زکات برای مشمولان و همچنین 
کم کاری نکردن افراد در هر جایگاه و شغل، مصادیق دیگری از این اصلاح مالی و 

اقتصادی است که باید مورد توجه قرار گیرد.
 رفیعی همچنین بیان داشت: حتی خود بنده هم به عنوان یک سخنران نباید 
کم کاری داشته باشم و اگر بدون مطالعه در منبر حاضر بشوم، حق الناسی بر ذمّه 
من خواهد آمد، چراکه سبب تضییع وقت مردمی می شوم که پای سخنان بنده می 

نشینند.

مسئول مرکز امور طلاب حوزه علمیه:

۱0 هزار طلبه مستأجر
 وضعیت زندگی مناسبی ندارند 

مسئول مرکز امور طلاب و دانش آموختگان حوزه علمیه قم گفت: ۱0 هزار طلبه 
مستأجر در وضعیت نامناسبی زندگی می کنند و با وجود کرونا مشکلات آنان بیشتر 

شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی میرمطلبی، در جمع رؤسای مجامع استانی 
مجمع نمایندگان طلاب که در دبیرخانه این مجمع برگزار شد، اظهار کرد: مرکز امور 
طلاب و دانش آموختگان، مرکزی خدماتی است و نیاز هایی که طلاب در حوزه هایی 
غیر از آموزش، پژوهش و تربیتی همانند شهریه، سلامت، تربیت بدنی، اسکان، 
ایثارگران، اردویی، دانش آموختگان، حجره، تغذیه، نظام وظیفه، معافیت تحصیلی، 

خروج از کشور و ... دارند، در این مرکز دیده شده است.
او اظهار کرد: امروز در قم به غیر از شهرک مهدیه و ...، نزدیک به ۱0 هزار طلبه 
مستأجر داریم که در وضعیت نامناسبی مشغول به زندگی بوده و متأسفانه با وجود 
ویروس منحوس کرونا، مشکلات آنان بیشتر شده و فعالیت های تبلیغی و ... آنان را 

هم تحت تأثیر قرار داده است.
پس از سخنان ابتدایی مسئول مرکز امور طلاب و دانش آموختگان حوزه، رؤسای 
مجامع استانی به بیان انتقادات و پیشنهادات پرداختند که از جمله این نظرات: »حل 
مشکلات سربازی طلاب«، »برنامه ریزی بهتر برای اشتغال طلاب«، »ساماندهی 
توزیع بسته های معیشتی طلاب«، »بومی گزینی برای مدیریت نهاد های فرهنگی«، 
»نظرخواهی از نمایندگان طلاب برای انتصابات«، »حل مشکلات طلاب دانش 
آموخته برای هجرت به شهرستان ها«، »تجمیع مراکز و دفاتر گوناگون در خدمت 
و  آمار طلاب  »بروزرسانی  نهاد های حوزوی«،  بیشتر  »تعامل  به طلاب«،  رسانی 
»در  استان ها«،  در  آموختگان  دانش  و  طلاب  امور  مرکز  بیشتر  »تحرک  فضلا«، 
دسترس بودن مسئول امور طلاب«، »تعیین تکلیف کارمندان بلاتکلیف برخی 
استعداد  با  طلاب  از  حمایت  و  »شناسایی  ساعتی(«،  )نیرو های  شهرستان ها 
شهرستانی«، »دخیل نمودن نمایندگان طلاب در واگذاری منازل شهرک مهدیه«، 
»رعایت عدالت در تقسیم امور معیشتی«، »توجه بیشتر به مناطق محروم و کم 
برخوردار«، »ساماندهی شهریه شاغلین و غیرشاغلین«، »اهمیت به شأن استاد و 

توجه بیشتر به اساتید حوزه« و ... بوده است.
مسئول مرکز امور طلاب و دانش آموختگان حوزه های علمیه اظهار کرد: در ایام 
کرونا، بسته های معیشتی از مجموعه های گوناگون توزیع شده و به این دلیل که 
کانال های توزیع متفاوت بوده، برخی تقسیم ها مناسب نبوده و مشکلاتی را به وجود 

آورده است.
او افزود: امروز رایزنی های مختلفی را با دستگاه های گوناگون کشور برای حضور 
طلاب داشته ایم که یکی از آنان آموزش و پرورش است و در سال های اخیر به 

دستاورد های خوبی رسیده ایم.
مسئول مرکز امور طلاب و دانش آموختگان حوزه های علمیه تصریح کرد: یکی از 
نگرانی هایی که امروز وجود دارد، بحث تکریم اساتید است که متأسفانه با مشکلاتی 
مواجه هستند و جزو دستورات آیت الله اعرافی است که بحث خدمات به اساتید حوزه 

افزایش پیدا کند.

اجتماعی

گزارشی از حاشیه های خاکسپاری استاد شجریان؛

"مرغ سحر" در وداعی باشکوه جاودانه شد
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علیرضا باستانی*

راهکاری برای مقابله با دلالی
 در بازار خودرو

 می توان با فروش خودرو به قیمت روز و واریز مابه التفاوت قیمت بازار و قیمت تمام 
شده در یک صندوق، این مبلغ را اموری همچون تسهیلات برای تأمین نقدینگی 

صنعت خودرو و فعالیت های تحقیق و توسعه این بخش کرد.
در حالی که فضای تحریمی سبب خروج شرکت های اروپایی و کره ای همکار 
در صنعت خودرو شده، این وضعیت امکان تولید برخی خودروها را متوقف و 
دسترسی به برخی از قطعات مورد نیاز برای خودروهای بومی شده را نیز محدود 
کرده است. در چنین شرایطی تولیدکننده خودرو )اعم از خودروساز و قطعه ساز( 
در حالی که زیر فشار محدودیت های ارزی و وارداتی برای تأمین مواد اولیه و قطعه 
انباشته بر  قرار دارد، قیمت گذاری دستوری  فشار مضاعفی را از طریق زیان 
تولیدکنندگان این حوزه تحمیل کرده و بیم آن می رود اندک توان باقیکمانده نیز 

تحلیل رود و آسیب های جبران ناپذیری به این بخش وارد شود.
از سوی دیگر مصرفک کنندگان نیز از قیمت گذاری منفعت چندانی نبرده اند. 
زیرا در دوره ای که فروش خودرو از طریق وب سایت فروش شرکت های خودروساز 
انجام می شد، دلال ها به دلیل دسترسی به روش های برتر، بخش عمده ای از 
فروش را نصیب خود می کردند و در حالتی هم که از طریق قرعه کشی صورت 
می گیرد، باز هم دلال ها از طریق کارت های ملی اجاره ای، بخش عمده ای از این 
خودروها را نصیب خود کرده و گاهی با بیش از ۱00 درصد سود در بازار به فروش 

می رسانند.
یکی از راه حل های بینابینی که می تواند تا خروج اقتصاد کشور از شرایط ویژه 
کنونی دنبال شود، قیمت گذاری شناور در این بازار است. بر طبق این روش، لازم 
است قیمت روز خودرو مبنای قیمت گذاری قرار گرفته و قیمت از دو جز تشکیل 
شود، بخشی از آن قیمت تمام شده  خودرو بوده و بخش دیگر رقم مابه التفاوت تا 

قیمت بازار خواهد بود.
قیمت تمام شده به خودروساز پرداخت می شود و رقم مابه التفاوت در صندوقی با 
نام پیشنهادی »صندوق خودرو« با تولیت وزارت صمت واریز شود. منابع واریز شده 
به صندوق خودرو صرف اموری همچون تسهیلات برای تأمین نقدینگی صنعت 
خودرو )خودروساز و قطعه ساز( و فعالیت های تحقیق و توسعه این بخش شود. 
به مرور با کاهش التهابات و متعادل شدن بازار خودرو، قیمت شناور کاهش می یابد 

و به تبع آن، مابه التفاوت ورودی به صندوق نیز کاهش خواهد یافت.
 تحلیلگر مسایل اقتصادی

یک کارشناس بازار سرمایه پاسخ می دهد ؟

علت بازگشت روند صعودی به بازار؟
یک کارشناس بازار سرمایه به روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت اشاره 
کرد و افزود: هفته گذشته شاهد بهبود نسبی معاملات بورس و افزایش سطح 

تقاضا در بازار بودیم.
»امیرعلی امیرباقری« اظهارداشت : چنین رشدی در بازار همچنان ناشی از تورم 

انتظاری، تورم موجود و چشم انداز کوتاه مدت برای تورم بوده است.
امیرباقری خاطرنشان کرد: در وضعیت فعلی در بازار شاهد وجود سردرگمی 
هستیم که این امر ناشی از عدم تعیین تکلیف سیاسی برای انتخابات آمریکا و 
مناسبات بین المللی است. انتظار می رود تا مشخص شدن تکلیف انتخابات 

آمریکا شاهد وجود برخی از نوسان ها در معاملات بازار سرمایه باشیم.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: از طرفی همچنان به دلیل وجود برخی از 
مشکلات و سختی ها در بازگشت ارز صادرکنندگان به بدنه اقتصاد کشور، بازار ارز 
با تلاطمی همراه است و انتظار داریم این تلاطم در کوتاه مدت ادامه دار باشد تا با 

اتخاذ تصمیمات و شبکه های مناسب جایگزین، بازار به ثبات برسد.
وی به تحریم ١٨ بانک ایرانی از سوی آمریکا اشاره کرد و اظهار داشت: نکته حائز 
اهمیت این است که آمریکا ١٨ بانک ایرانی را تحریم کرد و در فهرست تحریم های 
خود قرار داد که به طور عمده این بانک ها کانالی برای خرید دارو و کالاهای 

ضروری بود.
امیرباقری افزود: برای چندمین بار است که آمریکا با فعالیت های خود شعارهای 
و نشان داد که در حرف و عمل  به نمایش گذاشت  را  تو خالی بشر دوستانه 
هیچگونه اعتقادی به حقوق بشر ندارد زیرا این تحریم ها، تحریم هایی هستند که به 

طور مستقیم بر دوش مردم ایران است.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: مشاهده شده است که شعارهای 
توخالی حمایت از مردم ایران چندان خریداری در عرصه سیاست ندارد و در نهایت 
در عرصه سیاست منافع حرف اول را می زند. وی با بیان اینکه باید چند نکته را 
مورد توجه قرار داد، گفت: در ابتدا این تحریم ها جزو تحریم های خارق العاده ای 
نیستند و انتظار نداریم اتفاقات شگرفی را در بدنه اقتصاد ایران رقم بزند، بعد از 
تحریم فروش نفت ناچار به استفاده از روش های جایگزین برای نقل و انتقال پول 

بودیم و به مرور زمان در این امر تخصص لازم را پیدا کردیم.
و  صرافی ها  از  استفاده  سمت  به  همچنان  باید  داشت:  اظهار  امیرباقری 
اقدام هایی که در گذشته  و در زمانی که تحریم های سختی بر بدنه کشور حاکم بود 
و از آنها استفاده می کردیم، بازگردیم زیرا دارو و کالاهای اساسی باید به کشور ورود 

کند و راه های جایگزین برای نقل و انتقال های مالی پیدا شود.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: به نظر می رسد در هفته پیش رو کلیت بازار 
مثبت باشد و در میان مدت از میان دیگر بازارهای سرمایه گذاری اقبال به سمت 
بازار سرمایه باشد. وی با اشاره به اینکه بازگشت روند صعودی به بازار ناشی از 
شرایط حاکم در بازار ارز و تورم موجود است، گفت: با توجه به ارزش جایگزینی 
و رسیدن قیمت های سهام به نرخ های جذاب، سرمایه گذاران سرمایه های خود را 
از سایر بازارهای کم عمق خارج خواهند کرد و به سمت بازار پرعمق و پرمعامله ای 
به نام بازار سهام سوق می دهند که برخلاف دیگر بازارها با محدودیت های قانونی 
همراه نیستند. امیرباقری با تاکید بر اینکه در میان مدت و بلندمدت ممکن است 
شرایط حاکم در بازار با تغییر همراه شود، اظهار داشت: هر تغییری در شرایط بین 
الملل می تواند بر بدنه بازار تاثیرگذار باشد؛ بنابراین بهتر است تحلیل های بیشتری 
از مسایل سیاسی و اقتصاد کلان را برای آینده بازار در نظر بگیریم و باید صبر کرد و 

نتیجه آنها را در بدنه اقتصاد مشاهده کرد.

مرکز آمار اعلام کرد

افزایش ۴۲ درصدی هزینه اجاره خانه
متوسط هزینه اجاره بها برای کل خانوارهایی که تمدید قرارداد داشته اند، در 

تابستان 4۱.2 درصد افزایش یافته است.
به گزارش ایسنا، طبق گزارش مرکز آمار در تابستان ١٣٩٩، شاخص قیمت 
اجاره بهای واحدهای مسکونی در مناطق شهری، به عدد ١٩٥,٨ رسید که نسبت 
به فصل قبل )١٧٥.١(، ١١.٨ درصد افزایش داشته است. در این فصل بیشترین 
نرخ تورم فصلی مربوط به استان همدان با ١٦.٢ درصد افزایش و کمترین آن 
مربوط به استان سیستان و بلوچستان با ٣.١ درصد افزایش است. درصد تغییرات 
شاخص قیمت اجاره بها در فصل تابستان ١٣٩٩ نسبت به فصل مشابه سال قبل 
)تورم نقطه به نقطه(، ٢٨.٩ درصد است که نسبت به فصل بهار ١٣٩٩)٢٣.٣ 
درصد(، ٥.٦ واحد درصد افزایش نشان می دهد. بیشترین نرخ تورم نقطه به 
نقطه مربوط به استان همدان با ٣٧درصد افزایش و کمترین آن مربوط به استان 
آذربایجان غربی با ٨.٦ درصد افزایش است. به عبارتی خانوارهای استان همدان 
به طور متوسط ٨.١ واحد درصد بیشتر از میانگین کل کشور و خانوارهای استان 
آذربایجان غربی ٢٠.٣ واحد درصد کمتر از میانگین کل کشور در بخش اجاره بها 
هزینه کرده اند. نرخ تورم چهار فصل منتهی به فصل تابستان ١٣٩٩ نسبت به 
دوره مشابه سال قبل در بخش اجاره بها، برابر ٢٤,٣ درصد است. اطلاع مذکور 
در استان لرستان )٣٢.٣ درصد( بیشترین عدد و در استان آذربایجان غربی )٨.٩ 
درصد( کمترین عدد را نشان می دهد. بر این اساس، متوسط افزایش هزینه اجاره 
بها برای کل خانوارهایی که تمدید قرارداد داشته اند، در فصل تابستان ١٣٩٩ برابر 

با ٤١,٢ درصد است.

رئیس اتاق بازرگانی استان قم گفت :امروز تولید و صادرات مسئله اول کشور 
است صادرکنندگان در قامت خط شکنان جنگ اقتصادی خواب دشمنان را آشفته 

کردند و ظرفیت های تولیدی را به کار گرفته و اشتغال ایجاد کردند .
ابوالفضل خاکی  درجلسه هیئت رئیسه اتاق بازرگانی قم که با دستور کار بررسی 
دستورالعمل های ستاد ملی همایش تجلیل از صادرکنندگان  سال 99 برگزار شد 
اظهارداشت : دستورالعمل جدید بانک مرکزی در خصوص نحوه بازگشت ارز 
حاصل از صادرات نشان می دهد مصوبات رسمی و عملکرد غیر رسمی متولیان 
بخش صادرات اعم از بانک و تصمیم گیران دیگر بخشهای دولتی موجب بروز 
مشکلاتی برای فعالان حوزه صادرات و واردات شده در حالیکه بنابر این بود که در 

سال جهش تولید موانع احصاء و حذف شوند نه بلعکس.
خاکی گفت: اگر در شرایط فعلی صادرات انجام می شود به دلیل تعهدات و 
قراردادهای مالی است که صادر کنندگان ما به مشتریان خارجی خود داده اند 
وگرنه شرایط برای فعالیت این حوزه مناسب نیست و سیستم های جاری علی رغم 

سیاست های مثبت جمعی از مدیران کاملًا بازدارنده است.
وی  ضمن انتقاد از مشخص نبودن متولی امر صادرات اظهارداشت در حوزه 
صادرات نهادهای زیادی تصمیم گیری می کنند اما یک پاسخگو وجود ندارد و 
این اختلال بسیار بزرگی در روند صادرات است ما باید محوریتِ سازمان توسعه 
تجارت را به عنوان متولی تجارت کشور باز تعریف کنیم  این کار باعث می شود 

این سازمان با اقتدار بتواند موانع اداری و اجرایی را در توسعه صادرات شناسایی 
و مدیریت کنند.

امروز تولید و صادرات مسئله اول کشور است 
عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران بیان داشت امروز تولید و صادرات مسئله اول 
کشور است صادرکنندگان در قامت خط شکنان جنگ اقتصادی خواب دشمنان 
را آشفته کردند و ظرفیت های تولیدی را به کار گرفته و اشتغال ایجاد کردند او 
ادامه داد: مهمترین کار در توسعه صادرات بازاریابی است تا بستر لازم برای حضور 

صادرکنندگان در بازارهای بین المللی فراهم شود.
 رئیس اتاق بازرگانی قم گفت: تحت هر شرایطی باید از ظرفیت ها و منابع عظیم 
خود غافل نشویم هر سال از صادرکنندگان نمونه تقدیر می شود اما باید برای این 
قهرمانان ملی تسهیل امور برای اداره فعالیت را فراهم کنیم  وی اظهار داشت ما 
از مدیران دولتی انتظار داریم روز ملی صادرات را فقط به تجلیل از صادرکننده 
نمونه خلاصه نکنند و گلریزان در قالب بسته های تشویقی جهت ایجاد انگیزه 
برای صادرات در صادر کنندگان را فراهم کنند.  وی گفت: تحلیل ساختار صادرات 
کشور یکی از مطالعاتی است که با تغییر شرایط اقتصادی کشور از جمله مواجهه با 

شدیدترین شکل های تحریمی باید در دستور کار سیاست گذاران قرار گیرد 
نابرابری در امر صادرات برای فعالان اقتصادی کشور 

به عقیده وی وجود بروکراسی بالا و مقررات و بخشنامه های خلق الساعه در 

شرایطی که صادرات به سهم مسئولان کشور از نان شب واجب تر است تبدیل 
به بلندترین موانع صادرکنندگان شده است نگاه سلبی به بازگشت ارز حاصل از 
صادرات و چرخه پیچیده ای از مقررات و شیوه نامه های بازگشت ارز حاصل از 
صادرات موجب سردرگمی واحدهای تولیدی صادر کننده و در نتیجه توقف رشد 

صادرات می شود
خاکی تصریح کرد :مشکل تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی بیشتر از آن که 
کمبود منابع مالی باشد نبود برنامه ریزی و نقشه راه اقتصادی در کشور است ما در 
سیستم  قاعده گذاری مشکل داریم تا زمانی که این سیستم تغییر نیابد و اصرار بر 

طی مسیر گذشته داشته باشیم مشکل اقتصادی کشور حل نمی شود .
وی بیان داشت:  در میدان نابرابری که  در امر صادرات برای فعالان اقتصادی 
کشور ایجاد شده است در برخی موارد به جای حمایت از آنان مانعی برای صادرات 
آنها گذاشته میشود  که نتیجه آن کاهش 30 درصدی صادرات در شش ماهه 

نخست سال است.
 او گفت:  اگر امروز سازمان هایی نظیر اداره کل امور مالیاتی و سازمان تامین 
اجتماعی در استانها ناگزیرند شیوه نامه های سازمان های فرا دست خود را اجرا 
کنند و گاهی خود آنها به آن خورده می گیرند می توان نتیجه گرفت که عدم 
هماهنگی درون سیستمی و برون سیستمی در آرمانهای اقتصادی یک سازمان 

موجب این پدیده گردیده است که باید رفع شود.
راهکارهای  برون رفت از مشکلات صادراتی 

خاکی ادامه داد: روز ملی صادرات امسال علاوه بر توجه به بخش های صنعت، 
معدن و تجارت نقش شرکت های دانش بنیان، آی تی و استارتاپ ها باید به طور 

کارآمد و اثربخش در آن دیده شود.
 رئیس اتاق بازرگانی قم افزود: راه برون رفت از مشکلات صادراتی اولًا میتواند 
از طریق بازارچه های مرزی و گمرکات به کشورهای همسایه باشد و با برنامه ریزی 
مدون توسعه یابد و توافقنامه های موردی که ویژگی هر یک از کشورهاست برحسب 

ضرورت طراحی و به اجرا درآید.
 او ادامه داد می توان برای جایگزین کردن اقتصاد نفتی و فروش مشکل ساز 
نفت،  توسعه صادرات بر اساس مزیت نسبی و رقابتی بین کشور ما و بازار هدف را 
ایجاد نمود که این امر قابل ردیابی است ثانیاً جلوگیری ازقوانین انقباضی و گرفتن 
امتیازات دولت از صادرکنندگان یک امر ملی و ضروری است تا راه ورود منابع  را 
به اقتصاد ملی هموار سازد و در نتیجه ارزش پول ملی بالاتر رود.ثالثاً حضور 
سرمایه گذاران جدید چه داخلی و چه خارجی زمانی امکان پذیر است که آمار 
صادرات اوج گیرد آنها به این آمار )افزایش یا کاهش آن( توجه استراتژیک دارند و بر 

اساس آن تصمیم می گیرند 
ویترین اقتصاد هر کشور صادرات آن کشور است 

خاکی در ادامه بیان داشت اصولا باید گفت ویترین اقتصاد هر کشور صادرات آن 
کشور است آمار و ارقام در کشورهایی که در چند دهه اخیر توسعه یافته اند گویای 

این امر است و اهمیت بنیادی دارد.
با اشاره به تمدید مهلت ثبت نام صادر کنندگان  پایان  ابوالفضل خاکی در   
انتخاب  نامه  شیوه  اخرین  طبق  داشت  ابراز    www.ed.iccima.ir سایت   در 
صادرکنندگان از سوی ستاد ملی برگزاری مراسم این زمان به هیچ عنوان تمدید 
نخواهد شد بنابراین شرکت ها تا پایان  روز جمعه  25 مهر ماه فرصت دارند در سایت 

فوق الذکر ثبت نام کنند.

رئیس اتاق بازرگانی استان قم:

اقتصاد کشور برنامه ریزی و نقشه راه  ندارد
باید از صادر کنندگان حمایت ویژه شود

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3996033000200659۱ شماره  رأی   -۱
۱398۱۱4430002000۱83مربوط به حسن تلخابی فرزند نوراله درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱00/۱5متر مربع 
پلاک شماره 23۷9اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت 

متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر 65۷ صفحه 69 )م الف۷456(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399603300020052۷0 شماره  رأی   -2  
عزیزاله   فرزند  سعادتمند  ایل  قاسم  به  مربوط   ۱39۷۱۱443000200۱52۷
درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به استثناء ثمنیه اعیانی 
به مساحت۱۱5  متر مربع پلاک شماره 228۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی خریداری  مع الواسطه از مهدی اقبالی ثبت دفتر 

4۷5صفحه 289 )م الف۷45۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3996033000200۷065 شماره  رأی   -3
۱398۱۱443000200۱564 مربوط به حسین رستمی فرزند محمد درقسمتی 
ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 80/35متر مربع 
پلاک شماره 2۱۷0 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی محمداکبرزاده ثبت دفتر 5صفحه ۱3۱)م 

الف۷459(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱39960330002006084 شماره  رأی   -4

۱398۱۱44300020000۷4 مربوط به غلامرضا موحدی نسب فرزند ابوالفضل 
درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 9۷/4۱متر 
مربع پلاک شماره 2244/۱/2اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالفضل دامن خشک)موحدی نسب( 

)م الف۷460(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱39960330002006۱38 شماره  رأی   -5
۱398۱۱4430002002269 مربوط به موسی فراهانی فرزند حسن درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 58/5۷متر مربع پلاک 
شماره ۱۷55 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه ازبهروز دلیر )م الف۷483(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱39960330002006548 شماره  رأی   -6
رجبعلی  فرزند  نوری  سلطان  ماه  به  مربوط   ۱398۱۱443000200۱۱93
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱50 متر 
مربع پلاک شماره۱956/436 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صفر نظری زاده )م الف۷484(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3996033000200۷320 شماره  رأی   -۷
غلامرضا   فرزند  محمدی  اله  نصرت  به  مربوط   ۱39۱۱۱44300020۱۱854
درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 8۷ متر 
مربع پلاک شماره 260۷/6۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از آقامعلی مددی)م الف۷48۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱39960330002006865 شماره  رأی   -8

۱392۱۱4430002002369 مربوط به قدیرحاجی علی گل فرزند فضل اله 
درقسمتی از/ ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت4۷/25 
بخش  قم  در  واقع  اصلی   25۷0/۱22/۱62 از  فرعی  شماره  پلاک  مترمربع 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی اصغر رنجبر)م 

الف۷488( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱39960330002006922 شماره  رأی   -9
فرزند حسین درقسمتی  تقی خویه   به  ۱398۱۱4430002002۷05 مربوط 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱0۷/80مترمربع 
پلاک شماره 2326 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی خریداری  مع الواسطه از داود نصیری دانا ثبت دفتر53صفحه4۱5  )م 

الف۷489(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  اشخاص  چنانچه  تا  آگهی  روز  فاصله ۱5  به  دونوبت  در  مراتب  مشاعی 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۹۹/0۷/05  تاریخ انتشارنوبت دوم:۹۹/0۷/20
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره  ۱3996033000۱003860مربوط به پرونده کلاسه ۱398۱۱443000۱002۱5۷ مربوط به اسماعیل حاج 
حسینی  فرزند حسین  در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت۱52مترمربع پلاک شماره ۱0250/۱ اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از ریحانه رستمی صادره در دفتر 3۷۱صفحه260از سند قطعی 

23۱43مورخ ۱395/۱2/۱0دفترخانه 49یزد )م الف ۷458(
2- رای شماره ۱3996033000۱005۱26 مربوط به پرونده کلاسه ۱399۱۱443000۱000۱۷0 مربوط به اعظم عزت 
نشان فرزند اسمعیل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 45/86 متر مربع پلاک شماره ۱0350/5اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سندقطعی به شماره۱۷520مورخ ۱398/۱2/۱۱دفترخانه ۷۷قم )م الف۷48۱(
 3- رای شماره ۱3996033000۱004069 مربوط به پرونده کلاسه ۱398۱۱443000۱002303 مربوط به معصومه 
شاکری فرزند اسمعیل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 5۱/0۷ متر مربع پلاک شماره ۱۱043 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سندقطعی به شماره۱9423۷مورخ۱398/۱2/22دفترخانه3قم)م الف ۷482(
4- رای شماره ۱3996033000۱004۷29 مربوط به پرونده کلاسه ۱398۱۱443000۱002۱۱6 مربوط به مهدی آذر 
هنگ فرزند اصغر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 45/60 متر مربع پلاک شماره 2فرعی از۱0349اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 29206 مورخ۱398/۱۱/2۷ دفترخانه 40 قم )م الف ۷485(
5- رای شماره ۱3996033000۱000623 مربوط به پرونده کلاسه ۱39۷۱۱443000۱0023۷8 مربوط به کبری یزدی 
فرزند علیمحمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 49/۷0 متر مربع پلاک شماره۱0325اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از احمد برجیان طی سند قطعی۱۱۱۱54مورخ۱2/23/

۱390دفترخانه 5قم   )م الف ۷486(

6- رای شماره ۱3996033000۱005622 مربوط به پرونده کلاسه ۱399۱۱443000۱0003۷2 مربوط به امین حسینعلی 
گل فرزند اسمعیل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 65/25 مترمربع پلاک شماره۱0586 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 90889مورخ ۱399/02/04دفترخانه 2۱قم)م الف ۷490(
۷- رای شماره ۱3996033000۱000۱۱9 مربوط به پرونده کلاسه ۱398۱۱443000۱00۱492 مربوط به مسعود آقا 
محمدی  فرزند محمدحسن   در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱52/90 مترمربع پلاک شماره 235فرعی از ۱0529 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر805صفحه 360به موجب سند 
قطعی 53۷43مورخ۱398/08/۱9دفترخانه29قم نسبت به 50/96مترمربع و مبایعه نامه عادی خریداری از حسین یزدی شاه 

آبادی صادره در دفتر الکترونیکی ۱3962033000۱02۱40۱نسبت به ۱0۱/93مترمربع)م الف ۷49۱(
8- رای شماره ۱3996033000۱004۷35 مربوط به پرونده کلاسه ۱398۱۱443000۱002۱92 مربوط به محمد استادی 
باویلی فرزند علی اکبر  درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱20/2۱ مترمربع پلاک شماره 944۱ اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 600۷2مورخ69/06/۱0دفترخانه۱6قم)م الف ۷492(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 

تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/0۷/05
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۹۹/0۷/20
محمود مهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

     آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

از کارتهای  از زمان استفاده  از گذشت مدت ها  بعد 
سوخت در جایگاه ها، هنوز پرسشی مبنی بر علت کسر 
شدن سهمیه بنزین از کارتها دارد، که علت آن همانطور 
که چندین بار اعلام شده نحوه نادرست سوختگیری 

است.
سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی دراین 
خصوص  گفت: اگر فرایند سوخت گیری با استفاده 
از کارت سوخت شخصی انجام شود به هیچ عنوان از 

سهمیه افراد کسر نخواهد شد.
وی ضمن تاکید بر استفاده درست از کارت سوخت، 
اظهار کرد: میزان کاهش  بسته به پیمایشی که توسط 
دستگاه صورت می گیرد، متفاوت است اما ممکن است 
گاهی به علت استفاده نادرست از کارت یک یا دو  لیتر 

میزان سهمیه کاهش یابد.
به گفته سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
علت این مساله این است که وسط عملیات سوخت گیری 

سوخت گیری  این که  محض  به  می شود،  خارج  کارت 
انجام و نازل سر جایش  قرار گرفت، قطع کن نازل فعال 
می شود و پیام "لطفا کارت خود را بردارید" روی صفحه 
مانیتور ظاهر می شود که اگر فرد در این زمان کارت خود 

را خارج کند، هیچ مشکلی به وجود نمی آید.
کاهی اظهار کرد: توصیه ما این است که حتما پس از 
ظاهر شدن عبارت "لطفا کارت خود را بردارید"، به خروج 
کارت خود اقدام کنند چراکه در غیر این صورت، ممکن 

است یک یا دو لیتر کاهش سهمیه برای فرد اتفاق بیفتد 
و علت این است که هنوز ارتباط  قطع کن نازل با سامانه 
برقرار نشده است. وی با بیان اینکه امکان ندارد حتی 
اگر فرد شرایط سوخت گیری را به درستی رعایت نکند، 
بیش از چهار لیتر از سهمیه فرد کاسته شود، گفت: اگر 
افراد متوجه کاهش سهمیه بیش از چهار لیتر در کارت 
هاس سوخت خود شدند می توانند این مساله را از طریق 

سامانه 0962۷ پیگیری کنند.

علت غیب شدن سهمیه بنزین از کارت سوخت چیست؟



یکشنبه -بیستم مهر ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65133
ورزشی

 مدافع تیم فوتبال پرسپولیس گفت: مهم نیست که 
در فینال لیگ قهرمانان آسیا برابر چه تیمی به میدان 
این  در  قهرمانی  اصلی  هدف  که  چرا  رفت،  خواهیم 

رقابت ها است.
»سعید آقایی« روز شنبه در گفت و گویی در مورد آخرین 
وضعیت خود پس از بازگشت از لیگ قهرمانان آسیا اظهار 
داشت: وقتی که از قطر برگشتیم، به تبریز آمدم تا بتوانم 
به استراحت بپردازم. به هر حال حضور در فینال آسیا 
افتخار بزرگی است که این مساله برای خیلی ها آرزوست. 
از چهارشنبه  اما  این روزها مشغول استراحت هستیم 
تمرینات انفرادی خودم را شروع کردم و منتظر هستم تا 
تمرینات گروهی با تیم آغاز شود تا سرحال و قبراق در 

تمرینات حضور پیدا کنم.  
وی در پاسخ به این پرسش که پرسپولیس پیش از سفر 
به قطر، تنها یک امتیاز در گروه داشت و آیا فکرش را 

می کردید که بتوانید فینالیست شوید، گفت: همان زمان 
من تازه به پرسپولیس آمده بودم و از نظر فکری استرس 
پرسپولیس  که  نمی کردم  فکر  شاید  داشتم.  زیادی 
شد  شروع  بازی ها  وقتی  اما  شود  فینالیست  بتواند 
متوجه شدیم که می توانیم کارهای بزرگی انجام دهیم. 
از طرفی سرمربی تیم به همه ما اعتماد زیادی داشت 
با تلاش چند برابری در  تا  و صحبت هایش باعث شد 
مسابقات حاضر شویم و خوشبختانه جواب مان را هم 

گرفتیم.
اظهارات  درباره  پرسپولیس  فوتبال  تیم  چپ  مدافع 
»یحیی گل محمدی« در خصوص او و تمجیدهایی که 
در یک برنامه تلویزیونی از این بازیکن کرد تصریح کرد: 
واقعا از گل محمدی تشکر می کنم. این وظیفه من بود 
به  کنم.  تلاش  پرسپولیس  برای  می توانم  جایی  تا  که 
عنوان یک فوتبالیست وظیفه دارم که در بازی بهترین 

عملکرد را داشته باشم هرچند که در دیدارهای ابتدایی 
بعدی  مسابقه های  در  اما  بود  همراهم  استرس  کمی 
شرایطم بهتر شد و راحت تر توانستم به پرسپولیس کمک 
ادامه  هم  آینده  دیدارهای  در  روند  این  امیدوارم  کنم. 
آیا این  اینکه  داشته باشد. مدافع پرسپولیس در مورد 
تیم می تواند به عنوان اولین تیم ایرانی به مقام قهرمانی 
لیگ قهرمانان آسیا برسد خاطرنشان کرد: هنوز رقیب  
پرسپولیس در فینال مشخص نیست و منتظر هستیم 
ببینیم چه تیمی رقیب ما خواهد بود. به طور حتم کادر 
فنی آنالیز دقیقی از رقیب انجام خواهد داد اما ما حتماً 
برای بردن به زمین می رویم. مهم نیست چه تیمی به 
مصاف ما می آید چرا که هر تیمی در دیدار فینال حاضر 
شود،  برای برد به زمین می رویم. مطمئناً با تلاش و تمرکز 
زیادی بازی خواهیم کرد تا بتوانیم با قهرمانی در آسیا دل 

هواداران را شاد کنیم.

 مدافع تیم پرسپولیس:

 قهرمانی آسیا را می خواهیم

مربی تیم فوتبال پرسپولیس با تاکید بر اینکه در ماجرای شکایت النصر عربستان 
برخی افراد داخلی بازی کثیف را شروع کردندن، گفت: خوشحالم در تیمی حضور 

دارم که احساس می کنم فرزندش هستم.
تیم فوتبال پرسپولیس با صعود به فینال رقابت های لیگ قهرمانان آسیا شانس 
دوباره ای برای رسیدن به جام قهرمانی این مسابقات پیدا کرده است. پرسپولیس 
که در سال 20۱8 با برانکو ایوانکویچ به فینال رسیده بود امسال با درخشش در 
قطر که میزبانی مسابقات را از هفته سوم مرحله گروهی به دلیل شیوع ویروس کرونا 
بر عهده گرفته بود، آن را تکرار کرد تا حالا سرخ ها رویایی قهرمانی را با کادر فنی 
ایرانی خود در سر بپرورانند. حمید مطهری در گفتگویی با اشاره به روند فینالیست 

شدن این تیم راجع به اتفاقات و حاشیه های پیرامون پرسپولیس صحبت کرد.
با کمترین امتیاز بیشترین امید را به قطر بردیم

مربی تیم فوتبال پرسپولیس راجع به اینکه پرسپولیس با وجود تنها یک امتیاز از 
دو بازی ابتدایی خود راهی قطر شد، گفت: درست است کمترین امتیاز را داشتیم 
اما بیشترین امید را در چمدان هایمان گذاشتیم و به قطر بردیم. چون هدفمان 
مشخص بود. توان تیمی زیادی برای موفقیت داریم که بخشی از آن را در آسیا نشان 

دادیم.
آقا یحیی روز اول حرف آخر را زد

دستیار اول یحیی گل محمدی در کادر فنی پرسپولیس افزود: وقتی آقای گل 
محمدی با باشگاه قرارداد بست بلافاصله جلسه ای را با دستیاران و بازیکنان تیم 
برگزار کرد. همان روز اول، حرف آخر را زد.  فینال لیگ قهرمانان آسیا را هدف تیم 

عنوان کرد و جام را در دستان کاپیتان تیم برای بازیکنان تصویرسازی کرد.
دچار قضاوت زودهنگام شدیم

مطهری در ادامه گفتگویش درباره عملکرد درخشان بازیکنان تازه وارد این تیم 
که در نقل و انتقالات تابستانی به جمع سرخپوشان پایتخت اضافه شدند یادآور 
شد: متاسفانه خیلی زود مورد قضاوت اشتباه قرار گرفتیم ولی در همان روزهای 
یارگیری به هدفمان فکر کردیم و تن به حاشیه ندادیم. ذهن بازیکنان تازه وارد تیم و 
نقش تعیین کننده قدیمی ها باعث شد اتحاد پرسپولیس در همان روزهای نخست 

حضور در قطر برای برگزاری ادامه بازیهای لیگ قهرمانان آسیا شکل گیرد.

جزئیات مشکلات پرسپولیس همیشگی است
العاده بود. اگر  مطهری افزود: یک تیم واقعی بودیم. میزبانی قطر هم فوق 
صحبت از برخی مشکلات داخلی شد نیازی به تشریح و بیان جزئیات نداریم. 

نمی خواهیم خانواده ای که تشکیل دادیم شادی اش به هم بریزد. این مشکلات، 
همیشگی بوده است.

بازی کثیف النصر را داخلی ها شروع کردند
مطهری درباره شکایت باشگاه النصر عربستان از پرسپولیس بابت استفاده از 
بازیکنان جدید خود تاکید کرد: بازی کثیف را داخلی ها شروع کردند و النصر آن 

را در آسیا علنی کرد. همه چیز واضح بود که هیچ تخلفی صورت نگرفته است.
دلم سوخت، حالم بد شد

مطهری افزود: وقتی می دیدم برخی افراد از داخل کشور آب به آسیاب دشمن 
می ریزند حالم بد شد. هیچ کلمه سخیفی وجود ندارد تا لقب این افراد شود. دلم 

هم سوخت که نماینده یک مملکت هستیم اما چنین رفتارهایی رخ می دهد.
یک نفر نه؛ کل تیم عالی بود

مربی تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به عملکرد درخشان حامد لک و مدافعان 
این تیم گفت: در طول بازیهای لیگ قهرمانان که در کشور قطر داشتیم تنها دو 
گل از روی نقطه پنالتی خوردیم که نشان می دهد دفاع تیمی منحصر به فردی 

داشتیم.
صحبت های روانی یحیی ورق را برگرداند

مطهری با اشاره به مظلومیت پرسپولیس در بازی با النصر عربستان افزود: چند 
دقیقه ای تا جلسه فنی پایانی که قبل از بازی در برنامه داشتیم مانده بود که آقای 
پیروانی اعلام کرد عیسی آل کثیر محروم شده است. شوکه شدیم اما آقا یحیی در 
جلسه فنی با صحبت های غرورانگیزی که کرد ورق را برگرداند. جملات کلیدی و 

روانی سرمربی تیم نقش زیادی در بازگشت آرامش به قلب بازیکنان داشت.
یک آسیا را شکست دادیم

وی افزود: با شکست النصر تنها یک باشگاه و تیم سرمایه دار را نبردیم بلکه آسیا 
را شکست دادیم.

از نساجی مازندران پیشنهاد دارم
مطهری درباره شایعه جدایی از پرسپولیس و قبول هدایت نساجی مازندران 
باید بگویم چنین  تصریح کرد: نمی خواهم درباره جزئیات صحبت کنم ولی 

پیشنهادی مطرح شد.

حمید مطهری:

بازی »کثیف« النصر را داخلی ها شروع کردند
صادق ورمزیار:

 همه پیشکسوتان استقلال باید از فکری 
حمایت کنند

 کاپیتان اسبق تیم فوتبال استقلال تهران گفت: برای موفقیت استقلال تمامی 
پیشکسوتان و هواداران وظیفه دارند از کادرفنی جدید حمایت کنند.

صادق ورمزیار در خصوص انتخاب محمود فکری به عنوان سرمربی تیم فوتبال 
استقلال تهران گفت: او تنها گزینه مدیران استقلال بود و خوشبختانه یکی از 
پیشکسوتان با تعصب که شناخت خوبی هم از شرایط دارد هدایت تیم را برعهده 

گرفته است.
کاپیتان اسبق تیم فوتبال استقلال ادامه داد: امیدوارم فکری در روزهای پرفراز 
نشیب که در پیش دارد بتواند برای استقلال مفید باشد. او سالیان سال کاپیتان 
این تیم بوده و به خوبی می داند سرمربیگری در استقلال بسیار دشوارتر از بازی 
کردن است. وی گفت: همه باید از فکری و بازیکنان استقلال حمایت کنند در غیر 
این صورت موفقیت امکان پذیر نیست. امیدوارم پنجره نقل و انتقالات تیم سریعتر 
باز شود و فکری بتواند چند بازیکن با کیفیت را جذب کند تا با قدرت کامل پا به 

مسابقات بگذارد.
ورمزیار اظهار داشت: متاسفانه استقلال با مشکلات جدی مالی رو به رو است و 

این بی دلیل عدم حرکت باشگاه های ما به سمت درآمدزایی است.
کاپیتان اسبق تیم فوتبال استقلال تصریح کرد: یکی از تصمیم های درست 
از کادرفنی کاملا  به عنوان سرمربی استقلال استفاده  انتخاب  از  بعد  فکری 
استقلالی است. خوشبختانه پیشکسوتان بسیار خوشنامی در کنار او جمع شدند 

و قطعا می توانند کمک های بزرگی به او کنند.  
وی تاکید کرد: یکی از افراد بسیار مهمی که کنار فکری قرار گرفته صمد مرفاوی 
است که هم در استقلال سرمربی بوده و هم با شرایط به خوبی آشنا است. مطمئن 
باشید او بیش از هرکسی در روز های سخت می تواند به محمود فکری مشورت 
دهد.  ورمزیار با اشاره به پیش بینی خود از شرایط استقلال در فصل جدید گفت: 
فکر می کنم اگر پنجره نقل و انتقالات باشگاه باز شود مشکلی برای تیم به وجود 
نیاید اما اگر این اتفاق رخ ندهد استقلال با مشکلات بسیار جدی رو به رو خواهد 
شد. وی در مورد اینکه اکثر بازیکنانی که در فصل نقل و انتقالات جذب استقلال 
شده اند با نظر مربیان نبوده، اظهار داشت: اگر این بازیکنان درک کنند که قرار 
است پیراهن چه تیم بزرگی را به تن کنند قطعا می توانند برای استقلال مفید 

باشند.

پرونده ایران و ویلموتس به کجا رسید؟
 سرنوشت مبهم مظاهری، تراکتور و استقلال

پرونده  در  فوتبال  فدراسیون  وکیل 
شکایت از مارک ویلموتس می گوید با 
وجود گذشت دو ماه، هنوز گراندز این 
پرونده از سوی فیفا ارسال نشده است.

روند  درباره  شاه منصوری  رضا 
رسیدگی به پرونده مارک ویلموتس و 
شکایت از رای فیفا به نفع این سرمربی 
بلژیکی گفت: هنوز گرانداز )جزییات( 
پرونده از سوی فیفا ارسال نشده است. 
پرونده به لحاظ حقوقی بسیار پیچیده 
است و به علت دورکاری، بعد از گذشت 
دو ماه هنوز گراندز ارسال نشده است. در پرونده آقای کی روش و فدراسیون فوتبال 

هم گراندز پرونده بعد از دو ماه ارسال شد.
او دباره این که در این صورت هنوز لایحه دفاعی فدراسیون فوتبال تکمیل نشده 
است، گفت: در جلسات کارگروه شکایت از پرونده فیفا به نفع مارک ویلموتس، 
پیش نویس اولیه آماده شده است اما تا زمانی که گراندز ارسال نشود، نمی توانیم 
لایحه را کامل کنیم. وکیل فدراسیون فوتبال در این پرونده درباره اظهارات وزیر 
ورزش و جوانان مبنی بر اینکه رسیدگی به پرونده در دادگاه حکمیت ورزش آغاز 
شده است، گفت: من اطلاعی از اظهارات ایشان ندارم اما فکر می کنم منظورشان 
رسیدگی به پرونده در جلسات کارگروه بوده که همینطور هم است و ما در حال 

بررسی جزییات و دفاع مناسب از فدراسیون فوتبال هستیم.
شاه منصوری که سمت مشاور حقوقی تراکتور را بر عهده دارد، درباره شکایت 
این باشگاه از رشید مظاهری نیز گفت: پرونده از کمیته وضعیت بازیکنان و مربیان 

راهی کمیته انضباطی شده و در حال رسیدگی است.
او در واکنش به این سوال که آیا رای این پرونده قبل از اتمام فصل نقل وانتقالات 
صادر خواهد شد یا خیر، گفت: احتمالا رای پرونده صادر می شود. حتی اگر رای 

پرونده قطعی هم نباشد، اگر رای علیه او باشد، محرومیتش آغاز می شود.
به گزارش ایسنا، رشید مظاهری، بازیکن فصل گذشته تراکتور چند هفته قبل 
با فسخ یک طرفه قراردادش با استقلال قرارداد بست اما تراکتور از این بازیکن 
شکایت کرده و به همین دلیل این دروازه بان هم هنوز در تمرینات استقلال شرکت 
نمی کند و حضورش در جمع آبی پوشان در هاله ای از ابهام قرار گرفته است. این 
بلاتکلیفی در شرایطی است که فصل نقل وانتقالات به زودی به پایان خواهد رسید 

و هنوز قرارداد او و استقلال ثبت نشده است.

روابط عمومی باشگاه نساجی اعلام کرد:
دستیار فکری سرمربی نساجی مازندران شد

 روابط عمومی باشگاه نساجی مازندران اعلام کرد که وحید فاضلی به عنوان 
سرمربی جدید این تیم برای فصل آینده رقابت های لیگ برتر انتخاب شده است.

فاضلی پیش از این دستیار محمود فکری در زمان سرمربیگری نساجی بود.  
روابط عمومی باشگاه نساجی اعلام کرد که فاضلی با توجه به دانش بالای فنی و 
شناخت کامل از تیم نساجی به عنوان سرمربی انتخاب شده است. در اطلاعیه این 
روابط عمومی یکی دیگر از دلایل انتخاب فاضلی ، وفای او تعهداتش با تیم اعلام و 
تاکید شده است که فاضلی علی رغم پیشنهادی که از تیم استقلال داشت به آن تیم 
نرفت و اکنون به مدت دو سال به عنوان سرمربی تیم نساجی مازندران انتخاب شده 
است. باشگاه نساجی همچنین درخواست بازیکنان را برای کار کردن با " مربی با 
دانش و اخلاقمدار " به عنوان دیگر دلیل انتخاب فاضلی به عنوان سرمربی تیم 
اعلام کرد. بر اساس اعلام روابط عمومی باشگاه نساجی ، دیگر اعضای کادر فنی 

هم به زودی از سوی سرمربی جدید  مشخص خواهند شد.

 

 تیم ملی ایران در اولین بازی با سرمربیگری دراگان اسکوچیچ موفق شد یک برد خارج از خانه را به دست بیاورد.
تیم ملی فوتبال ایران در اولین بازی تدارکاتی خود با هدایت دراگان اسکوچیچ موفق شد با نتیجه 2 بر یک از سد 

ازبکستان بگذرد تا بعد از یک سال به یک پیروزی دست پیدا کند.
سرمربی کروات تیم ملی در حالی در اولین مسابقه خود به اولین پیروزی رسید که 2 سرمربی قبلی او هم این کار را انجام 
داده بودند و در نخستین تجربه سرمربیگری خود روی نیمکت تیم ملی به برد دست پیدا کرده بودند؛ البته با یک تفاوت.
پیروزی اسکو در برابر ازبکستان در تاشکند به دست آمد. پیش از او در تاریخ ۱6 خرداد ۱398 تیم با هدایت مارک 
ویلموتس موفق شد با نتیجه پنج بر صفر از سد سوریه بگذرد. قبل تر ملی پوشان با سرمربیگری کارلوس  کی روش در تاریخ 
26تیرماه سال ۱390 توانستند با یک گل ماداگاسکار را از پیش رو بردارند. هم مرد بلژیکی و هم سرمربی پرتغالی رقبای 

خود را در ایران شکست داده بودند.
پیش از این سه نفر افشین قطبی در اولین تجربه خود در برابر چین در چین با یک گل شکست خورده بود. این بازی 
در تاریخ ۱۱ خرداد ۱388 به انجام رسید. علی دایی در تاریخ 20 فروردین ۱38۷ با نتیجه یک بر صفر درمنامه به بحرین 
باخت. امیر قلعه نویی در تاریخ ۱۷ مرداد ۱385 در استادیوم آزادی با تک گل رضا عنایتی از سد امارات گذشت. برانکو 
هم در برهه حضورش در تیم ملی ایران ابتدا یک بار با نتیجه سه بر 2 به اسلواکی باخت و بار دیگر با حساب سه بر صفر، 

نیوزلند را در هم کوبید.

 مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: »محمود فکری« وارث خرابی های استقلال است و باید از سوی مدیریت باشگاه 
پشتیبانی شود چرا که حاشیه های زیادی برای این تیم در ماه های اخیر وجود داشت.

»کاظم اولیایی« اظهار داشت: فکری به عنوان سرمربی جدید استقلال انتخاب شده است و همه باید از او حمایت کنند 
تا بتواند به موفقیت برسد. وی افزود: اگرچه ساختار استقلال با مشکلاتی روبروست اما این ساختار برای رسیدن به هدف 

بزرگی،  باید اصلاح شود.
مدیرعامل سابق باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: اگر از فکری حمایت شود او به موفقیت خواهد رسید. او با نظر واحد 
استقلالی ها انتخاب شد و در این مقطع فعلی هیچکس دیگری نبود و باید این نکته را در نظر داشته باشید که فکری 

بازیکن اسبق استقلال بوده و زحمات فراوانی را برای تیم در گذشته کشیده است.
اولیایی تصریح کرد: استقلال مربیان بزرگی دارد، اما متاسفانه شرایط به گونه ای شده که هر یک از آنها مورد توجه 

گروهی از هواداران هستند و این اختلاف سلیقه خوشایند نیست.
وی تاکید کرد: کار سخت است و فکری وارث خرابی های استقلال است و باید از سوی مدیریت باشگاه پشتیبانی شود 

چرا که حاشیه های زیادی برای این تیم در ماه های اخیر وجود داشت.
مدیرعامل استقلال در پایان گفت: بازیکن سالاری باید از استقلال ریشه کن شود و به طور حتم »محمود فکری« این کار 

را به بهترین شکل ممکن انجام می دهد.

اسکوچیچ همراه با ویلموتس و کی روش؛

مرد کروات شبیه قطبی و دایی نشد
کاظم اولیایی:

 فکری باید از سوی مدیران استقلال حمایت شود

با بی نظمی ها  تیم فوتبال استقلال گفت: مطمئن باشید  سرپرست جدید 
برخورد خیلی سختی خواهد شد، هرکسی که می خواهد باشد.

پرویز مظلومی در حاشیه تمرین روز )شنبه( استقلال گفت: استقلال خانه 
ماست، 30 سال عمرمان را در این تیم گذاشته ایم و مدیون این پیراهن هستیم. 
هر وقت خواستند کمک کرده ام و الان هم باشگاه به کمک ما و پیشکسوتان نیاز 
داشت. پیشکسوتان پشت تیم هستند تا کمک حال استقلال باشند و هواداران 

از نگرانی دربیایند.
وی ادامه داد: باید تشکر کنم از فدراسیون فوتبال، آقای نبی و میرشاد ماجدی 
که به من لطف داشتند و مسئولیت تیم جوانان را به من داده بودند و در این مدت 
کنارشان بودیم. در این شرایط وقتی صحبت شد قبول کردند که من جدا شوم و 
باید بابت این جدایی عذرخواهی کنم، هرچند که هنوز برنامه مسابقات بازی های 
جوانان مشخص نیست. در این تیم برنامه هایی را داده بودیم ولی استقلال اولویت 
من است چون در این شرایط استقلال به کمک نه تنها من بلکه همه پیشکسوتان 

و هواداران نیاز دارد.
مظلومی عنوان کرد: باید به کادر فنی که تازه آمده و از جنس استقلال است 
فرصت داده شود. هرکدام از اعضای کادر فنی استقلال عمری را برای این تیم 
گذاشته اند و علاقه مند هستند که هواداران را خوشحال کنند. ماهم یک گوشه کار 
را گرفته ایم و امیدوارم با کمک پیشکسوتان، هواداران و مدیریت باشگاه و هیئت 
مدیره استقلال مثل سال های قبل استقلال روزهای خوب و در آسیا حرفی برای 

گفتن داشته باشد.
سرپرست تیم فوتبال استقلال درباره اینکه استقلال در لیگ قهرمانان آسیا 
دچار حواشی زیادی شده بود، عنوان کرد: به عنوان مدیر تیم باید بستری فراهم 

کنم که کادر فنی تیم کارش را به نحو احسن انجام دهد. باشگاه قول داده که 
همکاری لازم را داشته باشد. من در یکی دو روزی که در باشگاه بودم دیدم صبح تا 
شب مدیران درگیر رفع مشکلات گذشته استقلال هستند. واقعا استقلال خیلی 

مشکلات دارد هم مسائل مالی و هم دیگر مسائل.
وی ادامه داد: به گذشته کاری ندارم که در این تیم چه اتفاقاتی رخ داده ولی 
تکرار شود. نظم  اتفاقات  این  اجازه نمی دهیم  باشید دیگر  آینده مطمئن  در 
سرلوحه کار کادر فنی است و با قدرت این کار را دنبال می کنیم. مطمئن باشید با 
بی نظمی ها برخورد خیلی سختی خواهد شد، هرکسی که می خواهد باشد. اینجا 
استقلال است و این پیراهن بر تن خیلی از بزرگان بوده است. بازیکن باید بداند که 

پیراهن چه بزرگانی را پوشیده و باید فقط به فوتبالش فکر کند.
سرپرست جدید تیم فوتبال استقلال درباره وضعیت چمن تمرین استقلال، 
اظهار داشت: الان فصل پاییز است و طبیعی است که چمن زرد باشد. این چمن 
)زمین شماره دو آزادی( زمین خوبی است. علاوه بر اینکه ما مجموعه انقلاب را 
هم داریم که در حال آماده سازی است. مشکلاتی وجود دارد که در حال تلاش 
هستیم تا برطرف شود. لباس های جدید هم اضافه خواهد شد تا بچه ها فقط به 

فکر تمرین باشند. ما باید بستر لازم برای تمرین با آرامش بازیکنان فراهم کنیم.

 مظلومی:

 با بی نظمی  در استقلال برخورد خیلی سختی می کنیم

ابلاغ رای کمیته بدوی استانی
مدیر کل محترم تامین اجتماعی استان قم

موضوع: فرم شماره 3 )ابلاغ رأی کمیته بدوی استانی(
با سلام و احترام

به پیوست تصویر فرم شماره یک مربوط به اقای محمدعلی میرجلیلی که در جلسه 
از  و  استان قم مطرح  آور  زیان  و  بدوی مشاغل سخت  مورخ 1399/06/۱8 کمیته 
مجموعه 6 )شش( شغل مطرح شده 6 )شش( شغل مورد تایید قرار گرفته است و جهت 

اقدامات بعدی به پیوست ارسال می گردد.
مشاغل تایید شده )ب(: کارگر ساده )شرکت شالوده( - کارگر ساده )داود شعبانی( 
– کارگر ساده، کارگر فضای سبز، کارگر خدمات شهری )شهرداری جعفریه( - کارگر 

خدمات شهری )شرکت پدیدآوران آهنین(.
مصطفی کاویانی ، مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم

رونوشت:
۱-معاونت محترم دانشگاه علوم پزشکی و مدیریت درمان استان جهت استحضار و 

اقدام مقتضی برابر ماده 3 آیین نامه.
2-کارگاه: شالوده، داود شعبانی، شهرداری جعفریه و پدیدآوران آهنین جهت اطلاع 

و اقدام مقتضی.
3-آقای محمدعلی میرجلیلی جهت اطلاع.

4-این رای به استناد تبصره 5 ماده 8 آئین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آور ظرف 
پانزده روز قابل تجدیدنظر خواهی در کمیته تجدیدنظر مشاغل سخت و زیان آور می باشد 
و در صورت عدم اعتراض هر یک از طرفین و قطعی و لازم الاجراء شدن رأی مزبور به 
استناد تبصره 2 ماده ۱6 قانون تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری ظرف سه 
ماه از تاریخ ابلاغ برای اشخاص داخل کشور و ظرف شش ماه از تاریخ ابلاغ برای افراد 

مقیم خارج از کشور قابل فرجام خواهی در دیوان عدالت اداری خواهد بود. 

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: سرخپوشان موانع بزرگی را از پیش رو برداشته 
و به طور حتم این تیم قهرمان آسیا خواهد شد.

سهراب انتظاری  با اشاره به عملکرد سرخپوشان در لیگ قهرمانان آسیا و راهیابی این 

تیم به فینال این مسابقات، اظهار داشت: این موفقیت را ابتدا به هواداران تبریک می گویم. 
به بازیکنان و کادر فنی تیم هم که فوق العاده بودند تبریک و خسته نباشید می گویم. این 

موفقیت اعتبار و آبرویی برای برای فوتبال ایران در آسیا بود.
وی افزود: پرسپولیس در تمام مسابقات این رقابت ها با برنامه و منطقی بازی کرد. 
سرخپوشان با توجه به تغییر و تحولات در ترکیب، در چند بازی اول هماهنگ نبودند اما 
رفته رفته بهتر شدند. نفرات جدید هم خیلی زود با شرایط خود را وفق دادند و زودتر از آنچه 

فکرش را می کردیم با تیم هماهنگ شدند.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: در اولین مسابقه حذفی توانستیم 
السد را شکست دهیم. السد تیم متمولی بود اما در فوتبال همه چیز پول نیست و مانند 
چند سال قبل از پرسپولیس شکست خورد. غیرت ایرانی اینجا به پول ها و امکانات 
تیم های عربی برتری یافت. برای مثال عیسی آل کثیر با پای شکسته بازی کرد. بازیکنان 
پس از آن نیز بازی به بازی بهتر شدند و در نهایت این موضوع منجر به قهرمانی در غرب 

آسیا شد.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: النصر بهترین تیم این دوره بود. 
النصر بازیکنان چند میلیون یورویی داشت و با دسیسه زد و بند قصد داشت نتیجه بگیرد. 
در کنار این ها هم عده ای هم در کنار النصر قصد داشتند خیلی ناجوانمردانه جلوی 

موفقیت پرسپولیس را بگیرند که به در بسته خوردند و حق به حقدار رسید.
انتظاری در ادامه در مورد گلایه های بازیکنان و مشکلات تیم اظهار داشت: یحیی 
گل محمدی در برنامه تلویزیونی حاضر شد و حرف دل بازیکنان را زد. تیمی که فینالیست 
آسیا است نباید دغدغه ابتدایی ترین مسائل را داشته باشد. تمام این مشکلات از ضعف 

مدیریت است.
وی خاطرنشان کرد: اکنون بازیکنان و مربیان علاوه بر مشکلات خود نگران پرونده های 
بین المللی علیه باشگاه هستند تا مشکلی موفقیت های آنها را تحت تاثیر قرار ندهد. این 

بازیکنان بهترین های آسیا هستند و حقشان چنین مشکلاتی نیست.

سهراب انتظاری: پرسپولیس قهرمان آسیا می شود
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بازگشت حدادعادل به دامان جامعه روحانیت؟

بن بستِ لیدری آقای ادیب

غلامعلی حدادعادل اگرچه در سال های اخیر تلاش کرده است تا خود را در 
قدوقامت یک لیدر و رهبر تحرکات اصولگرایانه مطرح کند اما رصد فضای حاکم بر 
اردوگاه راست حکایت از آن دارد که بخت و اقبال او همچنان با لیدری همراه و همساز 

نیست.
سال 92 و یازدهمین انتخابات ریاست جمهوری را می توان نقطه آغاز تغییرات در 
صفحه شطرنج سیاست داخلی دانست نقطه ای که تغییرات زیادی را در معادلات  
جریان های سیاسی و شخصیت های سیاسی  کلید زد. غلامعلی حدادعادل یا همان 
ادیب اصولگرایان از جمله افرادی بود که از همین مقطع منحنی تاثیرگذاری اش در 
اردوگاه راست شروع به بالا پایین شدن کرد. او که دیگر از نشستن بر روی صندلی 
نمایندگی و فاصله گرفتن از سکوی بهارستان خسته شده بود وارد کارزار انتخاباتی 
ریاست جمهوری شد تا اینبار به جای رقابت بر سر کرسی  ریاست پارلمان، رقابت 
برای نشستن بر  کرسی ریاست جمهوری را تجربه کند البته نه شعار »تقوا و تدبیر« و 
نه ائتلاف »2+۱« نتوانست کام او را شیرین کند. در همان مقطع که تنور انتخابات و 
مناظره ها حسابی داغ شده بود قالیباف و ولایتی که قبلا با حدادعادل عهد و پیمان 
بسته بودند تا یک نفر در گود رقابت بماند،  پا در یک کفش کردند که تا آخرین لحظه 
در رقابت بمانند حالا دیگر چاره ای برای حدادعادل نماند تا عطای کاندیداتوری را 
به لقایش ببخشد و از میدان انتخابات کنار بکشد؛ هرچند این اتفاق نتوانست برای 
او کرسی ریاست را به ارمغان بیاورد اما در همان زمان حدادعادل به عنوان فردی 
معرفی شد که منفعت جمع را به منفعت شخصی ترجیح داده است و همین موضوع 

تحرکات بعدی اش را کلید زد. 
سودای لیدری 

رفتار حدادعادل در انتخابات سال 92 و تعریف و تمجید اصولگرایان از او موجب 
شد تا او به این فکر بیفتد که در غیاب اشخاصی مانند آیت الله مهدوی کنی و 
حبیب الله عسگراولادی پرچم وحدت اصولگرایان را به دست بگیرد و با کنار زدن 
جامعتین و جبهه پیروان، با ایفای نقش در ردای لیدری ناکامی انتخابات 92 را در 
اسفند 94 جبران کند اما باز هم بخت با او یار نبود و لیست ائتلاف بزرگ اصولگرایان 
هیزمی شد تا آتش اختلاف در اردوگاه اصولگرایان زبانه بکشد و ناکامی انتخابات 
92 با تلخی بیشتر در دهمین انتخابات مجلس تکرار شد به طوری که حدادعادل 
به عنوان سرلیست اصولگرایان نیز از راه یافتن به خانه ملت باز ماند و شکست 30 
بر هیچ بر کارنامه اصولگرایان و میدان داری حدادعادل نشست. لیست منتشر شده 
بنا به روایت هایی که بعدها نقل شد با سهم خواهی بسته شده بود و به همین خاطر 
بسیاری از چهره های شاخص اصولگرا بخاطر ترس اصولگرایان از وحدت شکنی 
پایداری ها سکوت کرده و کنار کشیده بودند تا وزنه تندروهای اصولگرا در آن لیست 
سنگین تر شود. لیستی که در نهایت بازی رقابت را به لیست کمترشناخته شده 
اصلاح طلبان واگذار کرد. البته سودای لیدری با پایان انتخابات مجلس دهم به نقطه 
آخر نرسید و درجریان انتخابات 96 سنگ بزرگ ائتلاف 3000 نفره اصولگرایان را 
برداشت و جمنا را با جمعی از رفقای اصولگرایش به راه انداخت اما ساز و کار »جبهه 
مردمی نیروهای انقلاب« هم سرانجام خوبی نداشت و کاندیدا اصلی این جبهه یعنی 
»ابراهیم رئیسی« در برابر »حسن روحانی« با اختلاف 8 میلیون رای از نشستن بر 
کرسی ریاست جمهوری بازماند. اتفاقی که سیل انتقادات را متوجه این جبهه و 

شخص حدادعادل کرد.
افزیش اختلافات بعد از پیروزی 

نیمه دوم سال 9۷ وقتی هنوز اخبار دقیقی درباره انتخابات مجلس یازدهم نبود 
ابراهیم رئیسی شورای وحدت اصولگرایان را کلید زد تا بتواند با کنار زدن جمنا و ایجاد 
یک تشکیلات جدید برای یازدهمین انتخابات برنامه ای دقیق بریزد اما حکم رهبر 
انقلاب برای ریاست قوه قضائیه او را مجبور کرد تا از فعالیت جناحی فاصله بگیرد؛ 
کنار رفتن رئیسی دوباره  ادیب اصولگرایان را  ترغیب کرد تا کار نیمه تمام رئیسی را 
به اتمام برساند و در سایه آن خود را به عنوان لیدر معرفی کند؛ هرچند ریاست او بر 
شورای وحدت بارها از سوی مهدی چمران تکذیب شد اما در نهایت بر سر عنوان 
»ریاست اداره شورای وحدت« توافق شد. بعد از یازدهمین انتخابات مجلس با وجود 
آنکه پیروزی فراگیری نصیب جریان راست شده بود اما لیستی که در سایه لیدری 
حدادعادل سکان قوه مقننه را به دست گرفته بود در همان آغاز کار آنقدر حواشی 
در کارنامه شان نشست که به جای رضایت، موج انتقادات را درباره حساب و کتاب 
حدادعادل برای معرفی این لیست افزایش داد. انتقاداتی که بخشی از آن از سوی 
طیف سنتی اصولگرا چون جامعه روحانیت و جبهه پیروان مطرح شد. چه آنکه 
شورای وحدت که تاکید داشت روحانیت اصولگرا بخشی از سازوکار تصمیم گیری 
این شوراست در نهایت بنا به روایت ها با نفوذ حدادعادل کنار زده شد و تنها جایگاه 
مشورتی یافت. جایگاهی که گلایه روحانیت اصولگرا را به دنبال داشت. گلایه ها اما 
با پایان یافتن انتخابات پایان نیافت و حتی سبب شد تا جامعه روحانیت اینبار جدی 

تر از قبل عزم خود را برای نقش آفرینی در انتخابات ۱400 جزم کند.
مصباحی مقدم در روایت ائتلاف انتخاباتی سال 98 با کنایه به رفتار حدادعادل 
می گوید: »دوستان ما در جریان انقلابی احساس می کنند که مستغنی شده اند 
و این مستغنی شدن؛ آنها را به این سمت سوق داده است که ما مراجعه حداقلی 
داشته باشیم و بنا را بر این گذاشته اند که اگر نیاز به داوری شد، جامعه روحانیت را 
وارد کنند. در ماجرای انتخابات اسفندماه به این دلیل که تصمیمات به صورت دقیقه 
نودی اتخاذ شد، فرصتی پیش نیامد که به سراغ جامعه روحانیت مبارز بیایند؛ شاید 
دلیل این عدم رجوع نداشتن زمان برای داوری بود و شاید هم شاید بخش مهمی از 

این مجموعه قبول نداشت که جامعه روحانیت باید برای داوری وارد شود.« 
با محوریت  ابتدا اعلام کردیم اگر  او ادامه می دهد: »از  به گزارش خبرآنلاین، 
روحانیت کار شکل بگیرد این امید بسیار بالا است که دوستان پایداری هم با ما 
همکاری کنند. کما اینکه قبل از جریان انتخابات و شکل گیری مقدمات، جناب 
آقای آقاتهرانی و آقای محصولی با حضور آقای پورمحمدی خدمت آیت الله موحدی 
کرمانی رفته بودند و گفته بودند که ما می خواهیم با شما همکاری کنیم و این خیلی 
اتفاق خوبی بود و به این معنا بود که اگر شورای ائتلاف با محوریت جامعه روحانیت 
شکل می گرفت این دوستان از روز اول زیر چتری می آمدند که آن چتر فراگیری 
باشد و همه را شامل شود. البته احزاب دیگری هم بودند که خارج ماندند، از جمله 
جبهه پیشرفت و عدالت که آقای صدر راس آنها است. ظاهرا این جبهه دارای ۱۷ 
الی ۱8 حزب است و اینها بیرون مانده بودند. کسانی بودند که کمک می کردند کار 
به صورت یک عمل منسجم و با همگرایی بسیار بالا اتفاق بیفتد. الان هم می بینیم 
که بعضی از دوستان مواضعی را نسبت به مجلس می گیرند که خیلی مورد پسند ما 

نیست، چون آنها احساس می کنند که مجلس از خودشان نیست.«
بازگشت به دامان جامعه روحانیت 

ادیب  از  انتقادات  دیگر  و حالا  به گوش می رسد  انتخابات ۱400  پای  صدای 
اصولگرایان آنقدر شدت و حدت گرفته است که دیگر بعید است چتر حدادعادل قادر 
باشد احزاب اصولگرا را زیر سایه خود جای بدهد؛ از یک طرف طیف پایداری و نو 
اصولگرایان تیغ تیز انتقادشان را به سمت لیدری حداد نشانه رفته اند و از سوی دیگر 
ریش سفیدان جامعه روحانیت مبارز دائما در حال یادآوری اشتباهاتی هستند که از 
سوی حدادعادل در جریان این انتخابات ها صورت گرفته است و حالا منحنی نفوذ و 

تاثیرگذاری ادیب اصولگرایان به سرعت روبه افول است. 
در چنین شرایطی حدادعادل که دیگر فرصت تازه ای برای جبران اشتباهاتش را از 
دست رفته می بیند برای آنکه از صفحه سیاست حذف نشود چاره ای ندارد تا دوباره 
به دامان جامعه روحانیت مبارز بازگردد تا شاید در کنار بزرگان و سنت گرایان اصولگرا 
بتوانند انتخابات ۱400 را با حاشیه و دردسرهای وحدت شکنانه کمتری پشت سر 

بگذارند و یک اصولگرا را راهی پاستور بعد از روحانی کنند.

انتخابات همواره یکی از اصلی ترین ابزارهای تحقق مردم سالاری در جوامع مدرن 
بوده به گونه ای که هر اندازه حضور و مشارکت در کارزارهای انتخاباتی از سوی مردم 
بالا رود، میزان نقش آفرینی آن ها در تعیین سرنوشت خود بیشتر می شود؛ این 
گزاره در مورد ایران پس از انقلاب نیز مصادیق پررنگی دارد زیرا یکی از ارکان مورد 

تاکید نظام در دوره پس از سلطنت پهلوی، جمهوریت بوده است. 
نهادهای انتخابی در ایران با اتکا به نص صریح قانون اساسی، ضمن نقش آفرینی 
در تصمیم سازی و اداره کشور، نیازمند حضور و مشارکت مردم، برای انتخاب 
گزینه های شایسته، کارآمد و موثر در کرسی های انتخابی است تا حرکت کشور 
بر مدار حاکمیت و اراده مردم تداوم داشته باشد و در این میان، انتخابات ریاست 

جمهوری به دلیل انتخاب شخص دوم کشور، از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
برگزار  حالی  در  جمهوری  ریاست  دوره  سیزدهمین  انتخابات  آینده،  سال 
می شود که از اکنون، بعضی جریان ها و جناح های سیاسی اصولگرا، فعالیت های 
آشکار و پنهان انتخاباتی خود را در قالب تحرکات رسانه ای، سفرها، اظهارنظرها، 
سخنرانی ها و مواضع ایجابی و سلبی آغاز کرده اند؛ اما شاید مهمترین وجه هر 
انتخابات به ویژه انتخابات پیشِ رو، میزان مشارکت مردم است که حالا دستاویز 

نقدها، پیش بینی ها و گاه اظهاراتی غیرکارشناسی می شود.
مروری بر میزان مشارکت مردم در دوره های مختلف انتخابات پس از انقلاب 5۷ 
نشان می دهد که میانگین مشارکت مردم همواره رقمی بالای 50 درصد را ثبت 
کرده است، رقمی که نسبت به بسیاری از کشورهای دموکراتیک، می تواند نشان از 

بالا بودن این شاخص داشته باشد.
با این حال، در ماه های گذشته بعضی از جریان های سیاسی، پیش بینی هایی 
مبنی بر مشارکت پایین مردم در انتخابات ریاست جمهوری سال آینده را مطرح 
کرده اند، پیش بینی هایی که فعلا واجد هیچ پژوهش علمی و جامعه شناختی 

نیست و بیشتر رنگ و بوی سیاسی و رسانه ای می دهد.
اما با نگاهی واقع بینانه به شرایط کشور، نمی توان میزان مشارکت مردم را به 
صورت تک بعدی مورد بررسی قرار داد؛ چه آنکه بسیاری از عوامل بیرونی و درونی 
همواره توانسته  است نقش موثری در میزان مشارکت و حضور مردم در دوره های 

مختلف انتخابات داشته باشد.
عوامل موثر بر میزان مشارکت سیاسی

مشارکت سیاسی به ویژه در قالب انتخابات، فرایندی است که مردم یک کشور با 
حضور فعال در تصمیم گیری ها و سازمان دهی جامعه و همچنین اداره آن کشور 
سهیم می شوند؛ این موضوع به طور مستقیم با بعضی از مولفه ها همچون اعتماد 

سیاسی، مهارت های مشارکتی و احساس اثربخشی سیاسی پیوند مستقیم دارد.
از سوی دیگر متغیرهای اقتصادی همچون مشکلات معیشتی و نارضایتی از 
عملکرد مسئولان، میزان تورم، نرخ بیکاری و رشد اقتصادی نیز از دیگر عواملی 

است که بر میزان مشارکت مردم در انتخابات تاثیر داشته است.
تحریم های  جنگ،  به  تهدید  خارجی،  فشارهای  مانند  بین المللی  عوامل 
بین المللی، سطح منازعات منطقه ای، میزان مراودات کشور با دیگر کشورهای دنیا 
و میزان هم پیمانان و دشمنان نیز، از جمله عوامل موثر در میزان مشارکت سیاسی 

مردم بوده است.
در واقع بر اساس پژوهش های جامعه شناسان سیاسی، سطح مشارکت سیاسی 
مردم، عموما تابعی از جریان های بیرونی و انگیزه ها و پیشران های اجتماعی، 

سیاسی و اقتصادیِ درونی است که می توانند بر میزان حضور مردم در انتخابات 
تاثیرگذار باشند.

با این حال عامل دیگری که نمی توان آن را نادیده گرفت، اثرپذیری بخش هایی از 
جامعه، از فضاسازی های رسانه ای در قالب سخنان مایوس کننده، تزریق ناامیدی 
و القای ناکارآمدی در آستانه انتخابات است که همواره توانسته بر منحنی میزان 

مشارکت مردم در انتخابات اثرگذار باشد.
با چنین مقدمه ای، می توان وضعیت کنونی مشارکت سیاسی کشور را با توجه به 
شرایط داخلی و خارجی مورد ارزیابی قرار داد تا از رهگذر آن بتوان نقش هر کدام از 

عوامل را در میزان حضور مردم در انتخابات با تقریب هایی روشن کرد.
نقش عوامل بین المللی و تحریم ها در انتخابات

در حال حاضر کشور از نظر سطح نزاع های بین المللی و دیپلماسی، در شرایط 
مطلوبی نسبت به گذشته قرار دارد، چه آنکه دیپلماسی تقابل در گذشته، به 
دیپلماسی فعال دولت، مبتنی بر روابط سازنده با حفظ منافع ملی تغییر شکل یافته 
است و این مساله به گونه ای پیش رفت که علاوه بر دستاورد تاریخی برجام در دولت 
تدبیر و امید، اجماع جهانی علیه ایران را به اجماعی برای همراهی با ایران تبدیل 
کرد؛ شاهد مثال آن هم بعد از خروج ایالات متحده از برجام بود که برای نخستین 
بار در تاریخ شکل گیری سازمان ملل، واشنگتن در چند تلاش پی درپی علیه ایران، 

با مخالفتی قاطع از سوی همه کشورهای دنیا حتی هم پیمانانش روبرو شد.
اما تحریم های اقتصادی گسترده علیه مردم ایران، از آن دست عواملی است که 
تاثیری مستقیم بر شرایط داخلی کشور گذاشته است که فارغ از سوگیری های 
سیاسی و جناحی، با تبیین درست نقش آن بر وضعیت کشور، می تواند موجب 
همبستگی بیشتر داخلی و اجماع و انسجام ملی شود و همین مساله انگیزه مردم 
را برای مشارکت فعال در تصمیم گیری های سیاسی بالا ببرد، مگر آنکه بعضی از 
جریان های سیاسی با هدف منافع گروهی خود، آدرس غلط به مردم بدهند و آثار 
انکارناپذیر تحریم ها را به عوامل دیگری فرافکنی کنند، آن هم در شرایطی که همان 
جریان ها در همه روزهای پس از برجام، همنوا با برخی مخالفان خارجی برجام، در 

تخریب این دستاورد ملی، نقش داشته اند.
بعضی  نقش  نمی توان  بین المللی  عوامل  دیگر  واکاوی  در  و  دیگر  سوی  از 
جریان های داخلی را در تسریع و تسهیل فرایندهای تحریمی یا خودتحریمی 
نادیده گرفت که از آن میان می توان به بعضی تعلل ها و سنگ اندازی ها در تصویب 
قوانین مورد تاکید دولت مرتبط با FATF اشاره داشت که در عمل کشور را در 
مسیری قرار داد که خسارت های اقتصادی قابل تاملی را به مردم تحمیل کرد و 
حالا با هویدا شدن پیامدهای چنین تصمیم هایی که در مخالفت با سیاست های 
دولت گرفته شد، دوباره روند آدرسِ غلط دادن از سوی همان جریان ها دنبال 

می شود تا وضعیت کنونی را بر ناکارآمدی های دولتی فرافکنی کنند.
عوامل سیاسی داخلی چه نقشی در مشارکت سیاسی دارند؟

در واکاوی عوامل داخلی موثر بر میزان مشارکت سیاسی مردم نیز همانطور که 
پیشتر اشاره شد اعتماد سیاسی و احساس اثربخشی سیاسی، پیوند مستقیمی با 
حضور مردم در انتخابات دارد. این عوامل زمانی دچار خدشه می شوند که انتظارات 

مردم از مسئولان انتخابی برآورده نشود.
به گزارش ایرناپلاس، در این میان نمی توان این نکته را نادیده گرفت که اداره 
کشور براساس قانون اساسی، زنجیره ای به هم پیوسته از عملکرد نهادها و قوای 

مختلفی است که هر کدام می توانند بر موفقیت دیگر دستگاه، اثرگذار باشد. نمونه 
آن را می توان در رابطه مستقیم قوه مجریه و مقننه دانست به طوری که اگر قوانین 
مورد تصویب مجلس، از سوی دولت به درستی اجرا نشود، یا بالعکس قوانین مورد 
نیاز کشور که به صورت لوایح مختلف از سوی دولت برای تبدیل شدن به قانون 
به مجلس ارائه می شود، مورد بی توجهی قرار گیرد، عملا چرخه انتظارات مردم از 
مسئولان انتخابی، دچار گسست می شود و زمانی که علت این گسست به درستی 
برای مردم تبیین نشود، اعتماد سیاسی و احساس اثربخشی سیاسی با کاهش 
چشمگیر مواجه می شود که تاثیر مستقیم آن بر میزان مشارکت مردم در انتخابات 

خواهد بود.
کلید انتخابات در سبد اقتصاد

عوامل اقتصادی همچون نرخ تورم، میزان رشد اقتصادی، نرخ بیکاری و دیگر 
شاخص های اقتصادی نیز از دیگر عوامل موثر داخلی بر میزان مشارکت مردم 
است، به طوری که هر کدام از این عوامل می توانند مشارکت مردم را افزایش یا 
کاهش دهند. با این حال عوامل اقتصادی در شرایط ایزوله و آزمایشگاهی بر 
انتخابات اثرگذار نیست بلکه شرایط، عوامل و نتایج آن نسبت با دیگر شرایط 
سیاسی و بین المللی، تعیین کننده  میزان اثرگذاری این عوامل در مشارکت مردم 

است.
در واقع زمانی مردم با افول شاخص های اقتصادی، از صندوق های رأی ناامید 
می شوند که این شرایط را ناشی از ناکارآمدی مسئولان کشور بدانند اما اگر از نقش 
دیگر عوامل نظیر عامل بیرونی مانند فشارهای خارجی، تحریم های بین المللی و 
بحران های غیرقابل پیش بینی مانند وقوع سیل، زلزله یا پدیده هایی همچون شیوع 

کرونا آگاه باشند، ارزیابی دقیق تری از شرایط خواهند داشت.
شرایط اقتصادی امروز کشور، به اعتراف بسیاری از مسئولان دولتی، با حد 
مطلوب و مورد انتظار مردم فاصله معناداری دارد و مسئولان نیز بارها از وقوف به این 
مساله صحبت کرده اند، با این حال نمی توان نقش تحریم های بی سابقه اقتصادی 
علیه مردم را نادیده گرفت آن هم در شرایطی که بحران کرونا و آثار جهانی اقتصادی 
آن نیز ضمیمه این تحریم ها شد و فشارهای اقتصادی مضاعفی را به کشور تحمیل 

کرد.
اینکه چه میزان از وضعیت اقتصادی کنونی کشور، ناشی از عوامل بیرونی است و 
چه میزان ناشی از ناکارآمدی های مسئولان اجرایی، موضوعی است که به سنجش 

مقایسه ای در شرایط بدون تحریم و شرایط پس از آن نیاز دارد.
بعد از موفقیت بزرگ دستگاه دیپلماسی دولت تدبیر و امید در امضا و اجرای 
برجام و رفع همه تحریم های سازمان ملل، رونق اقتصادی و بهبود شاخص ها 
در کشور هر روز با روند رو به رشد مواجه بود، به طوری که در سال ۱395 ایران 
بالاترین نرخ رشد اقتصادی در بین 25 اقتصاد بزرگ و قابل اعتنای جهان را به خود 
اختصاص داد که همین مساله به تنهایی از میزان موفقیت و کارآمدی دولت در 

احیای اقتصادی کشور حکایت می کند.
اینکه در سال های بعد، بعضی عوامل خارجی مانند خروج ترامپ از برجام 
و بعضی عوامل داخلی مانند مخالفت های جناحی با برجام و بعضی اقدامات و 
تصمیم های خودتحریمی خارج از مجموعه دولت، شرایط را به سمت کنونی سوق 
داد، عملا عواملی خارج از ارزیابی عملکرد و کارآمدی مسئولان دولتی به شمار 
می رود. آن هم در شرایطی که با وجود تحریم های بی سابقه، دولت همچنان روند 
اتکا بر اقتصاد داخلی و افتتاح پروژه های بزرگ ملی و اقتصادی را با جدیت دنبال 
کرد تا میراث آن برای دولت های بعد باقی بماند و آرزوی دیرینه اقتصاد بدون نفت 

را محقق کند.
جریان های به دنبال مأ یوس کردن مردم

اما در پایان، عامل دیگر یعنی اثرپذیری بخش هایی از جامعه، از فضاسازی های 
ناکارآمدی  القای  و  ناامیدی  تزریق  مایوس کننده،  اظهارات  قالب  در  رسانه ای 
در آستانه انتخابات را باید مورد توجه قرار داد که می تواند همه عوامل قبلی را 

تحت الشعاع قرار دهد.
زمانی که ارزیابی درستی از عوامل خارجی و داخلی موثر بر وضعیت امروز کشور 
ارائه شود، می توان با رصد فعالیت های رسانه ای و اظهارات جریان ها و چهره های 
سیاسی، به حرکت آن ها بر مدار واقعیت ها یا بالعکس بر مدار فضاسازی های 
انتخاباتی پی برد؛ در حالت نخست یعنی حرکت بر مدار واقعیت ها، می توان امیدوار 
بود که مردم نیز با آگاهی از شرایط و درک درست عوامل مختلف موثر در بروز شرایط 
امروز کشور، هر چه بیشتر بر مشارکت سیاسی، برای بهبود اوضاع کشور تاکید 
داشته باشند؛ اما در حالت دوم یعنی زمانی که جریان ها و چهره های سیاسی، 
فضاسازی های انتخاباتی خود را مبتنی بر تزریق ناامیدی، القای ناکارآمدی و 
فرافکنی نقش مخرب خود در بروز برخی بحران ها دنبال کنند، نمی توان انتظار 

داشت که مشارکت مردم در انتخابات چشمگیر باشد.
حال با چنین تحلیلی، می توان جریان هایی را شناسایی کرد که با عنوان های 
ماهی  دولت،  ناکارآمدی  القای  و  ناامیدی  تزریق  ضمن  کشور،  درون  مختلف 
انتخاباتی خود را از آب گل آلود فضاسازی های رسانه ای و سیاسی، صید می کنند. 
جریان هایی که دست برقضا موفقیت خود در رسیدن به کرسی های انتخاباتی را 

همواره در حضور کمرنگ مردم در انتخابات دیده اند.

تحلیلی از عوامل موثر بر میزان مشارکت سیاسی در کشور؛

چه جریان هایی به دنبال کاهش حضور مردم در انتخابات هستند؟

سیاسی  نظر  از  حساسی  شرایط  در  کشور  روزها  این 
واقتصادی به سر می برد، شرایطی که به گفته بسیاری از 
تحلیل گران، در طول سال های پس از انقلاب بی سابقه بوده 
است. از یک سو تحریم های اقتصادی ایالات متحده علیه 
مردم ایران در شدیدترین و خصمانه ترین وضعیت قرار دارد و 
از سوی دیگر، بیماری کرونا همچون دیگر کشورها، ایران را 

نیز با مشکلات زیادی روبرو کرده است. 
در چنین شرایط ویژه ای که با اعمال شدیدترین تحریم های 
اقتصادی و به زعم سردمداران کاخ سفید فشار حداکثری 
علیه ایران، براساس پیش بینی های کارشناسان بین المللی، 
انتظار می رفت ایران در برابر خواست ایالات متحده به زانو 
منابع موجود در کشور  با کمترین  و  تدبیر  با  درآید، دولت 

توانست رویای ترامپ را نقش بر آب کند.
کارزار فشار حداکثری با تحلیل های جان بولتون و دیگر 
اندیشکده های جنگ طلب ایالات متحده، ادعا داشت تحریم 
گسترده اقتصاد ایران باعث خواهد شد که جمهوری اسلامی 
ناچار به گفت وگو برای توافق جدید با آمریکا شود، حالا دو 
سال و نیم مقاومت ایران در سایه مدیریت دشوار داخلی و 
دیپلماسی هوشمندانه، نتایج را خلاف انتظار کاخ سفید رقم 

زده است.
اما نکته دیگر در ارتباط با توانایی کشور در عبور از شرایط 
بحرانی امروز، کارآمدی داخلی و هماهنگی و انسجام نیروها 
و نهادهای درون کشور برای تحقق هدفی ملی یعنی اعتلای 
کشور، عزت و سربلندی در دنیا و مهم تر از همه آسایش و رفاه 
مردم است. تردیدی نیست در چنین شرایطی انسجام داخلی 
کارگزاران نظام، نه تنها می تواند دستیابی به اهداف مورد 
نظر را تسریع کند، بلکه با توجه به وضعیت ویژه اقتصادی و 

بین المللی، چنین انسجامی ضرورتی انکارناپذیر است.
ناگفته پیداست که دولت به عنوان اصلی ترین مسئول تحقق 
اهداف کشور در شرایط امروز کشور، تاکنون با همه بضاعت 
بین المللی  و محرومیت های  به کمبودها  علم  با  و  موجود 
توانسته برنامه های شوم کاخ سفید را عقیم بگذارد اما در این 
مسیر، زمانی که بعضی جریان ها، با اهداف جناحی سنگ 
پیش پای دولت بگذارند نمی توان انتظار داشت که در کارزار 

نابرابر فشار حداکثری، با همه توان به مقابله برخیزد.
حاکمیت جمهوری اسلامی، براساس قانون اساسی در 
تقسیم وظایفی مشخص، قوای سه گانه را با مسئولیت هایی 
تعریف شده در جهت تحقق اهداف واحد کشور تعریف کرده 
است و این مسئولیت ها در شرایط ویژه ای مانند امروز، از 

حساسیت های دوچندان برخوردار است.
در  که  است  سه گانه ای  قوای  همان  از  یکی  مقننه  قوه 
شرایط حساس امروز، نه تنها می تواند، بلکه ضرورت دارد 
معیشت  تامین  هدف  با  دولت  اقدامات  هم افزای  بازوی 
مردم و مقابله با تهدیدهای دشمنان کشور باشد. اختیارات 
مجلس  به  اساسی  قانون  براساس  که  مسئولیت هایی  و 
تفویض شده، نه اهرمی برای پیشبرد منافع  فردی، جناحی و 
گروهی، بلکه ابزاری برای تامین منافع ملی همسو با اهداف 

کلان کشور است.
این موضوع تنها به حیطه قانون گذاری محدود نمی شود؛ 
اظهارنظرها، اقدامات، سفرها و تحرکات سیاسی نمایندگان 
نیز زمانی که در جهت منافع جناحی و سیاسی یک گروه 
خاص یا مقابله با جناح سیاسی دیگر، به کار گرفته شود، عملا 

از رسالت اصلی نمایندگی دور می شود.
اصل هشتاد و چهارم قانون اساسی تصریح دارد که هر 
نماینده در برابر همه ملت مسئول است. چنین مسئولیتی 
اگر دچار فراموشی شود، به ماهیت نمایندگی خدشه وارد 
می کند زیرا بنای خود بر قانون اساسی را زیر پا گذاشته و 
عملا نمی توان اقداماتی مغایر با قانون اساسی را در مسیر 
منافع ملی دانست. نمایندگان مجلس می دانند که براساس 
قانون اساسی در برابر ملت مسئول هستند، بنابراین حفظ 
منافع ملی و بهبود وضعیت مردم را نه در مقام اظهارنظرها 
و شعارها بلکه در حیطه عمل به نمایش بگذارند؛ بر کسی 
پوشیده نیست که اصلی ترین محمل تحقق چنین عملی، 
قانون گذاری در راستای نیازهای امروز کشور و با هدف رفع 

مشکلات و بهبود زیست مردم است.
مجلسی که عنوان انقلابی را با خود یدک می کشد، بیش 
از پیش باید بار چنین مسئولیتی را بر دوش خود احساس 
کند و بی آنکه نیازی به نقدهای رسانه ای باشد، در فرایندی 
خودانتقادی باید به تشریح عملکرد 5 ماهه خود بنشیند که 
کدام قوانین را در راستای حل مشکلات مردم به تصویب 

تا  دارد  انتظار  عمومی  افکار  راستا  این  در  است.  رسانده 
نمایندگان گزارشی از قوانین مصوب خود برای حل مشکلات 
مردم در نزدیک به ۱50 روز از عمر مجلس یازدهم ارائه دهند.
مردم از حکومت و به طور خاص از صاحبان کرسی های 
انتخابی انتظار دارند تا نیازهای آن ها را با عملکرد درست و نه 
فقط در مقام شعار برآورده کنند؛ جامعه امروز به اندازه کافی 
به آگاهی رسیده است و می داند در کنار مردم بودن، به معنی 
تبلیغاتی در حضور مردم  فیلم های  و  یادگاری  عکس های 
نیست، در کنار مردم بودن یعنی از درد مردم آگاه بودن و برای 
آن اقدام عملی کردن است،  در غیر این صورت عکس ها و 
فیلم های تبلیغاتی چیزی جز مصرف انتخاباتی برای جناح ها 

و گروه های خاص نداشته و ندارد.
بیش  نیز  کرونا  بیماری  خاص  شرایط  دیگر  سوی  از 
نیازمند  بهداشتی،  پروتکل های  با  مغایر  حضورهای  از 
تصمیم های کارشناسی، عقلانی و رفع کننده مشکلات مردم 
است، در غیر این صورت مسئولیت  داشتن به معنی زیر پا 
گذاشتن این پروتکل ها نیست و نمی توان آن را به نام با مردم 

بودن تعبیر کرد.
بدون شک، چنین مسئولانی نیازمند آن هستند که فارغ 
از بعضی رویکردهای شعاری، با الگو گیری از رهبر معظم 
انقلاب که از نخستین روزهای اعلام پروتکل های بهداشتی 
از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا،  پایبندی به آن ها را به عنوان 
کنند.  پیروی  گذاشتند،  نمایش  به  عقلانیت  اصلی  نماد 
البته پایبندی به این اصول، هرگز به این معنای پیگیری رفع 

مشکلات مردم و مطالبات آن ها نبوده و نیست.
انتظار از نهاد قانونگذار که این روزها خواسته یا ناخواسته 
با فاصله گرفتن از مسئولیت اصلی خود در قانون گذاری و 
تصویب لوایح و طرح های اولویت دار، به تریبونی برای ایجاد 
اختلاف افکنی تبدیل شده، این است که اگر فشار حداکثری 
ایالات متحده نتوانست آرزوهای کاخ سفید در مورد ایران 
را محقق کند، نگذارند اختلاف افکنی ها در جهت تحقق 
رویای دشمنان به اسب تروای آنها بدل شود؛ در واقع، در این 
شرایطی، تلاش برای حفظ انسجام ملی و دوری از پیشبرد 

منافع جناحی و گروهی، یک وظیفه همگانی است.

حفظ انسجام ملی و دوری از پیشبرد منافع جناحی  وظیفه همگانی ؛ 

اختلاف افکنی ها را اسب تروای دشمنان نکنیم
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همانا اسلام پاکیزه است. پس شما 
هم پاکیزه باشید؛ زیرا جز شخص پاکیزه 

کسی به بهشت نمی رود.
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طرح:مهدی عزیزی

پشت پرده افزایش جولان کرونا در کشور! 

5۰ هزار تا یک میلیون تومان؛ جرایم کرونایی 
 رئیس جمهور با اعلام میزان جریمه های مصوب برای افرادی که دستورالعمل های بهداشتی را رعایت 
نمی کنند، گفت: خروج فرد مبتلا از قرنطینه 200 هزار تومان و نزدن ماسک به محض خروج از خانه 50 
هزار تومان جریمه به دنبال دارد.روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با تاکید بر لزوم انسداد مسیر 
انتقال ویروس کرونا تصریح کرد: طبق مصوبات امروز ستاد ملی مقابله با کرونا؛ به محض آنکه شخصی 
از ابتلای خود به کرونا مطلع شد، موظف است بلافاصله به محل کار و خانواده خود اطلاع دهد، باید دو 
هفته در قرنطینه بماند و حق ندارد از قرنطینه خارج شود.رئیس جمهور گفت: در صورت تخلف فرد مبتلا و 
خروج وی از قرنطینه، متخلف به پرداخت 200 هزار تومان برای هر نوبت تخلف جریمه می شود، ساز و کار 
اعمال این جریمه ها و سامانه مربوطه مشخص شده و وزارت بهداشت و درمان نیز مسئول است و جریمه ها 
نیز به حسابی که از سوی این وزارتخانه اعلام خواهد شد، واریز می شود و اگر متخلف جریمه خود را پرداخت 
نکند از طرق دیگر به عنوان بدهکاری فرد محسوب خواهد شد. روحانی گفت: افراد متخلف در اصناف 
در مرحله اول تذکر دریافت می کنند، در مرحله دوم 300 هزار تومان جریمه و در صورت ادامه تخلفات 
یک میلیون تومان جریمه خواهند شد، در صورت ادامه این روند در مرحله چهارم کسب و کار فرد متخلف 

پلمپ خواهد شد.
 

تکذیب ادعای تفکیک استان فارس 
 مدیرکل تقسیمات کشوری وزارت کشور در واکنش به انتشار برخی ادعاها مرتبط با تقسیمات کشوری، 
اعلام کرد: طرح تفکیک استان فارس کذب محض است و وزارت کشور هیچ برنامه ای در این خصوص 
ندارد و مطرح کنندگان این ادعای کذب را تحت پیگرد قانونی قرار می دهد. به گزارش روز شنبه ایرنا از 
پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور؛ »زهرا احمدی« ضمن تکذیب وجود هر گونه طرح تقسیماتی در سطح 
تشکیل استان های جدید، شایعات و مدعاهای مربوط به طرح تفکیک استان فارس را کذب محض خواند و 
اظهار کرد: اخیرا در برخی رسانه ها و شبکه های اجتماعی، شایعات و مدعاهایی کذب از سوی افراد مبنی بر 
قطعی شدن طرح تفکیک استان فارس مطرح شده، به صراحت اعلام می کنم وزارت کشور هیچ برنامه ای 
برای تفکیک این استان و یا تشکیل استان های جدید ندارد.مدیرکل تقسیمات کشوری وزارت کشور،  
افزود:  طرح این نوع مدعاها، یا ناشی از اغراض و منافع خاص برخی افراد است یا از سر جهل نسبت به 

فرایندهای پیچیده و تخصصی تقسیمات کشوری و نیز ناآگاهی از ترتیبات اداری مرتبط مطرح می شود.
 

رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس نهم بازداشت شد
 نصرالله پژمان فر رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی طی اظهارنظری اعلام کرد که یکی از 
اعضای قبلی کمیسیون اصل 90 پارلمان دستگیر شده است.پژمان فر در این اظهارنظر در پاسخ به این سوال 
که »از روسای کمیسیون های اصل 90 کسی بوده که خودش دچار خطا و فساد شود؟«، گفت: اینها را باید 
دستگاه های امنیتی پاسخ دهند ولی یکی از افرادی را داریم که چند روز قبل شنیدم، ایشان دستگیر شدند 
و کارهای اینچنینی را انجام می دهند.پیگیری های خبرنگار فارس حکایت از این دارد که فرد مورد اشاره 
پژمان  فر، محمدعلی پورمختار نماینده سابق مجلس شورای اسلامی و رئیس کمیسیون اصل 90 پارلمان 
در مجلس نهم است که مدتی است توسط دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی بازداشت شده است.پورمختار 

برای شرکت در انتخابات مجلس یازدهم هم ثبت نام کرده بود که از سوی شورای نگهبان ردصلاحیت شد.

ضرغامی: روحانی سلام و علیک نمی کند
عزت الله ضرغامی در پاسخ به سوالی پیرامون نوع درگیری ها با رئیس جمهور در جلسات با بیان اینکه 
روحانی سلام و علیک نمی کند، گفت: حضرت آقا وقتی وارد جلسات می شوند، پروتکلشان این است که 
اول با یکی دو نفر از بزرگان آن جلسه سلام و علیک می کنند و سپس از نفر اول شروع می کنند و یک دور 
کامل چشم در چشم طوری که همه منتظر هستند که نوبتشان برسد، سلام و علیک می کنند و حتی به 
برخی واکنش جدی تری دارند.وی با تاکید بر اینکه آقای روحانی اصولا سلام و علیک نمی کنند، ولی اواخر 
بهتر شده است، تصریح کرد: ایشان عصبانی که می شود، سرش را پایین می اندازد، سرخ و ناراحت می شود 

و بعد بد و بیراه می گوید و تمام می شود و دعوای ایشان با آقای رحیم پور هم همین طور بود.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم  تاکید کرد

ممنوعیت دفن اموات کرونایی 
در داخل شهر

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم با تأکید بر ممنوعیت دفن 
اموات کرونایی در داخل شهر، گفت: شهروندان بعد از دریافت گواهی فوت 

و تسویه حساب با بیمارستان برای انتقال متوفا با ۱530 تماس بگیرند.
سید سیف الدین موسوی نیارکی با توجه به آغاز موج سوم بیماری کرونا 
در قم، اظهار داشت: مردم باید برای آگاهی از مراحل اداری لازم برای 
متوفا با ۱530 تماس بگیرند. مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری 
قم زمان اطلاع رسانی دقیق به بهشت معصومه)س( و تماس با ۱530 را 
بعد از دریافت گواهی فوت و تسویه حساب با بیمارستان اعلام کرد و افزود: 
متوفا بعد از طی این مراحل در بیمارستان می تواند به بهشت معصومه)س( 
انتقال داده شود. موسوی نیارکی ادامه داد: بیمارستان بعد از اتمام مراحل 
اداری با بهشت معصومه)س( تماس می گیرد اما بعد از انتقال نیز گاهی 
نیازمند بررسی و تأیید پزشک قانونی بوده که می تواند زمان بر باشد. وی از 
مردم خواست بعد از پایان تمام مراحل اداری زمان تشیع جنازه را مشخص 
کنند و تأکید کرد: با توجه به شیوع بیماری کرونا از ازدحام و دعوت از 
خویشاوندهای خود خودداری کرده و مراسم را با کمترین افراد برگزار کنند. 
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم از ممنوعیت دفن کرونا، 
شبه کرونا و بیماری حاد تنفسی در آرامستان های داخل شهر خبر داد و 
گفت: متأسفانه باوجود همه قوانین و مقررات برای رعایت پروتکل های 
بهداشتی هنگام دفن، هنوز مردم اصرار برای انتقال متوفا به داخل شهر 
دارند. موسوی نیارکی نحو دفن اموات کرونایی را در بخش ها و دهداری ها 
توضیح داد و تصریح کرد: درصورتی که بخش دار یا دهدار به صورت کتبی 
اعلام کند که هنگام دفن تمام پروتکل های بهداشتی رعایت می شود، 
اجازه خروج متوفا از بهشت معصومه صادر خواهد شد. وی حضور نماینده 
مرکز بهداشت را در آرامستان لازم دانست و خاطرنشان کرد: یکی از دلایل 
عدم اجازه دفن در سایر آرامستان ها نبود نماینده مرکز بهداشت و نظارت 
بر مراحل دفن متوفا است. مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری 
قم با تأکید دوباره بر عدم حضور شهروندان در مراسم تشیع جنازه، بیان 
کرد: گرفتن مراسم سر مزار باید با حداقل افراد برگزارشده و همه افراد از با 
ماسک، دستکش و مواد ضدعفونی کننده استفاده کنند. موسوی نیارکی 
هزینه دفن در قطعه 42 ویژه کرونا را رایگان اعلام کرد و ادامه داد: طبق 
مصوبه شورای اسلامی شهر قم برای دفن در سایر قطعات باید هزینه قبر با 

20 درصد تخفیف پرداخت شده و همچنین تطهیر نیز رایگان است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مطرح کرد 

وضعیت مطلوب پردیسان 
از نظر سرانه فضای سبز

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به سرعت 
توسعه فضای سبز در منطقه 8 شهرداری قم، گفت: بوستان عترت بعد از 
بوستان استقلال دومین بوستانی است که در چند هفته گذشته در منطقه 
پردیسان افتتاح شده است. به گزارش واحد روابط عمومی سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم، پیام جوادیان با توجه به برنامه های جامع شهرداری 
قم در توسعه فضای سبز در چند سال اخیر، اظهار داشت: منطقه پردیسان 
امروز رشد بسیار خوبی که در توسعه فضای سبز داشته نزدیک ترین سرانه 
را به استاندارد جهانی دارا است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم سرانه فضای سبز منطقه 8 شهرداری را عددی نزدیک به 23 
مترمربع اعلام کرد و افزود: سرانه استاندارد جهانی عددی برای 25 مترمربع 
به ازای هر نفر بوده که منطقه پردیسان به این عدد بسیار نزدیک شده است. 
جوادیان از افتتاح بوستان عترت در پردیسان خبر داد و گفت: بوستان عترت 
بعد از بوستان استقلال دومین بوستانی است که در چند هفته گذشته در 
منطقه پردیسان افتتاح شده است. وی مساحت بوستان عترت را 32 هزار 
مترمربع عنوان و بیان کرد: این بوستان در بلوار بهشت و در خیابان عترت 
واقع شده و در مدت یک سال و نیم عملیات عمرانی آن به پایان رسیده است. 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: آماده سازی 
بستر بوستان و طراحی آن هم زمان با عملیات عمرانی آغازشده و خدمات 
متنوعی مانند زمین بازی کودکان، زمین ورزش، مسیر دوچرخه سواری، 
آن  در  نشیمن  سکوی  و  بهداشتی  سرویس  نمازخانه،  پیاده روی،  مسیر 
و  قرارداد  موردبررسی  را  بوستان  گیاهان  نوع  جوادیان  است.  دیده شده 
تصریح کرد: فضای سبز بوستان شامل گیاهان پوششی، درختچه و درخت 
بوده که متناسب با اقلیم قم و پایدار در برابر گرما و کمبود منابع آب وخاک 
انتخاب شده است. وی سیستم آبیاری بوستان را سیستم تحت فشار اعلام و 
خاطرنشان کرد: بوستان عترت بااعتباری بیش از دو میلیارد تومان و در مدت 

یک سال و نیم احداث شده است.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خبرداد

اتمام عملیات احداث نهر عرضی 
شهرقائم)عج( 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: عملیات اجرای بیش از ۱00 متر 
احداث نهر عرضی با پوشش RPC جهت دفع و هدایت آب های سطحی در 

تقاطع محله شهرقائم)عج( و بلوار شهید کبیری به اتمام رسید.
علیرضا اقبالیان اظهار داشت: اجرای هرچه سریع تر فعالیت های عمرانی، 
خدماتی و ترافیکی بر مبنای رویکرد مدیریت شهری در راستای تأمین رفاه، 
آسایش و جلب رضایت شهروندان اصلی ترین هدف شهرداری منطقه پنج 
است. مدیر منطقه پنج شهرداری قم افزود: اتمام عملیات اجرای بیش از 
۱00 متر احداث نهر عرضی با پوشش RPC جهت دفع و هدایت آب های 
بلوار شهید کبیری می تواند  و  تقاطع محله شهرقائم)عج(  در  سطحی 
بخش عمده ای از مشکلات چندین ساله آبگرفتگی و نشست و نفوذ آبهای 
سطحی را مرتفع سازد. اقبالیان با اشاره به اهمیت خدمت رسانی در مناطق 
کم برخوردار شهری، تصریح کرد: با هدف ایجاد آسایش و بهداشت عمومی 
و افزایش رضایتمندی شهروندان احداث انهار در دستور کار قرار گرفته تا 

مشکل آبگرفتگی در این منطقه حل شود.

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم عنوان کرد

حفظ سرمایه های ملی با رعایت 
مقررات ملی ساختمان 

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: اجرای 
مقررات ملی ساختمان موجب می شود منافع ملی ناشی از حفظ و افزایش 
بهره وری از سرمایه گذاری های ملی و همچنین حفظ جان و منافع عمومی 
بهره برداران ساختمانها بر منافع سازمانی دستگاه های اجرایی و یا منافع 
ملت های محلی و همچنین منافع فوری سرمایه گذاران ترجیح داده شود.
علی اکبر رحیمی با اشاره به ضرورت پدافند غیرعامل در تامین امنیت 
یک شهر و کشور، اظهار داشت: پدافند غیرعامل مجموعه ای از اقدامات 
غیر مسلحانه ای است که به کارگیری آن ها، موجب افزایش بازدارندگی، 
فعالیت های ضروری  تداوم  ملی،  پایداری  ارتقاء  پذیری،  آسیب  کاهش 
و تسهیل مدیریت بحران در مقابل تهدیدها و اقدام های نظامی دشمن 

می شود.

استاندار قم میزان پایین رعایت محدودیت ها و پروتکل های بهداشتی از سوی 
مردم را غیرقابل قبول دانست و گفت: تا زمانی که مردم مشارکت خود را بیشتر 

نکنند نمی توانیم در کنترل بیماری موفق باشیم. 
جمع  در  کرونا  ملی  ستاد  جلسه  حاشیه  در  دیروز  صبح  سرمست  بهرام 
خبرنگاران ضمن تقدیر از همراهمی هیئت های مذهبی و اصناف در رعایت 

اظهار  اربعین  ایام  در  شده  اعمال  محدودیت های  و  بهداشتی  پروتکل های 
داشت: متاسفانه وضعیت در استان قم از حیث بیماری کرونا بحرانی است 
و ممنوعیت هایی که طی روزهای گذشته اعمال  از همین رو محدودیت ها 
شده بود برای این هفته تمدید شد. استاندار قم افزود: انتظار داریم با رعایت 
این محدودیت ها بتوانیم با موفقیت و کمترین آمار بیماری بحران را پشت سر 

بگذاریم.
وی با اشاره به اعمال محدودیت های ستاد ملی برای تهران خاطرنشان کرد: 
این محدودیت ها اعم از الزامی شدن ماسک و اعمال جریمه برای متخلفان 
بصورت آزمایشی اجرایی می شود، برای استان ها تشدید نظارت ها و اعمال 
جرایم برای کسانی که محدودیت ها را رعایت نمی کنند در نظر گرفته شده است.
سرمست با تاکید براینکه طی این روزهای وسایل حمل و نقل عمومی مشمول 
نظارت های شدیدتری می شوند که شهرداری در این زمینه وظایفی بر عهده 
دارد خاطرنشان کرد: صنوف نیز در صورت عده رعایت محدودیت ها جرائم 

سنگینی متحمل خواهند شد.
استاندار قم با بیان اینکه در ادارات رعایت از ماسک الزامی است به طوری که از 
ورود افراد فاقد ماسک ممانعت به عمل می آید ادامه داد: پس از ابلاغ ستاد ملی 

همه این محدودیت ها و مصوبات اطلاع رسانی می شود.
وی وضعیت قم را قرمز اعلام کرد و گفت: این محدودیت ها تا زمان کنترل 
بیماری ادامه خواهد داشت، چرا که تعداد بستری ها و فوتی ها بالاست که 
این موضوع جای نگرانی دارد. سرمست میزان پایین رعایت محدودیت ها و 
پروتکل های بهداشتی از سوی مردم را غیرقابل قبول دانست و گفت: تا زمانی 
که مردم مشارکت خود را بیشتر نکنند نمی توانیم در کنترل بیماری موفق باشیم.

استاندار قم تاکید کرد:

ادامه محدودیت ها تا کنترل بیماری کرونا

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

اجرای طرح فتح با دستگیری30 نفر سارق 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از اجرای طرح فتح با دستگیری30 نفر سارق، ۱6 اراذل واوباش و 

۱۷ خرده فروش مواد مخدر در قم خبر داد.
 سرهنگ بهادر اسماعیلی  اظهارداشت : در راستای اجرای طرح فتح در استان طی 48 ساعت گذشته 
طرح برخورد با مخلان نظم و امنیت، سارقان، خرده فروشان مواد افیونی و اراذل واوباش در محلات آلوده 
شهر قم اجرا شد. وی گفت: حاصل اجرای این طرح 30 نفر سارق دستگیر و 36 فقره انواع سرقت اعم 
از خودرو و موتورسیکلت کشف شد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: ۱۷ نفر خرده فروش 
مواد مخدر نیز دستگیر و یک کیلو و 500گرم انواع مواد افیونی کشف شده و با دستگیری یک قاچاقچی 

حرفه ای مواد مخدر در آزادراه قم - تهران، 36 کیلوگرم تریاک نیز کشف شد.
اسماعیلی گفت: در راستای اجرای طرح فتح ۱6 نفر اراذل واوباش که با سلاح سرد نزاع دسته جمعی به 

راه انداخته بودند دستگیر و تحویل مرجع قضایی استان شدند.
کشف ۷۷ کیلو تریاک در عملیات مشترک پلیسی

جانشین فرمانده انتظامی استان قم همچنین از کشف ۷۷ کیلوگرم تریاک طی عملیاتی مشترک با پلیس 
استان لرستان خبر داد.  سرهنگ  اسماعیلی افزود: مأموران مبارزه با مواد مخدر استان با انجام اقدام های 
فنی و اطلاعاتی از اقدام قاچاقچی مبنی بر انتقال مواد مخدر با یک دستگاه تریلی از استان های جنوب 

شرقی کشور به سمت استان های غربی مطلع شدند و پیگیری موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.
وی خاطرنشان کرد: با اقدام های خاص پلیسی و تبادل اطلاعات به موقع با پلیس مبارزه با مواد مخدر 

استان لرستان، خودرو مذکور در یکی از محورهای مواصلاتی آن استان شناسایی و توقیف شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم اظهار داشت: مأموران در بازرسی از این خودرو، ۷۷ کیلوگرم تریاک 

کشف و متهم را دستگیر کردند که برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی تحویل شد.

مسئول روابط عمومی اورژانس قم:

۶0 درصد مصدومان حوادث رانندگی 
موتورسواران هستند

 مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: 60 درصد از مصدومان در 
حوادث رانندگی هفته گذشته این استان،  سرنشینان موتورسیکلت بوده اند. 

مسعود عبدی روز شنبه ، افزود: هفته گذشته 6 هزار و 86۷ تماس با مرکز اورژانس ۱۱5 قم برقرار و منجر 
به انجام 2 هزار و ۷4 ماموریت توسط کارشناسان این مرکز شد.

وی اضافه کرد: در این ماموریت ها،  2 هزار و ۱94 بیمار و مصدوم به مراکز درمانی قم منتقل شدند 
که 46۱ نفر از آن ها مصدومان ناشی از حوادث رانندگی بوده اند. وی ادامه داد: 292 نفر از مصدومان 
به دلیل شدت جراحات وارده به بیمارستان منتقل و ۱69 نفر نیز در محل حادثه درمان شدند. به گفته 
عبدی، هفته گذشته 354 تصادف در استان قم رخ داده که 284 تصادف در داخل شهر و ۷0 تصادف در 
محورهای مواصلاتی بوده است. وی خاطرنشان کرد: در حوادث هفته گذشته 2 نفر جان خود را از دست 
دادند. وی بیان کرد:هفته گذشته بالگرد اورژانس ۱۱5 قم 2 ماموریت انجام داد و توانست چهار مصدوم 
حوادث رانندگی که حال وخیمی داشتند را به بیمارستان شهید بهشتی منتقل کند. اورژانس ۱۱5 استان 
قم دارای22 پایگاه شهری، ۱8 پایگاه جاده ای، یک پایگاه هوایی، 6۱ دستگاه آمبولانس، ۱0 دستگاه 

موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد با 2۷0 نیروی انسانی است.
  

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

دستگیری سه سارق و کشف ۲3 خودرو مسروقه
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به دستگیری 3 نفر سارق خودرو در قم از کشف 23 فقره سرقت در 

این رابطه خبر داد. 
سید محمود میرفیضی اظهار کرد: در پی وقوع چندین فقره سرقت خودرو به شیوه ای که سارقان پس 
از سرقت و جدا کردن قطعات، خودروها را در سطح شهر رها می کردند، بلافاصله موضوع در دستور کار 
کارآگاهان پایگاه یکم پلیس آگاهی استان قرار گرفت. وی خاطرنشان کرد: کارآگاهان در ادامه با بررسی 
جغرافیای جرم و انجام اقدامات پلیسی 3 نفر را در این رابطه شناسایی و با هماهنگی مقام قضای استان 
در منزل شان دستگیر کردند. فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: سپس متهمان با انتقال به پلیس 
آگاهی در تحقیقات صورت گرفته با مشاهده مستندات موجود به 23 فقره سرقت خودرو اعتراف کردند. 
سردار میرفیضی اظهار کرد: در نهایت افراد به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شدند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

دستگیری عاملان نزاع با سلاح سرد
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری 4 تن از اراذل و اوباش و عاملان نزاع با سلاح سرد در کمتر 

از 24 ساعت در قم خبر داد. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت : در پی وقوع نزاع با سلاح سرد در حوزه استحفاظی 
کلانتری ۱۷، موضوع در دستور کار عوامل تخصصی این کلانتری قرار گرفت. فرمانده انتظامی شهرستان 
قم اضافه کرد: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی و در کمتر از 24 ساعت، 4نفر از اراذل و اوباش سابقه دار و 

عاملان درگیری در مخفیگاه شان دستگیر و تحویل مقام قضائی استان و نهایتاً روانه زندان شدند.
سرهنگ جعفریان اظهارکرد: پلیس با قاطعیت با اراذل و اوباش و افرادی که بخواهند نظم و امنیت 

عمومی را بر هم بزنند برخورد شدید خواهد کرد.

این  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
اخطار را می دهم که اگر درخصوص پروتکل های 
بهداشتی رعایت لازم صورت نگیرد ممکن است 
نیاز باشد کل شهر قرنطینه شده و محدودیت های 

بسیار بیشتری اعمال شود.
انگاری  عادی  اظهارداشت:  قدیر  محمدرضا   
مردم نسبت به این بیماری مشکلات بسیاری به 
دنبال داشته است در حالی که اگر ٩٥ درصد مردم 
ماسک بزنند شاهد کاهش شیوع بیماری خواهیم 

بود.
وی تصریح کرد: متاسفانه هنوز شاهد برگزاری 
تجمعات در شهر هستیم و عادی انگاری بسیار 
مشکل ساز است و این رویه منجر به این شده است 

که ما شاهد از دست دادن عزیزان خود باشیم.
بدون کمک مردم از کرونا عبور نمی کنیم

خصوص  در  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس   
اهمیت رعایت نکات بهداشتی گفت: همه موظف 

هستند که در برابر بیماری واگیردار رعایت لازم را 
داشته باشند و باید مردم هرچه بیشتر پروتکل های 

بهداشتی را رعایت کنند.
وی در خصوص تمدید محدودیت یک هفته ای 
برای برخی مشاغل گفت: اگر این روند ادامه یابد 
محدودیت های بشیتری باید داشته باشیم و اگر 
مدیریت استان و کادر درمان نبود ما از پیک اول هم 

بار مراجعه به مراکز درمانی بالاتر می شد.
قدیر تاکید کرد: این اخطار را می دهم که اگر 
رعایت لازم صورت نگیرد ممکن است نیاز باشد 
بسیار  و محدودیت های  قرنطینه شده  کل شهر 
بیشتری اعمال شود. رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
قم پیروزی بر کرونا را مشروط به رعایت همگانی از 

پروتکل های بهداشتی دانست.
حال 155 بیمار کرونایی در قم وخیم است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری 
از سخنان خود  گفت: در حال حاضر ۷69 نفر 

بستری مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بوده که 
حال ۱55 نفر آنها وخیم است. 

محمدرضا قدیر با اذعان به اینکه در 24 ساعت 
گذشته و منتهی به نوزدهم مهرماه ماه ۱34 نفر 
در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی 
و مشکوک به کرونا پذیرش شده اند اظهار کرد: از 
بین این افراد 86 بستری جدید در بخش ها و تحت 

نظر اورژانس بیمارستان صورت گرفته است.
وی بیان کرد: همچنین ٨١ نفر از کل بیمارانی 
ترخیص  بودند  بستری  روزهای گذشته  که طی 

شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر  ۷69 نفر بستری مشکوک به کرونا 
در بیمارستان ها بوده که حال ۱55 نفر آنها وخیم 

است.
وی درپایان گفت:در٢٤ ساعت گذشته ٧ بیمار 

کرونایی درقم جان خود را از دست داده اند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

پروتکل ها رعایت نشود قم قرنطینه می شود

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان قم گفت: طرح جامع یادمان شهدای کوه 
خضر طراحی شده و به تصویب رسیده و امیدواریم 
با اختصاص ردیف بودجه، ساخت این طرح هرچه 

زودتر انجام پذیرد. 
علی لقمان پور با بیان اینکه یادمان شهدای کوه 
خضر نبی، هیأت امنا دارد و برای این یادمان طرح 
جامعی در نظر گرفته شده است، گفت: اداره کل 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با همکاری 

شورای اسلامی شهر و شهرداری و سپاه امام علی 
بن ابی طالب )ع( طرح جامع یادمان شهدای کوه 
خضر را طراحی کرده و این طرح توسط کمیته فنی 

مستقر در شورای شهر به تصویب رسیده است.
 مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان قم در ادامه با اشاره به تصویب طرح جامع 
یادمان شهدای کوه خضر توسط هیأت امنا و ابلاغ 
آن، افزود: مجموعه شورای شهر و سپاه در این زمینه 
فعال هستند تا انشاالله طرح های تصویب شده این 

یادمان به سرانجام برسد.
شهدای  یادمان  که  نکته  این  بر  تاکید  با  وی   
به  استان  در  دیگر  یادمان های  با  نبی  خضر  کوه 
نبی  و مجاورت کوه خضر  مکانی  موقعیت  دلیل 
)ع( متفاوت است، یادآور شد: این ویژگی ها ما را 
نمی تواند به تنهایی در ساخت این یادمان پیش 
ببرد و مسئولین استان و شهر و هیأت امنای یادمان 
شهدای کوه خضر نبی )ع( همه سعی بر این داریم 

که طرح جامع این یادمان اجرا شود.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم :

طرح جامع یادمان شهدای کوه خضر ردیف بودجه می خواهد

مدیرکل بازرسی استان قم با اشاره به اولویت برنامه های این نهاد در سال 
99گفت: مبارزه با فساد اداری  از اولویت هایی است که در این زمینه هیچ 
گونه مسامحه ای با هیچ مسوول و مقامی نداریم و همه موظف به رعایت قانون 
هستند. حجت الاسلام طالبی ظهر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره 
به وظایف سازمان بازرسی اظهار کرد: نظارت بر حسن جریان امور و اجرای 

صحیح قانون هدف اصلی این نهاد قضایی است.
وی با بیان اینکه بازرسی از تمام دستگاهای دولتی و غیردولتی برعهده 
سازمان بازرسی است، تصریح کرد: شهرداری ها و بانک های خصوصی از 

جمله نهادهایی هستند که اقدامات آنها مورد نظارت قرار می گیرد.
از تولیدکنندگان و صنعت گران حمایت می کنیم

مدیرکل بازرسی استان قم با اشاره به اولویت برنامه های این نهاد در سال 
99 بیان کرد: مبارزه با فساد اداری  از اولویت هایی است که در این زمینه هیچ 
گونه مسامحه ای با هیچ مسوول و مقامی نداریم و همه موظف به رعایت قانون 
هستند. وی با بیان اینکه در زمینه مبارزه با فساد کوچکترین کوتاهی نخواهیم 

کرد،گفت: پیگیری سوء جریان ها از مهمترین وظایف این سازمان است.
طالبی با عنوان اینکه سیاست ما حمایت از رونق تولید است، تصریح کرد: 

بازرسان توجیه شدند که در مقابل تولیدکنندگان و صنعت گران قرار نگیرند و 
همچنین از نرمش های قانونی به نفع تولیدکنندگان استفاده می کنیم.

طالبی با عنوان اینکه به هیچ وجه کوتاهی برخی دستگاها را  در این زمینه 
پدیرفته نیست، بیان کرد: برخی دستگاها کوتاهی خودشان را بر گردن 

سازمان بازرسی می اندازند.
ماهیانه  162  فقره  شکایت به این سازمان ارجاع می شود

وی با اشاره به شمار شکایت های ارجاعی به سازمان بازرسی در 6 ماه 
نخست سال  99 گفت: 9۷3 فقره  شکایت به این سازمان شده که به صورت 
میانگین  ۱62  فقره  شکایت در هر ماه انجام شده است. مدیرکل بازرسی 
استان قم با اشاره به پنج دستگاهی که بیشترین شکایات را داشتند، تصریح 
با 80 فقره  با  ۱6۷ فقره گزارش، دانشگاه علوم پزشکی  کرد: شهرداری 
گزارش، تامین اجتماعی با 38 فقره گزارش، اداره ثبت اسناد و املاک با  36 
فقره و راهداری و شهرسازی  و آموزش وپرورش با 32 فقره که علت بالا بودن 
شکایات در دستگاه های در رتبه های اول کوتاهی خدمت رسانی می باشد. 
وی خاطرنشان کرد: کمترین شکایات نیز با توجه به مخاطب سنجی دستگاه 
ها به ترتیب از دو اداره کل زندانها و دوم اداره بیمه سلامت صورت گرفته است.

مدیرکل سازمان بازرسی استان قم :

هیچ گونه مسامحه ای درمبارزه با فساد اداری نداریم

رعایت  در  مردم  توجه  کاهش  و  کرونا  دوباره  گیری  اوج 
و  ماسک  از  استفاده  در  خصوص  به  بهداشتی  مسائل 
همچنین رعایت فاصله گذاری اجتماعی که باعث افزایش 

مرگ و میرهای ناشی از کرونا شده است.


